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Skutky apoštolů 

Výkladové poznámky zpracoval Mgr. Karel Taschner, Th.D. 
 

Očekávání letnic (Sk 1) 

I/ Autor Skutků 

 Autorem Skutků je Lukáš, povoláním lékař. Po svém obrácení se stal horlivým kazatelem a 

misionářem, prvním církevním historikem a obhájcem křesťanů. Byl blízkým 

spolupracovníkem apoštola Pavla, který jej doprovázel na jeho misijních cestách (Sk 16,10n). 

První knihou autor míní Lukášovo evangelium, jež je o tom, „co Ježíš začal činit a učit“ (v. 1, 

ČSP) a ve svém druhém díle, Knize Skutků píše o tom, co Ježíš pokračuje činit a učit v Duchu 

svatém po svém nanebevzetí zvláště skrze apoštoly. Apoštolé tvoří základ církve (Ef 2,20). 

Kristus je osobně vyvolil, aby se stali očitými svědky jeho vzkříšení, protože víra v Kristovo 

vzkříšení byla pro ně důležitá, neboť na něm závisela jejich duchovní moc. Ježíš je během svého 

života i po svém vzkříšení vyučoval předně o Božím království a skrze křest Duchem svatým 

o letnicích pochopili, že se nejedná o politické království po způsobu tohoto světa, ale o 

království, které působí předně duchovní proměnu v jejich srdcích způsobenou Duchem, který 

je zmocní ke svědectví všem národům tohoto světa. 

II/ Poslání křesťanů 

 Osmý verš první kapitoly je klíčový pro celou knihu Skutků: „Dostanete sílu Ducha svatého, 

který na vás sestoupí, a budete mi svědky v Jeruzalémě a v celém Judsku, Samařsku a až na sám 

konec země.“ Obyčejní lidé mohli konat neobyčejné věci, protože v jejich životě byl při díle 

Duch svatý. Služba Ducha svatého v životě křesťana je absolutní nutností. Výraz svědčit, 

svědectví, svědek je klíčový v knize Skutků a je použit celkem 29krát. Svědek je někdo, kdo 

říká, co viděl a slyšel (Sk 4,19-20). Všichni věřící v Krista, křesťané, jsou svědky o tom, co 

Ježíš Kristus učinil pro nás, abychom mohli být zachráněni a získat věčný život. Posláním 

křesťanů je šířit tuto dobrou zprávu, evangelium. Sk 1,8 jsou všeobecným nastíněním příběhů 

Skutků, které popisují geografické šíření evangelia od Jeruzaléma (Sk 1-7) do Judska a 

Samařska (Sk 8-9) a k pohanům až na nejzazší konec země (Sk 10-28). 

III/ Příběh Ježíšova nanebevstoupení 

Lukáš zakončil svou první knihu příběhem Ježíšova nanebevstoupení, protože to bylo ukončení 

jeho pozemské služby, ale také úvodem k jeho pokračující nebeské službě skrze Ducha (L 

24,50-53; Sk 1,10-11). Apoštolé jsou očitými svědky nejen Kristova vzkříšení, ale také jeho 

nanebevstoupení. Obojí je historickou událostí, která v dějinách skutečně nastala. 

Nanebevstoupení Páně je důležitou součástí jeho služby, protože kdyby se nevrátil k Otci, 

nemohl by seslat zaslíbený dar Ducha svatého. Nyní je Spasitel nás velekněz, který se zasazuje 

o náš prospěch, dává nám milost, kterou potřebujeme pro život a službu (Žd 4,14-16).  Je také 

naším Přímluvcem před Otcem, který nám odpouští hříchy, když je vyznáváme.  Vyvýšená 

Hlava církve působí skrze své lidi na zemi a pomáhá jim naplňovat své záměry (Mk 16,19-20).  

Dva andělé ujišťují věřící, že Ježíš Kristus „znovu přijde právě tak, jak jste ho viděli odcházet“ 
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(v. 11). Ježíš opět přijde v těle, jeho druhý příchod bude viditelný, „uzří ho každé oko“ (Zj 1,7) 

a jeho příchod bude v moci a slávě, „protože je Pán pánů a Král králů“ (Zj 17,14). To je velkou 

motivací všech členů církve pro věrnou křesťanskou službu. 

Po návratu do Jeruzaléma se apoštolé „svorně a vytrvale modlili spolu se ženami, s Marií, 

matkou Ježíšovou, a s jeho bratry“ (1,14). Modlitba hraje důležitou roli v příběhu církve 

popisované ve Skutcích. Tímto způsobem čekají na naplnění zaslíbení o seslání Ducha svatého. 

Věřícím v Krista byl již Duch svatý dán, ale na jeho mocné působení je třeba vytrvale prosit na 

modlitbách. 

IV/ Doplnění apoštolského kruhu 

Poslední příběh, který je popisován před událostí letnic je ustanovení Matěje, aby doplnil počet 

apoštolů na místo Jidáše. Petr jako mluvčí apoštolů, kterým Ježíš „otevřel mysl, aby rozuměli 

Písmu“ (L 24,45) cituje Písmo a na jejich základě ukazuje, že na Jidáše pro jeho zradu dopadl 

Boží soud: „Jeho obydlí ať zpustne, ať není nikoho, kdo by v něm bydlil“ (Ž 69,26) a „jeho 

pověření ať převezme jiný“ (Ž 109,8). Dvanáct apoštolů sloužilo převážně dvanácti kmenům 

Izraele a Pavel byl poslán k pohanům (Ga 2,1-10). Bylo nutné, aby dvanáct apoštolů o letnicích 

svědčilo dvanácti kmenům Izraele, a jednou budou sedět na dvanácti trůnech a soudit dvanáct 

pokolení (L 22,28-30). Proto bylo třeba doplnit počet dvanácti apoštolů. Použití losu při volbě 

apoštola lze zdůvodnit tím, že se to událo před vylitím Ducha svatého a ve Starém zákoně to 

byl běžný způsob, jak rozpoznat v konkrétní situaci Boží vůli. K použití losování došlo až poté, 

co udělali vše potřebné při vybrání dvou nejvhodnějších kandidátů, kteří splňovali požadavky 

na ně kladené. 

Církev v poapoštolské době již neočekává letnice, protože ty již nastaly před dvěma tisíci lety. 

Při všech Kristových učednících se již naplnilo slavné zaslíbení dané apoštolům: „Dostanete 

sílu Ducha svatého, který na vás sestoupí, a budete mi svědky v Jeruzalémě a v celém Judsku, 

Samařsku a až na sám konec země“ (v. 8). Být svědkem Ježíše Krista je základním, posláním 

církve ve všech dobách i dnes.  

Všem údům Kristovy církve platí Ježíšovo zaslíbení i pověření: „Je mi dána veškerá moc na 

nebi i na zemi.  Jděte ke všem národům a získávejte mi učedníky, křtěte ve jméno Otce i Syna i 

Ducha svatého  a učte je, aby zachovávali všecko, co jsem vám přikázal. A hle, já jsem s vámi 

po všecky dny až do skonání tohoto věku“ (Mt 28,18-20). 

 Událost letnic v Jeruzalémě (Sk 2, 1-13) 

I/ Naplnění Duchem svatým 

Seslání Ducha svatého o letnicích v Jeruzalémě je neopakovatelnou událostí. Věřící byli 

pokřtěni Duchem svatým a mluvili jinými jazyky o velkých skutcích Božích, Jedná se o 

epochální událost, protože od této chvíle Duch bude trvale přebývat ve všech, kdo patří do 

Božího lidu. Křest Duchem je Boží čin, kdy je věřící sjednocen s vyvýšenou hlavou církve, 

Ježíšem Kristem a tvoří duchovní tělo Kristovo na této zemi (1 K 12,12-14). Vodní křest je 

veřejným svědectvím o sjednocení s Ježíšem Kristem na základě pokání a víry, zatímco křest 

Duchem je osobní a soukromou zkušeností v nitru člověka, která osobu sjednocuje s Kristem.  

Naplnění Duchem je moc ke svědectví a službě (Sk 1,8). Pokřtění Duchem se děje 
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neopakovatelně jednou provždy, když jsme uvěřili v Syna, zatímco naplňování Duchem 

potřebujeme neustále, protože stále potřebujeme jeho moc k efektivní službě Bohu (Ef 5,18).   

Ze čtyř evangelistů je to právě Lukáš, který klade největší důraz na Ducha svatého. Právě tak 

jako Duch svatý sestoupil na Ježíše, když ho Jan křtil, aby zahájil svou veřejnou službu „plný 

Ducha svatého“ (L 3,21-22; 4,1.14.18), tak tentýž Duch sestoupil na Ježíšovy učedníky, aby je 

zvnitřku zcela proměnil a zmocnil pro to, aby se stali jeho svědky všem národům. Světodějná 

událost nastala v Jeruzalémě v den letnic, slavnosti díkůvzdání za žeň, padesátý den po 

velikonočních svátcích. Židé si při letnicích připomínali také vydání Zákona na Sinaji, protože 

podle tradice byl vydán padesát dní po vyjití z Egypta. 

II/ Tři nadpřirozená znamení 

Počátek nové éry působení Ducha svatého byl doprovázen třemi nadpřirozenými znameními. 

1/ „Náhle se strhl hukot z nebe, jako když se žene prudký vichr, a naplnil celý dům, kde byli“ 

(v. 2). Zvuk podobný hukotu prudkého větru symbolizoval moc Ducha svatého. Moc Ducha 

svatého se projevovala nejen divy a zázraky, ale předně schopností pronikat do nitra a 

proměňovat srdce člověka k novému životu v  Boží podobě.                                                                                           

2/ „A ukázaly se jim jakoby ohnivé jazyky, rozdělily se a na každém z nich spočinul jeden“ (v. 

3). Ohnivý jazyk, který spočinul nad každým přítomným, symbolizuje čistotu. Duch svatý je 

darem, který očišťuje a posvěcuje. 

3/  „Všichni byli naplněni Duchem svatým a začali ve vytržení mluvit jinými jazyky, jak jim 

Duch dával promlouvat“ (v. 4). Nadpřirozené mluvení v jazycích srozumitelných všem 

příslušníkům různých národů, ukazuje na jednotu Božího lidu v Duchu svatém, která je schopna 

zbořit všechny bariéry a rozdělení mezi lidmi. Při stavbě babylónské věže si lidé přestali 

vzájemně rozumět a byli rozptýleni po celém povrchu země, zatímco v Jeruzalémě o letnicích 

byla jazyková bariéra překonána na znamení, že všechny národy budou společně v jednotě 

lásky shromážděni v Kristu a společně budou mluvit o velikých skutcích Božích.  V zemi 

babylónské se lidé snažili ve své pýše dosáhnout do nebe, zatímco v Jeruzalémě se nebo snížilo 

a sestoupilo na zem. 

Duch svatý až do dnešní doby působí jako moc, která proměňuje lidský život, daruje čistotu a 

jednotu v lásce. Podobně o trojím působení Ducha svatého hovoří apoštol Pavel v 1 Tm 1,7: 

Bůh nám nedal ducha bázlivosti, nýbrž ducha moci, lásky a rozvahy (ČSP). 

Petrovo kázání o letnicích (Sk 2,14-41) 

I/ Naplnění starozákonních zaslíbení o seslání Ducha svatého  

 Evangelista Lukáš podává stručný výtah kázání apoštola Petra, který vysvětlil, k čemu o 

letnicích došlo. Nadšené uctívání věřících nebylo výsledkem přílišného pití vína. Ortodoxní 

Židé nejedli a nepili před devátou hodinou v neděli a o svátcích, ani obvykle nepili víno mimo 

jídla. Nyní však došlo k vylití Ducha, o němž prorokoval Joel. Začínají poslední dny, v nichž 

se naplnilo jedinečné starozákonní zaslíbení o vylití Ducha svatého, kdy všechen Boží lid 

bude schopen prorokovat tj. mluvit slovo od Boha, jímž se Bůh dává poznat všem lidem. Stanou 

se tak Bohem pověřenými a zplnomocněnými svědky a „každý, kdo vzývá jméno Páně bude 

zachráněn“ (v. 21). Řecký text Septuaginty uvádí výraz Pán (Kyrios), zatímco hebrejský text 

Jahwe (Hospodin). Tím Pánem, o kterém prorok Joel hovoří, je podle apoštola Petra Ježíš 

Nazaretský. Proto v centru Petrova kázání o letnicích je Ježíš Nazaretský, kterého Bůh vybavil 
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mocnými činy, divy a znameními, které konal během svého života a který byl vydán do rukou 

bezbožných lidí, kteří jej přibili na kříž a zabili. Bůh jej však vzkřísil z mrtvých a učinil Pánem 

a Mesiášem (závěr kázání ve v. 36).  

II/ Ježíšova smrt, vzkříšení a nanebevzetí jsou naplněním starozákonních zaslíbení  

Petr popisuje Ježíšovu smrt jako událost, která se stala „podle ustanoveného úradku a 

předzvědění Božího“(v. 23, ČSP) avšak současně též „skrze ruce bezbožníků“ (v. 23, ČSP). 

Boží plán spasení byl realizován skrze Ježíšovu smrt na kříži a současně je za ní zodpovědná 

lidská bezbožnost. Přestože jej bezbožní lidé zabili, Bůh je vzkřísil a tím vysvobodil „z bolestí 

smrti“ (v. 24), doslova z porodních bolestí (wvdi,n), vzkříšení je tak popisováno jako 

znovuzrození, nový rod ze smrti do života. O Kristově vzkříšení podle Petra mluví již jako 

prorok král David v Ž 16,8-11, který věděl nejen o tom, že království jeho potomka bude trvat 

na věky (2 Sa 7,12-16), ale také „viděl do budoucnosti a mluvil tedy o vzkříšení Kristově, když 

řekl, že nezůstane v říši smrti a jeho tělo se nerozpadne v prach“ (v. 31). Ježíš Kristus však byl 

nejen vzkříšen, ale také „Byl vyvýšen na Boží pravici, přijal od Otce zaslíbení Ducha svatého a 

to, co teď vidíte a slyšíte je jeho vylití“ (v. 33, Bible 21).  O Ježíšově nanebevzetí prorocky 

hovoří Žalm 110,1: „Řekl Hospodin mému Pánu: Usedni po mé pravici,  dokud ti nepoložím 

nepřátele pod nohy.“  
Na základě Petrova kázání o letnicích vidíme, jak apoštolé vykládali starozákonní Písma tak, 

jak je to učil sám vzkříšený Ježíš Kristus, když „začal od Mojžíše a všech proroků a vykládal 

jim to, co se na něho vztahovalo ve všech částech Písma“ (L 24,27). I pro křesťany v dnešní 

době platí, že všechna starozákonní Písma je třeba vidět a vykládat ve smyslu jejich naplnění 

v Kristu. Vždyť on sám prohlásil:  „Nedomnívejte se, že jsem přišel zrušit Zákon nebo Proroky; 

nepřišel jsem zrušit, nýbrž naplnit“ (Mt 5,17). Petrovo kázání je příkladem toho, že každé 

křesťanské kázání má mít v centru Ježíše, Pána a Mesiáše, jeho smrt a vzkříšení.  

III/ Výsledek Petrova kázání 

Petrovo kázání zmocněné Duchem svatým vedlo k tomu, že proniklo až do srdce posluchačů, 

byli usvědčeni z hříchu a jsou si vědomi toho, že jsou zodpovědní za Ježíšovu smrt. V úzkosti 

se proto ptají, co mají dělat. Petr jim odpovídá, že mají činit pokání, což je zásadní životní 

obrat, změna smýšlení a postoje k Ježíši, jenž je Mesiášem, Kristem a mají se dát pokřtít ve 

jméno Ježíše Krista, což je veřejným vyjádřením uznání jeho autority, spolehnutí se na jeho 

zásluhy a ochotou k celoživotní službě Ježíši jako svému Pánu. Každý, kdo toto učiní, přijímá 

z Boží milosti odpuštění hříchů a dar Ducha svatého. S tímto zásadně novým způsobem života 

ve spojení s Ježíšem Kristem je spojeno též veřejné připojení se ke společenství církve, 

Kristova těla na této zemi. 

IV/  Petrovo kázání je příkladem i pro naše svědectví 

Jako apoštolé, i my se musíme soustředit ve svém misijním svědectví na Ježíše Krista.  

Apoštolé vyřizovali poselství o Ježíšově smrti a vzkříšení v kontextu Písma a osobního 

svědectví o tom, co Ježíš v jejich životě způsobil, když v něj uvěřili. Také my máme zvěstovat 

autentického Krista, jak o něm svědčí Starý i Nový zákon. Naše osobní svědectví musí být 

podřízeno svědectví Písma a nesmí s ním být v rozporu. Evangelium Ježíše Krista není jen 

zprávou o tom, co učinil (zemřel za naše hříchy a vstal z mrtvých podle Písem), ale také, co 

nabízí (odpuštění hříchů a dar Ducha, který náš činí novými lidmi). Evangelium vyžaduje 

naprosté odvrácení se od hříchu ke Kristu, které se vnitřně děje pokáním a vírou a navenek je 
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dosvědčováno křtem ve jméno Otce i Syna i Ducha svatého a připojením se ke společenství 

církve. 

Církev naplněná Duchem svatým (Sk 2,42-47) 

Po zprávě o události letnic a Petrově kázání Lukáš vykresluje obraz církve naplněné Duchem 

svatým.  O letnicích se vyvolený Boží lid, který na světě existuje již od Abrahama, stává 

Duchem svatým naplněné tělo Kristovo. Co až do dnešní doby svědčí o přítomnosti a moci 

Ducha svatého v církvi? 

I/ „Vytrvale zůstávali v učení apoštolů“ (v. 42, ČSP) 

 Mohli bychom říci, že Duch svatý otevřel tehdy v Jeruzalémě školu. Učiteli byli apoštolé a 

žáky bylo tři tisíce těch, kteří Krista přijali za svého Záchrance a Pána.  Ti seděli u novou 

apoštolů a bedlivě naslouchali jejich vyučování. Učení apoštolů přijalo pro nás svou definitivní 

podobu v knihách Nového zákona. Církev naplněná Duchem svatým je církev, jež má za 

nejvyšší pravidlo své víry a života Boží slovo zjevené ve spisech Starého a Nového zákona. 

Kdo přijal za svého učitele Boha Otce, Syna a Ducha svatého, potřebují též lidské učitele, aby 

jim pomáhali správně porozumět a poddávat se Božímu slovu. Jako v době apoštolské, i 

v dnešní době obdarovává Duch svatý některé věřící darem vyučování, aby sloužili 

k hlubokému a praktickému poznání pravd Božího slova. 

II/ Zůstávali spolu ve společenství lásky.  

Člověk byl stvořen k Božímu obrazu, tj. je bytostí, která naplňuje své životní poslání ve 

společenství s trojjediným Bohem, Otcem, Synem a Duchem svatým a ve společenství 

s druhými lidmi. Proto je nejdůležitějším Božím přikázáním láska k Bohu a k našim bližním. 

Jako v době apoštolské platí i pro církev dnes slovo Pavlovo: „Cílem našeho vyučování je láska 

z čistého srdce, z dobrého svědomí a z upřímné víry“ (1 Tm 1,5). Žít v křesťanském 

společenství znamená o sebe navzájem pečovat v duchovních i hmotných věcech, být ochotni 

se ve všem navzájem sdílet. Jsme povoláni ke štědrosti, zvláště k chudým a potřebným. 

III/ Společně lámali chléb a modlili se.  

Zde se myslí na společná shromáždění s Večeří Páně a modlitbami. Společná setkání se tehdy 

konala v chrámě o po domech, tj. měla formálnější i neformální podobu. Vyvážená zbožnost 

prvotní církve se projevovala jak bázní a uctivostí před Bohem, který skrze apoštoly konal 

zázraky a znamení, tak i radostí a chválami z toho, co Bůh učinil pro jejich záchranu skrze 

Ježíše Krista. 

IV/ „Pán denně přidával k jejich společenství ty, které povolával ke spáse“ (v. 47).  

Církev plní své základní poslání hlásat evangelium a být svědky Ježíše Krista uprostřed všech 

národů. Duch svatý nás i dnes vede k vydávání svědectví a je to vzácná Boží milost, která 

působí, že církev roste a vznikají nové církevní sbory. Koho Pán povolal ke spáse, toho též 

povolal do církve, kde má možnost duchovně růst a je rozvíjena jeho víra, láska i naděje. Spása 

a příslušnost k církvi patří nerozlučně dohromady. 

Když si shrneme čtyři znaky církve naplněné Duchem svatým, pak je zřejmé, že všechny mají 

souvislost se vztahy v církvi. Vytrvale zůstávali v učení apoštolů, zůstávali spolu ve 
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společenství lásky, společně lámali chléb a modlili se a Pán denně přidával k jejich společenství 

ty, které povolával ke spáse. Prosme Pána církve a poddávejme se vedení Duchem svatým, aby 

to splatilo i o našem sborovém společenství. 

Uzdravení chromého žebráka (Sk 3) 

I/ Uzdravení chromého 

Petr a Jan šli do chrámu k modlitbám o třetí hodině odpoledne a u chrámové brány nazvané 

Krásná se setkali s chromým člověkem od narození, kterého na toto místo pravidelně přinášeli, 

aby zde žebral. V jakém myšlenkovém světě se asi nacházel člověk, kterému již bylo přes 

čtyřicet let, a nikdy nebyl schopen sám chodit? Jeho každodenní činností bylo prosit o almužnu, 

aby nezemřel hladem. Takový úděl je pro nás těžko představitelný. Když poprosil o almužnu i 

Petra a Jana, Petr jej požádal, aby se na se na něj upřeně podíval. Když tak chromý učinil a 

s dychtivostí čekal, že obdrží nějaký drobný peníz, Petr mu řekl: „Stříbro ani zlato nemám, ale 

co mám, to ti dám: ve jménu Ježíše Krista Nazaretského vstaň a choď! (v. 6). Petr nečeká, jestli 

se chromý pokusí sám se postavit, ale „Vzal ho za pravou ruku a pomáhal mu vstát; a vtom se 

chromému zpevnily klouby, vyskočil na nohy, vzpřímil se a začal chodit. Vešel s nimi do chrámu, 

chodil, skákal radostí a chválil Boha“ (v. 7). 

Chromý žebrák prosil o peníze, ale nejvíce potřeboval uzdravení pro své tělo a pro svou duši. I 

dnes je však mnoho lidí, kteří jsou fyzicky nebo i jinak postiženi a hledají aspoň dočasné 

ulehčení svého životního údělu. Peníze ani zdraví však nejsou v životě tím nejdůležitějším. 

Někteří mají peníze i zdraví, a přesto nenašli smysl svého života, nežijí, ale živoří a někteří i 

spáchají sebevraždu. Potřebují poznat moc Ježíše Krista, který je dárce pravého života, aby 

mohli podobně jako onen chromý žebrák skákat radostí a chválit Boha. Co jsme schopni dnes 

jako věřící v Krista lidem nabídnout? Petr tehdy prohlásil: „Stříbro ani zlato nemám, ale co 

mám, to ti dám“ (v. 6). Církvi dnes nechybí peníze, ale často ji chybí moc prvotní církve. 

Zmocnění nejen k uzdravování, ale i ke zvěstování evangelia v moci Ducha svatého, které by 

proměňovalo lidské životy a darovalo život věčný. Prosme o vystrojení mocí z výsosti, které 

prožívala církev prvotní církev.  

II/ Petr vyřizuje evangelium o záchraně v Kristu 

Petr příležitost uzdravení chromého využil ke zvěstování evangelia, které je daleko závažnější 

událostí než zázračné uzdravení, které vzbudilo u mnohých lidí úžas. Své kázání začal tím, že 

zásluhu na uzdravení nepřipsal sobě, ale Ježíšovi. „Muži izraelští, proč nad tím žasnete a proč 

hledíte na nás, jako bychom svou vlastní mocí nebo zbožností způsobili, že tento člověk 

chodí?  Bůh Abrahamův, Izákův a Jákobův, Bůh našich otců oslavil svého služebníka Ježíše“ 

(v. 12- 13a).  Nejpozoruhodnější rys Petrova kázání o letnicích i po uzdravení chromého spočívá 

v zaměření na Ježíše. Ježíše označuje řadou významných titulů:  „Ježíš Kristus Nazaretský“ (v. 

6), Boží „služebník“ (v. 13), který nejdříve trpěl a pak byl oslaven, „svatý a spravedlivý“ (v. 

14), „původce života“ (v. 15) a prorok, kterého předpověděl Mojžíš (v. 22). 

Po vyvýšení Ježíšova jména Petr zakončuje své kázání výzvou posluchačů k pokání. Popisuje 

jim potupu, kterou mu způsobili obyvatelé Jeruzaléma. „Svatého a spravedlivého jste se zřekli 

a vyprosili jste si propuštění vraha.  Původce života jste zabili“ (v. 15). Činili tak sice 

z nevědomosti, ale za své činy jsou zodpovědní. Petr je vyzývá: „Proto čiňte pokání a obraťte 

se, aby byly smazány vaše hříchy  a přišel čas Hospodinův, čas odpočinutí, kdy pošle Ježíše, 



7 

 

Mesiáše, kterého vám určil (v. 19-20). Kdo činí pokání ze svých hříchů a obrací a složí svoji 

důvěru v Ježíše Krista, Mesiáše a Zachránce, získá odpuštění hříchů a věčné odpočinutí v jeho 

království po jeho návratu v moci a slávě na tuto zem. To je podstatou dobré zprávy, evangelia, 

které máme vyřizovat všem lidem i v dnešní době. 

Petr a Jan před židovskou veleradou (Sk 4,1- 22) 

I/  Mocné šíření evangelia a pronásledování věřících v Krista 

 Kniha Skutků jsou příběhem popisujícím triumfální šíření evangelia z Izraele ke zbytku světa. 

Po dvou Petrových kázáních, který zvěstoval slovo Boží uvěřilo  v Ježíše Krista již 5000 lidí. 

Kromě pozitivní odpovědi se však evangelium setkává již od počátku také s ostrým 

nepřátelstvím a věřící v Krista jsou pronásledováni, vězněni a někteří i popravováni jako 

v případě Štěpána.  Četli jsme o tom, že nejvyšší duchovní autority Židů jsou rozhořčeny, že 

Petr káže o Ježíši jako Mesiáši, kterého se zřekli a zabili jej, ale Bůh jej vzkřísil z mrtvých. 

Kněží s velitelem chrámové stráže a saduceové, vládnoucí třída kněžské aristokracie, která 

uznávala za závazné spisy pouze 5 knih Mojžíšových, a proto neočekávali příchod Mesiáše a 

popírali víru ve vzkříšení z mrtvých, se Petra a Jana násilím zmocnili a vsadili jej do vězení. 

II/ Apoštolé svědčí o moci vzkříšeného Ježíše Krista a jediného dárce spasení 

Na druhý den po uzdravení chromého jsou Petr a Jan předvedeni před nejvyšší soudní tribunál, 

veleradu, která měla 71 členů a předsedal ji tehdy úřadující velekněz Kaifáš. Je zde přítomen 

též Annáš, již před léty Římany sesazený velekněz, který však si u Židů zachovával vážnost, 

vliv i titul. Oba muži hráli důležitou roli již při soudním procesu s Ježíšem. Petrovi a Janovi je 

při výslechu předložena základní otázka: „Jakou mocí a v jakém jménu jste to učinili?“ (v. 7). 

Petr odpovídá stručně a jasně. „Stalo se to ve jménu Ježíše Krista Nazaretského, kterého vy jste 

ukřižovali, ale Bůh ho vzkřísil z mrtvých…Ježíš je ten kámen, který jste vy stavitelé odmítli, ale 

on se stal kamenem úhelným. V nikom jiném není spásy; není pod nebem jiného jména, 

zjeveného lidem, jímž bychom mohli být spasen“ (v. 10.11.12). Ve třech větách je vyjádřeno 

celé evangelium.  

Odvaha Petra a Jana v této situaci je ohromující. Členové velerady rozpoznali, že Petr a Jan 

bývali s Ježíšem a že jsou to lidé neučení a prostí, ale jsou velmi odvážní. Jejich soudci si 

mysleli, že usmrcením Ježíše ukončili jeho vliv, ale jejich pohled na uzdraveného chromého 

byl doklad toho, že v Ježíšově jménu je stále moc, protože jej Bůh vzkřísil z mrtvých, jak to 

vyznávají jeho učedníci. Jedinou reakcí, na něž se nejvyšší židovské autority zmohly, byl přísný 

zákaz, „aby jméno Ježíšovo vůbec nerozhlašovali a o něm neučili! (v. 18). Odpověď apoštolů 

je uctivá, ale nekompromisní: „Posuďte sami, zda je před Bohem správné, abychom poslouchali 

vás, a ne jeho.  Neboť o tom, co jsme viděli a slyšeli, nemůžeme mlčet (v. 19-20).  

III/  Moc Ježíše Krista se projevuje v duchovní proměně jeho vyznavačů 

Ani ne před dvěma měsíci Petr Ježíše v domě velekněze třikrát zapřel, že Ježíše zná. Nyní před 

nejvyššími představiteli židovstva, kteří jej mohou odsoudit k trestu smrti, nemůže o Kristu 

mlčet. Ježíš před svým ukřižováním prosil svého nebeského Otce o to, aby Petrova víra 

nezanikla a aby po svém obrácení posiloval své bratry (L 22,31-32). Nyní se tato modlitba 

splnila. Tajemství Petrovy odvahy spočívala v tom, že byl proměněn naplněním Duchem 

svatým a v jeho moci se stal statečným svědkem o Ježíši Kristu.  
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Obdobnou proměnou prošel i Jan. Ještě krátce před Ježíšovou smrtí Jan se svým bratrem 

Jakubem žádají Ježíše, aby jim zajistil nejvyšší místa v Božím království. Šlo jim osobní moc 

a vliv. Po proměně Duchem svatým se stává apoštolem lásky, k níž ve svých listech neustále 

vybízí. Např. v 1 J 4,7: „Milovaní, milujme se navzájem, neboť láska je z Boha, a každý, kdo 

miluje, z Boha se narodil a Boha zná“ (1 J 4,7).  

Židovský rabín Saul byl vášnivým nepřítelem křesťanů. Od velekněze si vyžádal doporučující 

listy pro synagogy v Damašku, aby křesťany mohl v poutech přivést do Jeruzaléma. Před 

Damaškem se mu zjeví vzkříšený Ježíš a mocí svého Ducha z něj učinil muže, který rozšířil 

evangelium takřka po celém tehdejším známém světě.  Jeho hlavním životní vyznání zní: 

„Nestydím se za evangelium: je to moc Boží ke spasení pro každého, kdo věř“í (Ř 1,16).  

Po mocné proměně Duchem svatým je také naším základním životním posláním být 

neohroženým svědkem evangelia Ježíše Krista. Není v nikom jiném spásy než v tom, který 

zemřel za naše hříchy a vstal z mrtvých. Buďme těmi, kdo složili důvěru v moc jeho smrti a 

vzkříšení, zemřeli starému způsobu svého života a povstali k novému životu proměňovaném 

Duchem svatým a jsou ochotni ve svědectví a službě pro něj plně nasadit svůj život. 

Modlitba věřících a jejich jednota a štědrost (Sk 4,23-37) 

I/ Na pronásledování, jemuž byli Petr a Jan vystaveni, společenství věřících 
odpovědělo tím, že společně pozdvihli svůj hlas v modlitbě k Bohu.  

Lukáš nám poměrně podrobně zaznamenává jejich modlitbu, jež je dobrým příkladem i pro nás. 

Uvědomují si, že volají k tomu, který je Stvořitelem všeho a suverénním Pánem, který 

vykonává absolutní moc nade vším. Citují Žalm 2, který popisuje vzpouru národů proti 

Hospodinu a jeho Mesiáši a uvědomují si, že vzpoura krále Heroda a prokurátora Piláta, Židů 

a Římanů je naplněním tohoto proroctví. Bohu se nic nevymklo z rukou, v protivenství, které 

prožívají, se naplnilo dávné prorocké zaslíbení. Svou současnou situaci vidí ve světle Božího 

slova. Jejich modlitba byla pevně zakotvena v Božím slově.  Mezi Slovem Božím a modlitbou 

má být úzké propojení. Tak je k tomu vedl sám Ježíš. „Zůstanete-li ve mně a zůstanou-li má 

slova ve vás, proste, oč chcete, a stane se vám“ (J 15,7).   Bůh k nám mluví ve svém slově a 

říká nám, co chce činit. V modlitbě mluvíme my k němu a jsme ochotni naplnit jeho vůli. Pravá 

modlitba neznamená říkat Bohu, co má konat, ale prosit Boha, aby činil svou vůli v nás a skrze 

nás. „Máme v něho pevnou důvěru, že nás slyší, kdykoliv o něco požádáme ve shodě s jeho 

vůlí.  A víme-li, že nás slyší, kdykoliv o něco žádáme, pak také víme, že to, co máme, jsme dostali 

od něho“ (1 J 5,14-15). Znamená to činit Boží vůli na zemi a ne, aby Bůh na nebi činil to, co 

my chceme. 

II/ Učedníci se modlili za moc z nebe, aby statečně a s odvahou mluvili Boží slovo a 
Bůh skrze ně uzdravoval nemocné, konal znamení a zázraky v moci jména Ježíše Krista. 

 Bůh jejich modlitby vyslyšel. „Když se pomodlili, otřáslo se místo, kde byli shromážděni, a 

všichni byli naplněni Duchem svatým a s odvahou mluvili slovo Boží“ (4,31). S velkou odvahou 

a smělostí vydávali svědectví o vzkříšení Pána Ježíše a „rukama apoštolů se dálo mnoho 

znamení a divů“ (5,12). Také v dnešní době máme být statečnými svědky Ježíše Krista a Bůh 

chce skrze jméno Pána Ježíše konat mocné činy, znamení a zázraky, i když třeba jinak, než si 

to sami představujeme. Jméno Ježíše Krista ani dnes neztratilo svou moc, ale mnozí Boží lidé 
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ztratili duchovní zmocnění, protože se přestali s důvěrou modlit ke svrchovanému všemocnému 

Bohu. Kazatel Torry řekl: „Modli se za velké věci, očekávej velké věci, pracuj pro velké věci, 

ale především se modli.“ Raná církev se modlila a Bůh odpověděl vystrojením moci z výsosti. 

III/ Znakem církve naplněné Duchem svatým je nejen zmocnění ke statečnému 
svědectví o Ježíši Kristu, ale také jednota mysli a srdce. 

 Jednota církve neznamená, že jsou všichni věřící stejní, nejedná se o organizační uniformitu. 

Církev je organismus, v němž proudí život a tento život pochází z Ducha svatého. Jistě i církev 

musí být organizována, protože organismus, který není zorganizovaný, zemře. Pokud však 

organizace brání duchovnímu životu a službě, pak se církev stává náboženskou institucí, která 

existuje, aby přežila. Když je při práci Duch svatý, Boží lid je sjednocen ve věroučném vyznání, 

ve společenství, v dávání a uctívání (4,42).  

Dokladem jednoty církve byl způsob, jak byli štědří a navzájem si pomáhali. Nikdo 

nepovažoval svůj majetek jen za svůj vlastní, ale dar od Boha, jímž byli ochotni sloužit těm, 

kteří trpěli nouzi. Někteří prodávali svůj majetek, aby byli obdarováni ti, kteří to nezbytně 

potřebovali. Jako příklad je uveden Barnabáš, který prodal své pole a později se spolu 

s apoštolem Pavlem vydal na první misijní cestu k pohanským národům. Principy křesťanského 

dávání jsou vykresleny zvláště v 2 K 9,7- 8. „Každý ať dává podle toho, jak se ve svém srdci 

předem rozhodl, ne s nechutí ani z donucení; vždyť ̀ radostného dárce miluje Bůh´. Bůh má moc 

zahrnout vás všemi dary své milosti, abyste vždycky měli dostatek všeho, co potřebujete, a ještě 

vám přebývalo pro každé dobré dílo.“ 

IV/ Shrnutí toho, v čem nám slouží prvotní církev jako příklad i pro nás 

1/ Vytrvalost na modlitbách, v nichž se nechávali vést Božím slovem a důvěrou v jeho 

svrchovanou moc. 2/ Statečně zvěstovali Boží slovo všem lidem o spasení ve jménu Ježíše 

Krista. 3/ V jejich životech a činech se projevovala moc Pána Ježíše, která uzdravovala, konala 

mocné činy a zázraky. 4/ Jednota církve se projevovala tím, že si navzájem pomáhali a byli 

štědří v dávání. Prosme na modlitbách a usilujme o to, aby tyto znaky Duchem svatým naplněné 

církve se projevovali i v našich životech a v našem sborovém společenství.  

Pokrytectví Ananiáše a Safiry (Sk 5,1-16) 

I/ Již od prvních kapitol příběhů prvotní církve vidíme, jak mocně v církvi působí 
Duch svatý, ale od samého počátku je církev vystavena též útokům Satana.  

Strategie Satana je pečlivě propracovaná. Jeho první taktikou je fyzické násilí. Církev je od 

počátku své existence pronásledovaná. Když spoléháním na Boží pomoc získali věřící odvahu 

a smělost obstát i v protivenství, volí Satan druhý a úskočnější způsob útoku. Napadá církev 

zevnitř a používá k tomu lidi, kteří byli součástí společenství. Je třeba vědět, že Satan je chytrý 

nepřítel. Když neuspěje jako lev řvoucí (1 Pt 5,8), zaútočí jako lstivý had nebo jako anděl světla 

(2 K 11,3.14). Satan je vrah a lhář (J 8,44) a církev musí být připravena na jeho různé útoky. 

Satan vstoupil do Jidáše, jednoho z Dvanácti, aby zradil Ježíše (Lk 22,3-4). A nyní ovládl srdce 

Ananiáše, věřícího muže, aby lhal Duchu svatému (Sk 5,3). Hříchem Ananiáše a Safiry bylo to, 

že prodali své pole a lhali, že celý obnos dali k dispozici pro potřebné. Přitom dali část peněz 
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stranou. Navenek se snažili vypadat mnohem obětavější a zbožnější, než ve skutečnosti byli. 

Jedná se o hřích pokrytectví. 

II/ Hřích pokrytectví 

Pokrytci jsou vlastně herci, kteří nosí masku. Jde jim předně o vnější fasádu, ale v nitru je 

prázdnota nebo zlé věci. Vzpomínám na svou zkušenost, kterou jsem zažil na náměstí v Novém 

Městě nad Metují. Na náměstí jsou domy s krásnou přední fasádou, ale za ní jsou pouze sloupy, 

které fasádu podpírají. To byl pro mne nezapomenutelný objev. Také Andersonova pohádka 

Císařovi nové šaty vykresluje podstatu pokrytectví. Císař starající se jen o svůj vzhled si najme 

dva tkalce, kteří jsou však ve skutečnosti podvodníci. Ti mu slibují nové šaty, které jsou 

neviditelné pro ty, kteří jsou nezpůsobilí k výkonu své funkce či jsou hloupí. Císař sám tyto 

neexistující šaty pochopitelně nevidí, ale předstírá, že tomu tak je, aby nevzbudil pochybnosti 

o vhodnosti své osoby na funkci císaře. Jeho ministři dělají to samé. Císař pak jde v průvodu 

poddaných, když najednou dítě, které je příliš mladé, aby pochopilo výhody přetvářky, 

vykřikne, že císař na sobě nic nemá, že je nahý. 

Pokrytectví je závažný hřích. Také z Ježíšových slov zaznělo na adresu pokrytců vážné slovo: 

„Běda vám, zákoníci a farizeové, pokrytci! Podobáte se obíleným hrobům, které zvenčí vypadají 

pěkně, ale uvnitř jsou plné lidských kostí a všelijaké nečistoty“ (Mt 23,23). Petrovi Duch svatý 

zjevil, že Satan ovládl srdce Ananiáše a Safiry a oni lhali nejen lidem, ale i Duchu svatému. 

Satan je otec lži a vrah (J 8,44). Jak říká známé přísloví, v němž je obsažena lidská zkušenost 

– kdo lže, ten krade a kdo krade, ten může i zabít. Ananiáš znamená „Bůh je milostiv“, ale 

poznal, že Bůh je také svatý. Safira znamená „nádherná“, ale její srdce bylo nečisté.  

III/ Někteří lidé jsou šokováni, když čtou, že Bůh potrestal vědomý podvod a lež 
smrtí. 

 Bůh je však i ve svých soudech spravedlivý, i když jim často nerozumíme. Přísný Boží trest 

způsobil něco velice pozitivního.  A velká bázeň padla na celou církev i na všechny, kteří o tom 

slyšeli (11).  Poprvé v knize Skutků se v jejím textu objevuje výraz církev. V případě Ananiáše 

a Safiry se jedná o první závažný hřích proti Duchu svatému ve společenství Kristovy církve. 

Pro výstrahu všech věřících je jejich hřích přísně potrestán. Také ve Starém zákoně (Joz 7) 

čteme o tom, že když Izrael začal dobývat svou zaslíbenou zemi, Akán si po dobytí Jericha 

tajně ponechal kořist, která patřila Bohu. Tento podvod uvrhl na Izrael hřích a bylo třeba se 

očistit. Až když byl Akán potrestán smrtí a jeho kořist byla spálena, mohl Izrael vítězně 

postupovat dál. Také prvotní církev musela být očištěna od nákazy hříchu a žít v bázni před 

Boží tváří. Satan chce církev rozdělit, zbavit milosti a zničit. Ale zde vidíme, jak církev zvítězila 

nad útoky Satana.  

IV/ Církev naplněná Duchem je sjednocená, naplněná milostí a Boží mocí a jako 
živý organismus roste.  

Věřící žili svorně pospolu, Boží moc uzdravovala nemocné a sužované nečistými duchy a stále 

se k ní připojovali další muži i ženy, kteří uvěřili Pánu Ježíši. Právě tak jako docházelo 

v apoštolské době k mimořádným a tvrdým Božím soudům, tak docházelo i k mimořádným 

projevům Boží moci skrze divy a zázraky. Lidé dokonce očekávali, že je může uzdravit Petrův 

stín, když apoštol projde kolem nich.  Samozřejmě to neznamená, že Bůh v dnešní době již 

nemůže konat takové zázraky jako v době apoštolů. Bůh uzdravuje a koná své zázraky i dnes. 
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I řada z nás je ve svém životě prožila. Mějme však na paměti, že největším zázrakem je proměna 

ztraceného hříšníka v Boží dítě skrze Boží milost. Největším zázrakem je působení evangelia, 

je to moc Boží ke spasení pro každého, kdo věří (Ř 1,16). 

Apoštolé v soudním procesu vydávají svědectví o Ježíši (Sk 5,17-42) 

Po letnicích se poselství vzkříšení Ježíše Krista rychle šířilo v Jeruzalémě jako Duchem 

zmocněné svědectví, jež bylo vyřizováno ztraceným.  Vedoucí představitelé židovství, kteří se 

postavili proti Ježíšově službě a ukřižovali jej, zaujali stejně nepřátelský postoj proti apoštolům.  

Jednalo se o odvěký konflikt mezi pravdou a mrtvou náboženskou tradicí.  

I/ Velerada útočí na apoštoly (5,17-28) 

Velekněz a jeho stoupenci měli tři důvody pro uvěznění apoštolů. 1) Petr a Jan neuposlechli 

rozkazu ukončit kázání ve jménu Ježíše Krista. 2) Svědectví církve odmítalo učení saduceů, 

když podávali svědecké doklady o tom, že Ježíš vstal z mrtvých. 3) Náboženští vedoucí byli 

naplněni závistí, že apoštolé „svým učením naplnili celý Jeruzalém“ (v. 28). Apoštolé se 

nevzpouzeli proti zatčení a uvěznění.  Během noci však byli osvobozeni andělem, který jim 

řekl, aby znovu v chrámě zvěstovali lidu slovo života. Jak museli být strážci ve vězení ráno 

překvapeni, když cela byla prázdná. Podobně byli zaskočeni členové velerady, když slyšeli 

zprávu o tom, se se stalo. Pokoušeli se zastavit zázraky, ale svým odporem je násobili a církev 

rostla. 

II/ Apoštolé potvrzují Ježíše jako vůdce a spasitele (5,29-32) 

Apoštolé nezměnili své přesvědčení. Poslouchali Boha a důvěřovali mu, že se o ně postará.  

Také své poselství nezměnili. Znovu hovoří o tom, že Bůh jejich otců vzkřísil Ježíše, kterého 

členové velerady odsoudili na smrt a nechali ukřižovat. Nejen jej vzkřísil, ale také „toho Bůh 

vyvýšil jako vůdce a spasitele a dal mu místo po své pravici, aby přinesl Izraeli pokání a 

odpuštění hříchů“ (v. 31). Petr tak opět volá Izrael k pokání a zaslibuje odpuštění hříchů a dar 

Ducha svatého těm, kdo jsou Bohu poslušní. Jedná se o smělé svědectví, které apoštolé vydali 

před nejvyšším židovským soudním dvorem. 

III/ Gamaliel vyzývá k neutralitě ve vztahu k Ježíši (5,33-39) 

 Gamalielova rada byla nemoudrá a nebezpečná, ale Bůh ji použil k záchraně apoštolů před 

smrtí. Že saduceové uposlechli slov farizea, svědčí o tom, jaké vážnosti se Gamaliel těšil.  

Navzdory faktu, že Gamaliel se pokusil uplatnit chladnou logiku před přehřátými emocemi, 

jeho přístup byl špatný. Když srovnal Ježíše se vzbouřenci Theudasem a Judou Galilejským 

znamená, že pro něj byl Ježíš Nazaretský jen dalším horlivým Židem, který se pokusil osvobodit 

národ od Římanů. Gamaliel se domníval, že historie se opakuje. Teudas  a Juda se vzbouřili a 

jejich vzpoura byla potlačena. Podobně tomu bude i s Ježíšem Nazaretským. Gamaliel také 

nemá pravdu, že jestliže něco není z Boha, ale je lidské, musí so to samo rozpadnout. Úspěch 

není prokázáním pravdivosti. Sekty se často šíří rychleji než Boží církev a mohou trvat dlouho. 

Největší slabost Gamalielovy rady spočívá v tom, že vybízí k neutralitě, když jde o rozhodování 

mezi životem a smrtí, mezi pravdou a lží. Ve vztahu k Ježíšovu poselství je chybné zaujímat 

neutrální postoj. Fakticky to znamená odmítnout Boží nabídku.  
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IV/ Apoštolé se radují z toho, že trpí pro Ježíše a učí a zvěstují, že Ježíš je Mesiáš 
(5,40-42) 

Velerada se rozhodla apoštoly zbičovat a propustit je se zákazem mluvit ve jménu Ježíše. 

Apoštolé jsou radostní a považují za čest, že mohou nést potupu pro Ježíšovo jméno. Jak to 

apoštol Pavel psal později křesťanům ve Filipis: „Neboť vám je z milosti dáno netoliko v Krista 

věřit, ale pro něho i trpět“ (Fp 1,29). Ne velerada, ale apoštolé se stali vítězi, protože rostli ve 

zbožnosti, když se poddávali Boží vůli a byli ochotni trpět pro svého Mistra.  Petr na základě 

svých osobních zkušeností později vyučuje ve svém prvním listu o významu utrpení v životě 

věřících. Ani hrozby, ani bití nezastavily apoštoly od vydávání svědectví o tom, že Ježíš je 

Mesiáš. Utrpení je naučilo Bohu více důvěřovat a hledat větší moc v jejich službě. Jejich příklad 

je hodný následování. „Dále učili den co den v chrámě i po domech a hlásali evangelium, že 

Ježíš je Mesiáš“ (v. 42). Středem i našeho svědectví má být Ježíš Kristus.  

Rozdělení služeb v církvi (Sk 6,1-7) 

I/ Trojí strategie Satana v boji proti církvi 

První křesťanský sbor v Jeruzalémě pod vedením a mocí Ducha svatého roste, ale Boží 

nepřítel Satan se snaží od samého počátku církev zničit. Používá k tomu trojí strategii. 

Útočí na ní zvnějšku, když používá fyzické násilí vůči věřícím a pronásleduje je. Druhý 

způsob je použít některých lidí v církvi, kteří podobně jako Ananiáš a Zafira žijí jako 

pokrytci. Navenek se mohou jevit jako příkladní ve své obětavosti ve službě druhým, 

ale jejich nitro, smýšlení a jednání je sobecké a zlé. Církev je pak nakažena hříchem 

uvnitř a dochází k rozdělení a úpadku. Třetí způsob je mimořádně lstivý, protože je 

nejzákeřnější. Je to snaha odvést věřící a zvláště vedoucí pracovníky od konání toho, co 

jim Bůh svěřil jako prvořadý úkol, co by mělo být jejich prioritou, rozptýlit je a zahltit 

množstvím nejrůznějších úkolů, které na sebe nechají naložit. O tom podává zprávu 

první polovina šesté kapitola Skutků. 

II/ Napětí mezi křesťany z řeckého a hebrejského prostředí 

V Jeruzalémě žili kromě rodilých palestinských Židů mluvících aramejsky (řeč blízká 

hebrejštině) také Židé, kteří se přistěhovali z různých zemí, a jejich hlavním jazykem 

byla řečtina.  Jednalo se o dvě kulturně odlišné skupiny, což mohlo vést k vzájemnému 

napětí. To se skutečně objevilo, když řecky mluvící křesťané si začali stěžovat, že jejich 

vdovám se dostává méně podpory než vdovám po křesťanech ze židovského prostředí. 

Apoštolé promýšleli situaci a učinili závěr, že jsou za to spoluodpovědní. Tak je 

zaměstnávala služba při stolech, že začali zanedbávat modlitbu a službu Božím slovem. 

Zde použitý výraz τραπέζα  stůl má dva významy, stůl pro jídlo, ale také stůl směnárníků 

(Mk 1,15), nebo také banka (L 19,23). Proto také výraz sloužit při stolech můžeme 

chápat nejen jako službu při rozdělování jídel, ale také jako manažérské rozdělování 

peněz pro jídlo a ostatní potřeby chudých. Byli to právě apoštolé, kteří přijímali peníze 

darované od lidí za prodej svého majetku (4,35-37).  Tento výklad by též lépe odpovídal 

obdarováním požadovaných od Sedmi: naplnění Duchem a moudrostí také pro jejich 

manažérské role. Samozřejmě to neznamená, že by služba Dvanácti se pak vyhýbala 
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jakýmkoliv manažérským nebo fyzickým potřebám nebo naopak služba Sedmi by se 

vyhýbala modlitbám a službě Slova.  Lukáš vyzdvihuje též službu slova evangelia 

zvláště u Štěpána a Filipa. Kontrast mezi modlitbou a službou Slovem na jedné straně a 

službě při stolech nemá být chápána ve smyslu, že jedna služba je důležitější než druhá. 

III/ Moudré rozhodnutí apoštolů o rozdělení služeb v církvi  

Apoštolé učinili moudré rozhodnutí, ale nevnucovali církvi své řešení. Svolali sborové 

společenství a předložili tento návrh:  „My se musíme plně věnovat rozhlašování Božího 

poselství a nemůžeme tedy ještě dohlížet na pořádek a spravedlnost při rozdílení jídla. 

Navrhujeme vám, bratři, abyste ze svého středu zvolili sedm mužů, kteří se už osvědčili, 

jsou naplněni svatým Duchem a dovedou moudře rozhodovat. Těm svěříme starost o 

hmotnou pomoc ve sboru, abychom se mohli plně soustředit na modlitby a kázání“ (v. 

2-4, Slovo na cestu).  

Církev přijala tento návrh a zvolila sedm služebníků, jejichž prioritou se stala sociální 

služba péče o potřebné a apoštolé se mohli plně věnovat modlitbě a kázání Božího slova, 

což tvořilo podstatu apoštolské služby. To by mělo být dnes prioritou služby kazatele. I 

dnes jsou kazatelé zaměstnány mnoha věcmi a nejsou pak schopni věnovat potřebný čas 

promýšlení Božího slova a modlitbám.   

Evangelista Moody řekl, že je lepší povolat deset pracovníků, než se pokusit dělat práci 

deseti lidí. Výsledkem moudrého rozhodnutí apoštolů bylo toto: „Slovo Boží se šířilo a 

počet učedníků v Jeruzalémě velmi rostl“ (v. 7). Nejen vedoucí pracovníci, ale každý 

věřící by měl třeba i s pomocí lidí, kteří jej dobře znají, učinit moudré rozhodnutí o tom, 

na co se předně soustředí ve své službě, protože ho k tomu obdaroval a povolal Bůh 

sám. Pak i v dnešní době bude církev lépe plnit své poslání a stane se požehnáním pro 

mnohé. 

Štěpán svědek a mučedník (Sk 6,8-15; 7,35-39. 44-60) 

1/ Štěpán je nám vzácným příkladem svědka, který své svědectví o Bohu a Mesiáši 
Ježíši Kristu završil tím, že byl ochoten obětovat i svůj život a stal se tak prvním 
mučedníkem.  

Řecké slovo ma,rtuj (martys) znamená svědek i mučedník. To nám připomíná, že vydávat 

svědectví o Bohu a Ježíši Kristu i nás bude něco stát, že i my musíme počítat s protivenstvím a 

někdy i s utrpením pro naši víru. Štěpán byl muž naplněný Duchem svatým, což je základním 

předpokladem a zmocněním i pro naše svědectví a službu Bohu. Sloužit Bohu je možné 

v nejrůznějších oblastech, podle darů Ducha svatého, jež nám byly svěřeny. Štěpán byl jeden 

ze sedmi diakonů, kteří pečovali v jeruzalémském sboru o chudé, ale z Boží milosti a moci činil 

také veliké divy a zázraky. Vidíme tak, že dar činit divy a zázraky nebyl dán pouze apoštolům, 

ale i dalším Božím služebníkům v církvi. Nikdo nemohl čelit Duchu moudrosti a moci, s níž 

Štěpán vydával své svědectví. Židovští vedoucí jednají se Štěpánem podobně, jako jednali 

s Ježíšem. Najali si křivé svědky, aby proti němu svědčili. Tím pobouřili lid proti němu a Štěpán 

byl před nejvyšší židovskou radou obviněn, že mluví podobně jako Ježíš Nazaretský proti 

Mojžíšovu zákonu a chrámu. 
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II/ Štěpán ve své obhajobě před veleradou prokazuje, že z moci Ducha svatého 
dobře porozuměl smyslu dějin Izraele 

 Štěpán připomíná základní události dějin Izraele počínaje Abrahamem, Izákem a Jákobem. 

Protože byl obviněn, že mluvil rouhavě proti Mojžíšovi a proti Mojžíšovu zákonu, věnuje právě 

jemu ve své řeči zvláštní pozornost. Mojžíš přijal od Hospodina Boží zákon, který Štěpán velmi 

oceňuje, když jej označuje za „slova života“ (v. 38). O Mojžíšovi Štěpán prohlašuje, že jej Bůh 

ustanovil za „vládce a vysvoboditele“ Izraele (v. 35), ale také zaslíbil, „Bůh vám z vašich bratří 

povolá proroka, jako jsem já“ (v. 37). Štěpánova řeč před nejvyšším soudem Izraele nejen 

vyvrací lživou obžalobu z toho, že mluvil rouhavě o Mojžíšovi a Bohu, ale s prorockou 

odvahou přechází i k obžalobě těch, kteří skutečně byli ve vzpouře proti Mojžíši a Bohu.  

„Jste tvrdošíjní a máte pohanské srdce i uši! Nepřestáváte odporovat Duchu svatému, jako to 

dělali vaši otcové.  Byl kdy nějaký prorok, aby ho vaši otcové nepronásledovali? Zabili ty, kteří 

předpověděli příchod Spravedlivého, a toho vy jste nyní zradili a zavraždili.  Přijali jste Boží 

zákon z rukou andělů, ale sami jste jej nezachovali!“ (v. 51-53). 

V obhajobě na obvinění, že mluvil proti chrámu, Štěpán připomíná, že za Mojžíše měl Izrael 

stánek svědectví a teprve za krále Šalamouna byl chrám postaven. Sám Šalamoun prohlásil: 

„Nebesa, ba ani nebesa nebes tě nemohou obsáhnout – čím méně tento chrám, který jsem 

postavil“ (1 Kr 8,27, Bible 21). Řada Hospodinových proroků v Izraeli varovala před falešným 

spoléháním na chrám, který nezaručí bezpečí těm, kteří se vzpouzí Bohu. Prorok Zachariáš 

hovoří o tom, že to bude Mesiáš, nazývá jej „Výhonek.., on zbuduje chrám Hospodinův a bude 

obdařen velebností. Bude sedět na svém trůnu a vládnout“ (Za 6,13). Tím zaslíbeným 

Mesiášem byl Ježíš, kterého však stejný tribunál, který nyní soudí Štěpána, odsoudil a vydal 

k trestu smrti ukřižováním.  

III/ Štěpánova mučednická smrt 

 Reakce na Štěpánovu řeč je vystižena v jedné větě: „Když to členové rady slyšeli, začali na 

Štěpána v duchu zuřit a zlostí zatínali zuby“ (v. 54). Štěpánova pozornost však není zaměřena 

na jeho soudce.  „Ale on, plný Ducha svatého, pohleděl k nebi a uzřel Boží slávu i Ježíše, jak 

stojí po pravici Boží,  a řekl: "Hle, vidím nebesa otevřená a Syna člověka, stojícího po pravici 

Boží." (v. 55-56).  Předtím jsme četli, že Ti, kteří zasedali ve veleradě, viděli Štěpánovu tvář 

jako tvář anděla (6,15). Nyní vidí Štěpán Boží slávu a Božího Syna, jak jej přijímá do nebe. 

„Tu začali hrozně křičet a zacpávat si uši; všichni se na něho vrhli  a hnali ho za město, aby ho 

kamenovali. Svědkové dali své pláště hlídat mládenci, který se jmenoval Saul. Když Štěpána 

kamenovali, on se modlil: "Pane Ježíši, přijmi mého ducha!"  Pak klesl na kolena a zvolal 

mocným hlasem: "Pane, odpusť jim tento hřích!" To řekl a zemřel“ (v. 57-60).  Závěrečná slova 

Štěpána jsou obdobná, jako slova jeho mistra a Pána. Prosí za odpuštění těm, kteří jej 

kamenovali, a odevzdává svého ducha Pánu. Štěpán končí svůj život potupnou smrtí 

kamenováním.  

Na první pohled se to mohlo jevit tak, že byl neúspěšný a prohrál. Štěpán, řecky Στέφανος znamená 

vítězný věnec. Štěpánovi však ani smrt nemohla zabránit v tom, že se stal vítězem a byl přijat Ježíšem 

v jeho království. Jeho smrt zahájila nejen kruté pronásledování jeruzalémské církve, ale také to, že 

evangelium se nezadržitelně začalo šířit z Jeruzaléma do celého světa. Saul, jenž byl svědkem  

kamenování Štěpána se stal později jedním z nejmocnějších Božích nástrojů, který zasel símě evangelia 
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do mnoha zemní tehdejšího světa. Štěpán je i pro nás příkladem vzácného svědka Ježíše Krista, který 

byl ochoten obětovat ve službě svému Pánu i svůj život. Být věrný Pánu až do posledního vydechnutí 

je i pro nás dobrým příkladem. Každému z nás platí příslib vzkříšeného a vítězného Ježíše: „Buď 

věrný až na smrt, a dám ti vítězný věnec života“ (Zj 2,10). 

Filip, kazatel evangelia v Samaří (Sk 8,1-25) 

I/ Ukamenování Štěpána vyvolalo kruté pronásledování jeruzalémské církve  

Zbožní muži Štěpána pochovali a truchlili nad ním. Mládenec Saul však schvaloval Štěpánovo 

usmrcení a domníval se, že svou krutostí v pronásledování církve slouží Bohu. “Saul ničil 

církev: vcházel do jednotlivých domů, odvlékal muže i ženy a dával je do vězení“ (v. 3). Později 

o tom hovoří, že „byl předtím rouhač, pronásledovatel a násilník. A přece jsem došel slitování, 

protože jsem ve své nevěře nevěděl, co dělám“ (1 Tm 1,13). Velké pronásledování vedlo 

k tomu, že „všichni kromě apoštolů se rozprchli po Judsku a Samařsku“ a „začali kázat 

evangelium všude, kam přišli“ (v. 1.4). Nepřítel Božího díla, Satan, se přepočítal. Jeho útok měl 

opačný účinek, než jaký původně zamýšlel. Místo potlačení evangelia došlo k jeho rozšíření. 

Pronásledování bylo pro církev jako vítr, který roznáší semeno Božího slova. Tak tomu bylo 

často i v dalších dějinách církve např. pronásledování Římany v prvních třech stoletích, nebo 

pronásledování komunisty v Číně.  

II/ Filip se stal kazatelem evangelia v Samaří 
Židé se nestýkali se Samařany (J 4,9), protože je považovali za heretické míšence Židů a 

pohanů, kteří uctívali Boha na hoře Gerizím. Filip nejen kázal Krista, ale Boží moc se skrze 

něho projevovala v zázracích, uzdravování a vymítání zlých duchů. To vedlo k tomu, že lidé 

s velkou pozorností naslouchali jeho slovům. Víra vzniká na základě slyšení Božího slova. 

Velké pronásledování a kázání evangelia vedlo k velké radosti ze spasení.  

 III/ Písmo často ukazuje, že kdekoliv je rozséváno Boží slovo, tam Satan rozsévá svůj 

plevel (Mt 13,24-30.36-43).  
Satanovým nástrojem v tomto případě byl kouzelník Šimon. Lidé žasli nad věcmi, které Šimon 

konal, a věřili věcem, o kterých hovořil.  Považovali jej za velikou božskou moc.  Boží moc, 

která se projevovala skrze Filipa, však byla mocnější a mnozí uvěřili „jeho zvěsti o Božím 

království a o Ježíši Kristu, dávali se pokřtít muži i ženy“ (v. 12). Také Šimon uvěřil a dal se 

pokřtít. Jak se později ukázalo, nejednalo se o spasitelnou víru, protože jeho srdce nebylo 

upřímné před Bohem a zůstával v zajetí nepravosti (v. 21-22). Byla to mrtvá víra, která se 

neprojevila skutkem pokání. I démoni věří, že je Bůh, ale hrozí se toho (Jk 2,17.18). 

IV/ „Když apoštolové v Jeruzalémě uslyšeli, že v Samařsku přijali Boží slovo, poslali k nim 

Petra a Jana“ (v. 14).  
Poprvé uvěřili v Ježíše Krista a byli pokřtěni ne Židé, ale Samařané. Přijmou křesťané ze Židů 

křesťany ze Samařanů jako sobě rovnocenné, anebo se budou muset Samařané stát nejdříve 

Židy a pak budou přijati i jako křesťané? Apoštolé vyslali Petra a Jana, aby se na vlastní oči 

přesvědčili, co se děje v Samařsku. Ti na místě zjišťují, že věřící v Krista byli pokřtěni v jeho 

jméno, avšak ještě jim nebyl dán Duch svatý. Petr a Jan se za ně modlili, pak na věřící Samařany 

vložili ruce a oni přijali Ducha svatého. Petr a Jan tak potvrdili, že do společenství křesťanské 

církve mají být přijímáni jak Židé, tak Samařané.  To vysvětluje, proč Samařané nepřijali skrze 

víru v Krista současně též Ducha svatého, ale přijali jej teprve po vzkládání rukou apoštolů, 

kteří osobně potvrdili pravost jejich víry v Ježíše Krista i křtu v jeho jméno. Samařská událost 
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tak neposkytuje biblický důkaz dvoustupňového křesťanského zasvěcení, kdy nejprve uvěříme 

v Krista a jsme pokřtěni v jeho jméno, a teprve později přijímáme Ducha svatého. Podle Petrova 

prvního kázání o letnicích platí, že ten, kdo činí pokání, uvěří v Krista a přijme křest v jeho 

jménu, přijímá též Ducha svatého (Sk 2,38).  S Petrem se shoduje i Pavel, že Bůh dává Ducha 

svatého všem svým dětem, „Kdo nemá Ducha Kristova, ten není jeho“ (Ř 8,9).  

Svědectví Petra a Jana ze Samaří, podobně jako svědectví apoštola Petra, který posloužil k víře 

pohanu Kornéliovi a jeho rodině (Sk 10) a svědectví Barnabáše, který byl vyslán apoštoly, když 

v Antiochii uvěřilo množství pohanů v Ježíše Krista, měla být dokladem toho, že do církve 

Kristovy mají být přijímáni i Samařané a pohané (Sk 11,19-26) a nemusí se předtím stát Židy. 

Bůh dal Petrovi „klíče království nebeského“ (Mt 16,13-20), což znamená, že Petr měl 

privilegium otevírat dveře víry pro Židy, Samařany a pohany.  O letnicích je otevřel pro Židy, 

pak je otevřel pro Samařany a v domě Kornelia je otevírá pro pohany (Sk 10).   

V/  Zkaženost srdce Šimona se ukazuje plně v tom, že chce za peníze získat dar, aby 

každý, na kterého vloží ruce, přijal Ducha svatého.  
Touze Šimona odpovídá to, co nazýváme simonie, což znamená, že je možné kupovat a 

prodávat církevní úřady či privilegia. Slova Petrova ukazují, že Šimon nebyl obráceným 

člověkem. Slyší ostré slovo: „Tvé peníze ať jsou zatraceny i s tebou: Myslil sis, že se Boží dar 

dá získat za peníze!... Odvrať se proto od této své ničemnosti a pros Boha; snad ti odpustí, co 

jsi zamýšlel.  Vidím, že jsi pln hořké závisti a v zajetí nepravosti“ (v. 20.22). Jeho odpověď na 

Petrovo slovo prozrazuje, že se bojí Božího soudu, ale není ochoten činit pokání a prosit za 

odpuštění. Vyžádá si pouze modlitby Petra a Jana.   Tento příběh ukazuje, jak blízko může být 

člověk od království Božího a přesto do něho nevejít. Šimon slyšel evangelium, viděl zázraky, 

vyznal ústy, že věří v Krista, byl pokřtěn, a přesto u něho nedošlo ke znovuzrození. Vyznání 

ústy musí vycházet z kajícího a pokorného srdce. 

Křest etiopského dvořana (Sk 8,26-40) 

I/ Filip byl nejen věrným kazatelem evangelia zástupům v Samaří, ale také tím, 
který sloužil k obrácení ke Kristu jednotlivcům v osobních rozhovorech.   

Filip na Boží pokyn odchází na opuštěné místo na cestě z Jeruzaléma do Gázy, právě když tudy 

projíždí ministr financí etiopské královny. Podnikl dalekou cestu z Afriky, aby v Jeruzalémě 

uctíval Boha. Byl to černoch a eunuch. Ze Starého zákona si četl nahlas, jak tehdy bylo zvykem 

oddíl z proroka Iz 53. kapitoly, který hovoří o trpícím Božím služebníku. Filip mu vyloží, že 

toto místo mluví o Ježíši, který byl ochoten položit za nás svůj život. Srdce Etiopana bylo tak 

připraveno Duchem svatým, že ihned uvěřil evangeliu, které mu Filip zvěstoval a zeptal se, zda 

něco brání tomu, aby byl pokřtěn. Jeden ze starých rukopisů uvádí tuto Filipovu odpověď: 

„Jestliže jsi uvěřil celým srdcem, proč ne? A on vyznal: ´ Věřím, že Ježíš Kristus je Boží syn´“ 

(v. 37, SNC). „Filip jej pokřtil“ (v. 38). Příběh o křtu etiopského dvořana pak končí slovem: 

„Duch Páně se Filipa zmocnil a dvořan ho už neviděl, ale radoval se a jel dál svou cestou“ (v. 

40). Bůh dvořana přijal, a tak odjíždí do své země s trvalou radostí, jež je darem Ducha svatého. 

Filip zvěstuje evangelium v řadě dalších měst a radostná zpráva o spasení skrze víru v Ježíše 

Krista se tak začíná šířit do dalších krajin. 
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II/ Zkušenost Filipa při službě evangeliem jednotlivci nám může být dobrým 
příkladem v našem osobním svědectví pro Pána.  

Je posláním všech křesťanů sdílet evangelium s jinými a činit tak s citlivostí a pokorou.  Lidé, 

kterým Filip zvěstoval evangelium, se lišili rasou i společenským postavením. Samařané byli 

obyčejní občané, kdežto Etiopan byl vysoce postavený úředník ve službách na nejvyšších 

místech ve společnosti. Všem je třeba sloužit k poznání Ježíše Krista a ke spasení. 

Zkušenost Filipa by nás měla povzbudit v našem osobním svědectví pro Pána.  Také my 

můžeme poznat vedení Duchem svatým při našem vydávání svědectví, pokud se jím necháme 

vést a budeme se modlit za Boží vedení. Etiopan představuje ty, kdo hledají smysl života, 

někteří i četli Písmo a hledají pravdu, ale nemají spásnou víru v Ježíše Krista. Jsou upřímní, ale 

ztracení.  Potřebují někoho, kdo by jim ukázal cestu. Bůh muži připravil srdce, aby přijal 

Filipovo svědectví. Když budeme poslušni Božího vedení, můžeme být jisti, že Bůh půjde před 

námi a otevře cestu našemu svědectví.    

Obrácení Saula (Sk 9, 1- 19a) 

I/ Obrácení Saula z Tarzu 

Obrácení Saula z Tarzu, který při svém obrácení ke Kristu přijal poslání apoštola pohanů, je 

zřejmě nejvýznamnější událostí v dějinách církve po příchodu Ducha o letnicích. V knize 

Skutky apoštolů je popisu jeho působení věnováno nejvíce prostoru. Od poloviny 12. kapitoly 

do konce knihy se vypravěč zaměřuje výslovně na Pavla a jeho cesty. Příběh o tom, jak se tento 

muž připojil ke křesťanům, je nám detailněji popisován třikrát. V kap 9 jej vypráví autor knihy 

Lukáš, v kap. 22 je to vylíčen jako součást Pavlovy řeči k zástupu a v kap. 26 v Pavlově řeči ke 

králi Agrippovi.  

II/ Saul před svým obrácením byl zuřivým pronásledovatelem křesťanů  

Přes svou velkou učenost (Sk 26,24, Bible 21) byl Saul duchovně slepý (2 K 3,12-18). 

V Jeruzalémě byl svědkem ukamenování Štěpána a souhlasil s jeho popravou. Když zde začalo 

kruté pronásledování církve, snažil se jí zničit.  „Saul se chopil iniciativy: pronásledoval církev, 

vnikal do soukromých domů a dával zatýkat věřící muže a ženy, kteří se tam scházeli“ (Sk 8,3, 

SNC). V řeckém originálu je použit výraz, který Septuaginta užívá v Ž 80,14 o divokých 

kancích ničících úrodu. Sám Pavel popisoval svůj tehdejší stav, „Nadmíru jsem běsnil“ (Sk 

26,11, ČSP). Saul usiloval o vyhubení církve nejen v Jeruzalémě, ale i v Damašku, kam řada 

křesťanů před pronásledováním uprchla. Neváhá absolvovat přes 300 kilometrů dlouhou cestu 

do Damašku, aby v tamních židovských synagogách vyhledával křesťany a v poutech je 

dopravil k soudu do Jeruzaléma. 

III/  Na cestě do Damašku došlo k osobnímu setkání Saula s Ježíšem 

Setkání s Ježíšem vedlo k Saulově obrácení, zásadní proměně jeho myšlení i jednání.  Kolem 

poledne (Sk 22,6) „ho náhle ozářilo světlo z nebe“ (v. 3, ČSP) a slyšel hlas, „Saule, Saule, proč 

mne pronásleduješ?“ (v. 4). Když se ptá, kdo k němu hovoří, slyší odpověď- „Já jsem Ježíš, 

kterého ty pronásleduje“ (v. 5). Nejednalo se o vidění či sen, ale o skutečné zjevení toho, kdo 

je skutečným Pánem nade vším - vzkříšeného a nyní již oslaveného Ježíše Krista. Tak jako se 

po svém vzkříšení zjevil Ježíš svým apoštolům, tak se, jak Pavel pokorně vyznává, „docela 
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nakonec se ukázal i mně, ač jsem toho nejméně hoden“ (1 K 15,8, SNC).  Podle Sk 26,17-18 

slyší od Ježíše i toto slovo: „Budu tě chránit před izraelským národem i před pohany, k nimž tě 

posílám,  abys otevřel jejich oči a oni se obrátili od tmy ke světlu, od moci satanovy k Bohu, a 

vírou ve mne dosáhli odpuštění hříchů a podílu mezi posvěcenými.“ Při obrácení Saula před 

Damaškem se z něj stává Pavel, apoštol pohanů.  Pronásledovatel církve se stává mocným 

zvěstovatelem evangelia, dobré zprávy o Boží milosti nejen Židům, ale i pohanům. 

 

IV/ Ježíš hovořil k Saulovi zázračně přímo z nebe, ale také skrze poslušného 
učedníka Ananiáše. 

Ananiáš dostává ve vidění příkaz, aby vyhledal Saula z Tarsu v domě Judově. Přestože Ananiáš 

věděl o tom, že Saul je nepřítelem věřících v Krista, přesto uposlechl pokynu svého Pána, že 

jej má vyhledat, když slyší jeho slovo: „Jdi, neboť on je mým nástrojem, který jsem si zvolil, 

aby nesl mé jméno národům i králům a synům izraelským“ (v. 15). Ananiáš na úhlavního 

nepřítele církve vkládá s láskou a důvěrou ruce, vítá jej do křesťanské rodiny jako bratra: 

„Saule, můj bratře, posílá mě k tobě Pán - ten Ježíš, který se ti zjevil na tvé cestě; chce, abys 

opět viděl a byl naplněn Duchem svatým“ (v. 17). Saul náhle prohlédl a dal se pokřtít.  

I v dnešní době lidé z Boží milosti prožívají zázrak duchovního setkání s Kristem, kdy činí 

pokání ze svých hříchů, přijímají jej ve víře za Pána svého života a jsou povoláváni do služby.  

Příběh o obrácení Saula z Tarzu nás má povzbudit v tom, že Ježíš má moc proměnit životy i 

těch největších hříšníků a nepřátel církve.  

Pavel se setkává s opozicí (Sk 9,19b-31) 

I/ Pavel po svém obrácení mocně káže, že Ježíš je Syn Boží.  

Nejprve začal kázat v synagogách. Takto si počínal v celém svém misijním působení. „Vám 

židům mělo být slovo Boží zvěstováno nejprve. Protože je odmítáte, a tak sami sebe odsuzujete 

k ztrátě věčného života, obracíme se k pohanům“ (Sk 13,46).  Dramatická změna v životě toho, 

kdo byl dříve velkým pronásledovatelem křesťanů, byla pro Židy v Damašku velkým 

překvapením. Jako mocný svědek a obhájce křesťanství „svými důkazy, že Ježíš je Mesiáš 

přiváděl do úzkých damašské Židy (v. 22). Každý nově obrácený by měl i v dnešní době být 

svědkem o Kristu v prostředí, v kterém se právě nachází. Svým nejbližším doma, těm, s nimiž 

se denně setkává, sousedům, známým. Ke svědectví si má vyprosit zmocnění Duchem svatým. 

Důležité je to, aby druzí viděli konkrétní pozitivní změny v jejich životě, které způsobila jejich 

víra v Ježíše Krista. 

II/ Po svém obrácení v Damašku Pavel pobýval tři roky v Arábii.  

Zprávu o tom podává v Ga 1,17-18: „Tehdy jsem nešel o radu k žádnému člověku,  ani jsem se 

nevypravil do Jeruzaléma k těm, kteří byli apoštoly dříve než já, nýbrž odešel jsem do Arábie a 

potom jsem se zase vrátil do Damašku.  Teprve o tři léta později jsem se vydal do Jeruzaléma, 

abych se seznámil s Petrem, a zůstal jsem u něho dva týdny.  Nikoho jiného z apoštolů jsem 

neviděl, jen Jakuba, bratra Páně.“ Mnozí vykladači se domnívají, že Pavel potřeboval určitý 

čas ke ztišení a naslouchání Pánu. O evangeliu, které zvěstoval, píše v Ga 1,11-12: „Ujišťuji 

vás, bratří, že evangelium, které jste ode mne slyšeli, není z člověka.  Vždyť já jsem je nepřevzal 

od žádného člověka ani se mu nenaučil od lidí, nýbrž zjevil mi je sám Ježíš Kristus.“ Podobně 
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jako ostatní apoštolé prožili tři roky intenzivního společenství s Ježíšem, tak je možná prožil se 

vzkříšeným Ježíšem též Pavel v Arábii.  

 

III/ Pavel, který dříve pronásledoval křesťany, se stává sám pronásledovaným.   

Již při jeho obrácení o něm Pán říká: „Ukáži mu, co všechno musí vytrpět pro mé jméno“ (v. 

16). Po celý svůj další život je Pavel nejen horlivým zvěstovatelem evangelia o Ježíši Kristu, 

ale je také nenáviděn, pronásledován Židy i pohany. Již v Damašku jej jeho nepřátelé chtějí 

úkladně zavraždit, ale učedníci jej v noci spustili v koši přes hradbu. Pavel považoval za své 

privilegium trpět pro Krista a nakonec za císaře Nerona umírá mučednickou smrtí. Také všichni 

zbožně žijící křesťané musí počítat s protivenstvím. „A všichni, kdo chtějí zbožně žít v Kristu 

Ježíši, zakusí pronásledování“ (2 Tm 3,12). Není náhodné, že řecké slovo μάρτυς (martys) 

označující svědka znamená též mučedník. Jak napsal D. Bonhoefer, „Utrpení je znakem 

pravého učednictví.“ 

 

IV/ Pavel po návratu z Damašku do Jeruzaléma se setkal s apoštoly a dalšími 
učedníky.   

Nejprve se jej báli, protože nevěřili, že se z pronásledovatele Ježíše stal jeho učedník. 

„Barnabáš - to znamená `syn útěchy´ - levita původem z Kypru“ (Sk 4,36) jej přivedl 

k apoštolům a oznámil jim, že Pavel na cestě do Damašku uviděl Pána a pak v tomto městě bez 

bázně hlásal Ježíše. Díky Bohu za Ananiáše, který uvedl Saula do společenství církve 

v Damašku a za Barnabáše, který pro něj později totéž učinil v Jeruzalémě. Obrácení znamená 

v pokání přijít k Bohu a být jím přijat. To má vést též k novému vztahu k církvi, kam se věřící 

připojují a má být přijat za člena jako úd Kristovy církve. I dnes je potřebí těch, kteří pomáhají 

v dalším vedení nově obrácených a pomáhají jim v jejich začlenění do církve. I dnes je potřeba 

novodobých Ananiášů a Barnabášů, kteří tuto službu konají.  

Věřící v Jeruzalémě Pavla přijali mezi sebe a on v Jeruzalémě směle mluvil o Pánu Ježíši, přel 

se s pořečtěnými Židy (helénisty) a ti se ho i zde pokoušeli zabít.  Bratři ho proto doprovodili 

do Cesareje a vyslali do Tarzu, jeho rodného města. Protivenství světa nebylo schopno zadržet 

šíření evangelia ani růst církve. To se osvědčilo v celých dějinách církve.   

 Po období pronásledování mohla pak církev prožívat nějaký čas pokojné období růstu.  „A 

tak církev v celém Judsku, Galileji a Samaří měla klid, vnitřně i navenek rostla, žila v bázni 

Páně a vzrůstala počtem, protože ji Duch svatý posiloval „(Sk 9,31). 

Petr uzdravuje Eneáše a křísí Tabitu (Sk 9,32-42) 

Jaký je největší zázrak, který Bůh pro nás může učinit? Někteří odpovědí, že je to uzdravení 

těla, jiní vzkříšení z mrtvých. Největším zázrakem ze všech je však spasení ztraceného hříšníka.  

Proč? Protože spasení stálo největší cenu, vytváří největší důsledky a přináší největší čest Bohu. 

V následujících vyprávěních nacházíme Petra, který koná všechny tři zázraky: uzdravuje 

Eneáše, křísí z mrtvých Dorkas a přináší poselství spasení Kornéliovi a jeho domu. 

I/ Velký zázrak – uzdravení těla (Sk 9,32-35) 

Petr nejen zvěstuje evangelium, ale také navštěvuje věřící na různých místech. Přichází též do 

města Lyddy, vzdáleného asi 30 km od Jeruzaléma.  Zde se setkal s Eneášem, který byl asi 8 
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let ochrnutý upoután na lůžko. Bylo to jistě obtížné nejen pro něj, ale i po ty, kteří o něj pečovali 

zřejmě bez výhledu, že by se situace mohla zlepšit.  Prvním Petrovým zázrakem bylo uzdravení 

ochrnutého (Sk 3) a nyní dochází ke stejnému zázraku. Autorita jména vzkříšeného Ježíše 

Krista přináší Eneášovi uzdravení.   Uzdravení bylo okamžité, muž byl schopen vstát a sám si 

ustlat své lůžko a nadále se o sebe postarat.  Když jej obyvatelé města viděli chodícího, uvěřili, 

že Ježíš je živý a mocný a složili v něm svou naději. Petr zde zřejmě dál kázal evangelium, 

vyučoval a povzbuzoval věřící a plnil tak své poslání, jež mu jeho Mistr a Pán svěřil. 

2/ Větší zázrak – vzkříšení mrtvého (9,36-43) 

Město Joppe (dnešní Jaffa) je umístěno na pobřeží Středozemního moře asi 15 km od Lyddy. 

Odtud se kdysi prorok Jonáš snažil utéci před Bohem, protože nechtěl zvěstovat pohanskému 

městu Ninive poselství od Boha. Zde v Joppe však Petr přijal od Boha povolání jít s Božím 

poselstvím k pohanskému setníkovi Korneliovi a Petr uposlechl toto Boží povolání zvěstovat 

evangelium také pohanům. 

Muselo to být velmi zarmucující, když vzácná Ježíšova učednice Tabita, česky Gazela, řecky 

Dorkas, která obětavě pomáhala mnohým chudým vdovám ve městě šitím jejich základního 

oblečení, právě v té době vážně onemocněla a zemřela. Bylo to zřejmě pro mnohé těžké, 

vyrovnat se s touto skutečností. Také církev dnes často prožívá náhlé úmrtí těch, kteří jsou 

mnohým velkou pomocí. Je bolestné, když musíme konstatovat: „Hospodin dal, Hospodin vzal; 

jméno Hospodinovo buď požehnáno“ (Jb 1,21).  

Věřící v Joppe slyšeli, že Petr je Lyddě a okamžitě pro něj poslali.  Je zřejmé, že věřili v moc 

vzkříšeného Krista. Když byl na této zemi, Ježíš křísil i mrtvé. Proč by nemohl vzkřísit mrtvého 

z jeho vyvýšeného trůnu ve slávě?  Petr byl vedoucím církve, který byl ochoten sloužit lidem a 

odpovídat je jejich výzvy. Měl moc uzdravovat a používal této moci k Boží oslavě, ne 

k vyvyšování sebe sama.  

Bylo židovským zvykem umývat mrtvé tělo a pak je mazat pro pohřeb vonnými mastmi. Když 

byl Petr zaveden do horního pokojem, kde ležela mrtvá, nalezl skupinu plačících vdov, kterým 

Dorkas pomáhala. V té době neexistovala státní pomoc pro vdovy a jinak potřebné, avšak  

křesťané jim byli ochotni sloužit. Podobně jako uzdravení Eneáše vzkříšení Dorkas  provázelo 

ve městě velkou pozornost a vedlo k tomu, že „mnoho lidí uvěřilo v Pána“ (v. 42).  Petr v tomto 

městě ještě delší čas zůstal v domě Šimona koželuha a mohl zde mnohým duchovně sloužit 

k víře i k růstu ve víře, protože víra nemůže být postavena pouze na tom, že lidé viděli zázraky. 

Zajímavé bylo i to, že se nerozpakoval bydlet u koželuha, přestože ti byli židovskými rabíny na 

základě jejich výkladu Lv 11,35-40 považovány za nečisté.  

III/  Oba zázraky mají řadu důležitých věcí společné. 

1/ Odehrály se podle Ježíšova příkladu.  Petrovo uzdravení Eneáše nám připomíná Ježíšovo 

uzdravení ochrnutého žijícího v Kafarnaum. Ježíš mu řekl: „Vstaň, vezmi své lože a jdi domů!“ 

(Mk 2,11). Petr řekl Eneášovi: „Vstaň a ustel své lůžko!“ (v. 34). Vzkříšení Tabity zase 

připomíná vzkříšení Jairovy dcery. Ježíš kdysi při vzkříšení Jairovi dcery (Mk 5,34) pronesl 

slova  „´Talitha kúm´, což přeloženo znamená: ‚Děvče, říkám ti, vstaň!‘“ (Mk 5,41) a Petr říká: 

také „Tabito, vstaň“ (v. 40). Stejně jako Ježíš se ani Petr nebojí kultického znečištění od mrtvé 

a podává jí ruku.  
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2/ Oba zázraky byly učiněny Ježíšovou mocí. Petr dobře věděl, že nemůže zvítězit nad nemocí 

a smrtí svou vlastní autoritou ani mocí.  Místo toho řekl ochrnutému Eneášovi: Ježíš Kristus tě 

uzdravuje!  

3/ Oba zázraky byly znamením Ježíšova spasení. Díky své důvěře v Kristovu moc se Petr 

odvážil oslovit nemocného muže i mrtvou ženu tímtéž příkazem: ἀνάστηθι (Anastéthi)  tj.  

Vstaň! Když Bůh vzkřísil Ježíše, je přitom použito stejného řeckého slova. Ježíš však vstal do 

nového života, aby již nikdy nezemřel. Uzdravení chromého a oživení ze smrti byla viditelná 

znamení onoho nového života, do něhož povstávají hříšníci skrze moc Kristova vzkříšení. 

IV/ Největším zázrakem je spasení hříšného člověka  

I v dnešní době se ve jménu Ježíše a jeho mocí dějí zázraky, jež jsou též znamením spasení, 

které daruje věčný život všem, kteří činí pokání a věří v Ježíše Krista. Největším zázrakem je 

dar věčného života, protože není nic významnějšího a vzácnějšího, než žít ve věčném Božím 

království. Po příkladu samotného Ježíše i jeho apoštolů a dalších učedníků služme i my lidem 

k víře v Ježíše Krista, aby i oni přijali dar věčného života. 

Petr poslán k pohanům do Cesareje (Sk 10,1-23a) 

Po obrácení Saula, jenž se stal apoštolem pohanů, Lukáš přechází k obrácení Kornélia, prvního 

pohana, který se stal věřícím. Oba tyto případy obrácení se staly základy, na nichž byla 

vybudována misie pro pohany. Apoštol Pavel a apoštol Petr sehráli klíčovou roli při otevírání 

Božího království pohanům. 

I/ Desátá kapitola v knize Skutků poprvé zaznamenává spasení pohanů  

Vidíme, jak Petr používá „klíče království“ (Mt 16,19) potřetí a naposled. Otevřel dveře víry 

pro Židy (Sk 2) a také pro Samařany (kap. 8) a nyní je použit Bohem, aby přivedl do církve 

pohany. „Není už rozdíl mezi židem a pohanem, otrokem a svobodným, mužem a ženou. Vy 

všichni jste jedno v Kristu Ježíši. Jste-li Kristovi, jste potomstvo Abrahamovo a dědicové toho, 

co Bůh zaslíbil“ (Ga 3,28-29); čti též Ef 2,11-16).;  Pamatujte proto vy, kteří jste svým původem 

pohané a kterým ti, kdo jsou obřezaní na těle a lidskou rukou, říkají neobřezanci,  že jste v té 

době opravdu byli bez Krista, odloučeni od společenství Izraele, bez účasti na smlouvách 

Božího zaslíbení, bez naděje a bez Boha na světě.  Ale v Kristu Ježíši jste se nyní vy, kdysi 

vzdálení, stali blízkými pro Kristovu prolitou krev.  V něm je náš mír, on dvojí spojil v jedno, 

když zbořil zeď, která rozděluje a působí svár. Svou obětí odstranil  zákon ustanovení a 

předpisů, aby z těch dvou, z žida i pohana, stvořil jednoho nového člověka, a tak nastolil mír“ 

(Ef 2,11-16). Zákon Mojžíšův se svými ustanoveními a předpisy o zachovávání liturgické 

čistoty byl hradbou mezi Židy a pohany, kterou Kristus svou obětí odstranil.  

K přijetí prvních křesťanů z pohanů došlo teprve asi 10 let po letnicích. Proč apoštolé čekali 

tak dlouho, než se odhodlali jít ke ztraceným pohanům? Vždyť jim vzkříšený Ježíš přikázal 

získávat mu učedníky ze všech národů tj. i z pohanů? (Mt 28,19).  Bůh však má svůj čas a své 

plány a služba Samařanům a pohanům se dála postupně. Apoštolé po ukamenování Štěpána a 

následném pronásledování církve vydávají svědectví nejprve Židům a to si vyžádalo určitý čas.  

Pak začali sloužit Samařanům. Po obrácení Saula Tarzenského, z něhož učinil apoštola pohanů, 

Bůh otevřel dveře víry pohanům (Sk 14,27), aby je přivedl do Boží rodiny. 
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II/ Kornélius posílá pro Petra 

Kornélius žil v Cesareji, která byla tehdy hlavním městem římské provincie Judska, kde sídlila 

římská okupační armáda. Sloužil jako setník v Italském pluku, který měl 600 vojáků, 

rozdělených do šesti setnin, každá v čele se setníkem. Ačkoliv byl římským vojákem, on a celá 

jeho rodina byli zbožní a bohabojní. Bohabojnými byli nazýváni ti, kdo věřili v Boha a v 

určitém rozsahu se řídili židovským náboženstvím, aniž by se plně stali židovskými konvertity 

(viz 13,16.26; 17,4.17). Znamenalo to, že již neuctívali pohanské bohy.  Podobně jako u Tabity 

i zde jsou zmíněny Kornéliovy dobré skutky, když dával almužny chudým a pravidelně se 

modlil.  Je zajímavé, že když se mu zjevil anděl, nevyřídil mu sám evangelium o Ježíši, ale řekl 

mu, „Vyprav hned posly do Joppe, ať sem přivedou Šimona, zvaného Petr“(v. 5).. Andělé 

mohou vyřizovat Boží poselství, ale kázat evangelium je vyhrazeno lidem. To je naše 

privilegium a odpovědnost.  

III/ Petr dostává od Boha vidění, které jej má přesvědčit, že je třeba sloužit ke 
spasení také pohanům. 

Dříve než mohl spasit pohany, Bůh připravil Petra, aby přinesl poselství pohanům v domě 

Kornéliově. Druhý den poté, co se anděl zjevil Kornéliovi, vyšel Petr v Joppe v poledne na 

plochou střechu domu, aby se modlil. Ocitl se ve vytržení, tj. měl vidění. Otevřelo se nebe a 

z něho se snesla za čtyři cípy připevněná velká plachta s množstvím čtvernožců, plazů a ptáků. 

Jednalo se předně o živočichy, které Židé na základě Mojžíšova zákona o čistých a nečistých 

živočiších nesměli jíst (Lv 11,20.25).  Na rozkaz, „´Vstaň, Petře, zabíjej a jez! ́ , odpovídá Petr, 

´To ne, Pane! Ještě nikdy jsem nejedl nic, co poskvrňuje a znečišťuje´“ (v. 13-14).  To, že se 

stejné třikrát opakovalo, ukazuje na to, že se jedná o velmi naléhavou záležitost. 

Zatímco Petr byl na rozpacích, co to vidění znamená, dorazili poslové od Kornelia. Petrovi 

Duch svatý řekl, aby se nerozpakoval muže přijmout a šel s nimi, protože je poslal sám Bůh.  

Dosavadní vztahy mezi Židy a pohany měly být zásadně proměněny změnou postojů křesťanů 

ze Židů o tom, co jsou pro ně nyní čisté pokrmy.  Pokud Bůh prohlásil, že nečisté pokrmy, které 

jedli pohané jsou čisté, pak to znamená, že byli očištěni též pohané a mohou se připojit do 

společenství Božího lidu bez nutnosti stát se Židy a přijmout předpisy Mojžíšova zákona o 

čistých a nečistých pokrmech. Proto Petr bez obav ze znečištění přijal pohany ve svém domě a 

nechal je tam přenocovat a druhého dne poslouží Korneliovi, jeho rodině a mnohým dalším 

pohanům ke spasení.  

 

IV/  Také naším úkolem je sloužit všem lidem k poznání Ježíše Krista a spasení 
v něm 

I dnes existují lidé, kteří věří, že Bůh existuje a konají dobré skutky, ale ještě nejsou spaseni, 

protože nepřijali Ježíše za Záchrance a Vůdce svého života. Mnozí lidé jsou spokojeni se svým 

charakterem a věří, že pro své dobré skutky se dostanou do nebe, avšak nepoznali hloubku 

svého hříchu ani velikost Boží milosti.  Jiní jsou nešťastní pod vlivem toho, co je v životě 

potkalo, a potřebují získat novou naději a smysl svého života. Každý nutně potřebuje někoho, 

aby mu pověděl o Ježíši, který jediný má moc odpouštět všechny lidské hříchy a darovat těm, 

kdo v něj uvěří dar spasení, nový a věčný život. 
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Pohané přijali Ducha svatého a byli pokřtěni (Sk 10,23b-48) 

I/  Petrova promluva v Kornéliově domě (v. 23b-43)) 

 Duch svatý Petrovi přikázal, aby šel do Cesareje do domu pohana Kornélia. Cesta 50 km mezi 

Joppe a Cesarejí jim trvala do dalšího dne. Když Petr přišel ke Korneliovi, bylo tam přítomno 

mnoho jeho příbuzných a nejbližších přátel. Kornélius jej s velikou úctou a respektem vítá, Petr 

však si je vědom, že je jen pouhý člověk a nepřísluší mu božské pocty. Když Petr promlouvá  

ke všem shromážděným v Kornéliově domě, sděluje jim, že  Židé podle svých tradic se nemají 

stýkat s pohany a navštěvovat je. Petr však právě na tomto místě sděluje důležité poselství: Mně 

však Bůh ukázal, abych si o žádném člověku nemyslel, že styk s ním poskvrňuje nebo znečišťuje 

(28)… Nyní skutečně vidím, že Bůh nikomu nestraní,  ale v každém národě je mu milý ten, kdo 

v něho věří a činí, co je spravedlivé (34)… To je ta zvěst, kterou Bůh poslal synům izraelským, 

když vyhlásil pokoj v Ježíši Kristu On je Pánem všech (36). V Ježíši Kristu, který je Pánem 

všech lidí dochází ke smíření nejen mezi Židy a pohany, ale i mezi lidmi ze všech národů. 

Poté Petr ve své řeči shromážděným v Kornéliově domě oznamuje základní události Ježíšova 

život a jeho služby, která vrcholí jeho ukřižováním a vzkříšením.  Těm, kterým se zjevil po 

svém vzkříšení, dal vzkříšený Kristus příkaz, aby kázali lidu a dosvědčovali, že je to on, koho 

Bůh ustanovil za soudce živých i mrtvých. Jemu všichni proroci vydávají svědectví, že pro jeho 

jméno budou odpuštěny hříchy každému, kdo v něho věří. (42-43).  

II/  Pohané přijali Ducha svatého a byli pokřtěni (v. 44-48)  

Petr ještě nedokončil svou řeč, když Duch svatý sestoupil na všechny posluchače Petrova 

kázání, což bylo dosvědčeno tím, že jako při seslání Ducha svatého o letnicích začali mluvit 

v jiných jazycích a chválit Boha. „A věřící ze Židů, kteří přišli s Petrem, byli ohromeni tím, že 

i na pohany byl vylit dar Ducha“ (45, ČSP). Petr je si okamžitě vědom toho, že nic nebrání 

tomu, aby byli pokřtěni ti, kdo přijali Ducha svatého. Znamená to, že se stali křesťany ti, kdo 

se předtím nestali Židy. Není divu, že přítomní křesťané ze Židů žasli nad tím, co se stalo. Touto 

událostí končí přechodné období v dějinách rané církve.  Nyní již nejen Židé, Samařané, ale i 

pohané přijali Ducha svatého a byli spojeni v jedno tělo Kristovo (1 K 12,13; Ga 3,27  

Základním důrazem Kornéliova příběhu je to, že před Bohem jsou si všichni lidé rovni a 

jakákoliv diskriminace uráží nejen lidskou důstojnost, ale uráží i Boha, který všechny lidi 

stvořil ke svému obrazu. Všichni lidé se však svou neposlušností Bohu stali hříšníky a potřebují 

přijmout odpuštění a dar nového života. Pro všechny lidi bez rozdílu platí Boží řád spasení: 

slyšet dobrou zprávu o Ježíši Kristu, uvěřit v Krista, přijmout Ducha, být pokřtěn a spojen 

s ostatními věřícími v církvi k službě a uctívání Boha a získávat Bohu nové učedníky. 

Petrova obhajoba v Jeruzalémě (Sk 11,1-18) 

I/  Petr obhajuje své jednání 

Když se Petr po obrácení Kornélia a jeho přátel vrátil do Jeruzaléma, křesťané židovského 

původu jej kritizovali, že navštívil v Cesareji pohany a jedl s nimi. Petr jim vypravuje celý 

příběh o tom, jak mu Bůh ve vidění ukázal, že nemá považovat za nečisté to, co Bůh prohlašuje 

za čisté. Šlo o velmi důležité zjevení, což je podtrženo tím, že se vše třikrát opakovalo. Duch 

Boží mu poté přikázal, že má bez rozpaků jít s pohany do domu Kornélia. Bůh se předtím zjevil 
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i pohanskému setníkovi Kornéliovi a sdělil mu, že má pozvat do svého domu Petra, který 

přinese spásu jemu i jeho domu. Když v pohanském domě začal zvěstovat Ježíše Krista, 

sestoupil na přítomné Duch svatý, jako sestoupil o letnicích na Židy. Petr si tehdy vzpomněl na 

slovo Páně: “Jan křtil vodou, ale vy budete pokřtěni Duchem svatým“ (v. 16). Jestliže po 

uvěření evangeliu přijali pohané stejný dar jako Židé, jak by tomu mohl Petr bránit. Jako byli o 

letnicích pokřtěni Duchem svatým Židé, tak byli v domě Kornélia pokřtěni Duchem svatým 

pohané, aniž by se předtím museli stát Židy. Boží rozhodnutí v této záležitosti bylo tak zřejmé, 

že i křesťané ze Židů tehdy nic nenamítali a chválili Boha, který povolává i pohany k pokání a 

dává život věčný. 

 II/ Jaké je pro nás poučení z tohoto příběhu?  

Silně zákonická strana církve v Judsku nechápala dobře vztah mezi Zákonem a milostí, Židy a 

pohany a Izraelem a církví.  Dnes již většina křesťanů chápe tyto pravdy, poté co četli listy 

Římanům, Galatským, Efezským a Židům. V tehdejší době však v Jeruzalémě bylo mnoho 

obrácených kněží v církvi, kteří horlivě zachovávali Mojžíšův zákon (Sk 6,7) a také mnozí 

ostatní židovští věřící byli „nadšenými zastánci Zákona“ a také později obviňovali Pavla, že 

učí „všechny židy, žijící mezi pohany, aby odpadli od Mojžíše: aby přestali obřezávat své syny 

a žít podle otcovských zvyků“ (Sk 21,20-21). Nejednalo se pouze o náboženské otázky, ale také 

o kulturní zvyky tehdejší doby, které nebylo snadné opustit. Tito zákoničtí křesťané činili rozdíl 

mezi pohany a Židy, zatímco Petr i později Pavel jim ukazovali, že zde není žádný rozdíl ve 

vztahu ke Kristu. Také pohané jsou před Bohem „čistí“ skrze víru v Ježíše Krista.  Petr pouze 

následoval nařízení Páně, které jim osobně zjevil a Duch svatý to potvrdil tím, že na pohany 

sestoupil se stejnou mocí jako na Židy. Avšak tehdy ještě tato záležitost nebyla definitivně 

rozhodnuta, protože i později zákoničtí křesťané vedou spor s apoštolem Pavlem ve stejné 

záležitosti a o celé věci musel rozhodnout sněm v Jeruzalémě (Sk 14,26- 15,29). Dokonce i 

později je apoštol Pavel napadán těmi, kteří požadují zachovávání všech příkazů Mojžíšova 

zákona (Ga 1,6nn; Fp 3,1-3.17-21).  Tito křesťané nechápali plnost svobody, kterou máme 

v Ježíši Kristu (Ga 5, 1nn.). V osobní obraně Petr předkládá tři důkazy: vidění od Boha (Sk 

11,5-11), svědectví Ducha svatého (Sk 11,16) a svědectví Božího slova (Sk 11,16). Klíčové 

bylo svědectví Ducha, jímž bylo potvrzeno přijetí pohanů v okamžiku, kdy uvěřili v Krista. To 

je vzorec i pro dnešní dobu. Obrácení pohanů bylo Božím milostivým dílem.  Když uvěřili, 

okamžitě jim dal dar pokání a dar spasení. 

III/ Křesťané se mají vzájemně přijímat a nediskutovat o kulturních rozdílech nebo 
méně důležitých záležitostech osobního přesvědčení (Ř 14-15).   

Někteří křesťané ze Židů v rané církvi chtěli, aby pohané se nejprve stali Židy a někteří věřící 

z pohanů chtěli, aby Židé se stali pohany. Různé tradice a zvyky mohou i dnes působit rozdělení 

v církvi. Varujme se zákonictví, jež se i dnes může projevovat také u křesťanů v různé podobě.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                    

„Bratra ve víře slabšího přijímejte mezi sebe, ale nepřete se s ním o jeho názorech.  Někdo 

třeba věří, že může jíst všechno, slabý však jí jen rostlinnou stravu.  Ten, kdo jí všecko, nechť 

nezlehčuje toho, kdo nejí, a kdo nejí, nechť ne odsuzuje toho, kdo jí; vždyť Bůh jej přijal za 

svého… A tak usilujme o to, co slouží pokoji a společnému růstu“ (Ř 14,1-3.19). 
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Církev v Antiochii (Sk 11,19-30) 

I/ Založení církve v Antiochii (v. 19-21) 

Vyprávění se vrací nazpět k prvnímu pronásledování církve po Štěpánově smrti. Ti, kteří se 

z Jeruzaléma rozprchli, sloužili evangeliem nejen Samařanům (kap. 8), ale někteří z nich se 

dostali do Antiochie, hlavního města Sýrie, vzdáleného více než 500 km od Jeruzaléma.  S půl 

miliónů obyvatel to bylo to třetí největší město v Římské říši, po Římu a Alexandrii. Bylo to 

rušné přístavní město, centrum luxusu a nemorálních praktik, v němž jeho obyvatelé z různých 

národů uctívali svá božstva.  Zde poprvé začali věřící v Krista zvěstovat evangelium i 

helénistům tj. Řekům a řecky mluvícím příslušníkům různých národů.  Boží moc však 

způsobila, že zde mnoho lidí uvěřilo v Krista a vznikl zde první křesťanský sbor složený 

převážně z pohanů.  

II/ Vyslání Barnabáše do Antiochie (v. 22-24)  

Když se o této překvapivé skutečnosti dozvěděli starší církve v Jeruzalémě, vyslali do Antiochie 

Barnabáše, aby zjistili, jak si církev složená z pohanů počíná. O Barnabáši Písmo vydává 

vzácné svědectví. „Byl to muž dobrý, plný Ducha svatého a víry; a tak bylo mnoho lidí 

přivedeno k Pánu“ (v. 24). Byl to muž příkladného charakteru a chování, zmocněný Duchem 

svatým, což vysvětluje účinnost jeho misijní služby. Jeho víra se projevila v tom, že povzbuzuje 

církev, aby setrvala ve své službě nevěřícím a zůstala svému Pánu věrná. Barnabáš měl 

mimořádný dar Ducha svatého, dar povzbuzování, jímž sloužil zřejmě nejen věřícím, ale také 

nevřícíma skrze jeho službu bylo mnoho dalších lidí získáno pro Krista. I dnes je třeba takové 

pracovníky, jako byl Barnabáš. I dnes je třeba, abychom se vzájemně povzbuzovali nejen 

k dalšímu duchovnímu růstu v Pánu, ale také k misijnímu působení mezi nevěřícími. 

III/ Růst církve v Antiochii vyžadoval další Bohem obdarované misionáře a další 
vedoucí pracovníky (v. 25-26).  

Barnabáš věděl o tom, že Saul z Tarzu byl vzkříšeným Kristem ustanoven za apoštola pohanů 

(Sk 9,26-27). Vyhledal jej proto v jeho rodném městě, společně pak rok pracovali v tamní církvi 

a vyučovali velké množství lidí.  V Antiochii byli Ježíšovi učedníci poprvé nazváni křesťany. 

Toto jméno se v celém Novém zákoně vyskytuje pouze třikrát (Sk 11,26; 26,28; 1 Pt 4,16). 

Míní se tím učedníci soustředění na Krista. Žel toto označení ztratilo v průběhu staletí do značné 

míry svůj význam. Mnozí, kteří se neznovuzrodili, sami sebe považují za křesťany, protože byli 

v dětství pokřtěni, ale jejich členství v církvi je jen formální a mnozí se života v církvi ani 

neúčastní.  V prvních stoletích však křesťané byli vystaveni pronásledování. Hlásit se ke 

křesťanství tak bylo velmi rizikové, jako je tomu i dnes v řadě zvláště islámských zemích. 

IV/ Zaslání sbírky potřebným křesťanům v Jeruzalémě (v. 27-30)   

Proroci v Písmu byli nejen ti, kteří předpovídali budoucí události, ale předně ti, kteří 

připravovali lidi, aby konali to, co po nich Bůh žádá. Prorok Agabus předpověděl, že po celém 

světě nastane velký hlad, což se také stalo za vlády císaře Klaudia (41-54 po Kr.), jak to potvrdil 

i římský historik Suetonius. Církev v Antiochii se rozhodla, že „každý podle svých možností“ 

(v. 29) pomůže křesťanům v Jeruzalémě a sbírku poslali po Barnabášovi a Saulovi 

jeruzalémským starším. Dar byl zřejmě poslán během Pavlovy návštěvy v Jeruzalémě, jež je 
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popsána v Ga 2. Církev v Antiochii je i pro nás výborný příklad, že podporovat Boží dílo je 

důležité též finančně.   

Poprvé ve Skutcích se hovoří o tom, že v církvi v Jeruzalémě působili ve vedení starší. Po 

příkladu židovské synagogy to byli duchovně zralí věřící, kteří dohlíželi jako vedoucí na službu 

ve sboru. Také Pavel a Barnabáš při zakládání nových sborů na to pamatují. „V každé té církvi 

ustanovili starší a v modlitbách a postech svěřili učedníky Pánu, v kterého uvěřili“ (Sk 14,23). 

Staršovstvo i dnes je v každém jednotlivém sboru kolektivní duchovní autoritou, která má 

výkonnou pravomoc ve správě duchovních práce sboru. Je voleno členským shromážděním, 

jemuž se zodpovídá ze své činnosti. 

Jakub popraven, Petr zázračně vysvobozen z vězení (Sk 12)  

I/ Bůh vidí naše trápení (12,1-4) 

„Hospodinovy oči hledí na spravedlivé, jeho uši slyší jejich volání o pomoc.  Hospodinova 

tvář je proti těm, kdo páchají zlo, aby vyhladil ze země jejich památku“ (Ž 34,16-17, ČSP). 

„Vždyť oči Páně hledí na spravedlivé a jeho uši jsou otevřeny jejich prosbám“ (1 Pt  3,12). 

Herodes Agrippa I. byl vnukem Heroda Velikého, který nechal zavraždit betlémská 

nemluvňátka a synovec Heroda Antipy, který sťal mečem Jana Křtitele na popud své manželky 

Herodiady, jež byla sestrou Heroda Agripy. Herodes Agripa I. začal krutě pronásledovat církev 

a Jakuba, bratra Jana dal popravit mečem. Jakub se tak stal prvním z apoštolů, který se stal pro 

svou víru mučedníkem. Herodové byli nenáviděni Židy, a když král viděl, že se zalíbil Židům, 

dal o velikonocích rozkaz k zatčení Petra. Petr spal mezi dvěma vojáky svázán dvěma řetězy a 

přede dveřmi jeho žalářní kobky hlídali další dva vojáci. Celkem jednoho vězně hlídalo 16 

strážců, čtyři čtveřice vojáků, které se střídaly. Petr se octl již potřetí ve vězení (Sk 4,3.17) a 

Herodes učinil vše proto, aby nemohlo dojít jako při druhém Petrově pobytu ve vězení 

k zázračnému vysvobození skrze anděla.  Přesto všechna opatření byla marná a Petra „Pán 

vyvedl z vězení“ (v. 17).  

Jak je však možné, že Bůh dovolil, aby apoštol Jakub zemřel mučednickou smrtí, zatímco Petra 

zachránil? Život je plný nesnadných otázek. Proč se v rodině narodí dítě tělesně postižené a 

jeho sourozenec je sportovně nadaný? Jedinou odpovědí je Boží svrchovanost. Bůh je na 

nejvyšším trůnu a vše má pod kontrolou, o všem rozhoduje on sám a jeho rozhodování často 

nerozumíme. Bůh vidí trápení svého lidu. Některé ze svých věrných zázračně vysvobozuje a 

jiní zůstávají v utrpení a život některých spravedlivých končí mučednickou smrtí, jako tomu 

bylo u jejich Mistra a Pána Ježíše Krista. O tom hovoří též galerie svědků víry v  Židům 11. 

kapitole i další dějiny církve. 

II/ Bůh slyší naše modlitby (Sk 12,5-17) 

„Jeho uši jsou otevřeny jejich prosbám“ (1 Pt 3,12). Je překvapivé, že Petr svázaný řetězy mezi 

dvěma strážci noc před soudním jednáním, kdy mu hrozí poprava, spí a musí být probuzen 

drsným úderem anděla do boku. Jeho zatčení nastalo po násilné smrti jeho přítele a kolegy 

Jakuba. Co mu dodalo takovou důvěru a pokoj? Zřejmě jej upokojuje sám Bůh. „Neboj se, vždyť 

já jsem s tebou, nerozhlížej se úzkostlivě, já jsem tvůj Bůh. Dodám ti odvahu, pomocí ti budu, 

budu tě podpírat pravicí své spravedlnosti“ (Iz 41,10). Ví o tom, že církev se za něj vytrvale 

modlí.  Nikdy nepodceňujme moc modlící se církve. Petr v té době byl ještě mladý a mohl si 
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připomenout slovo svého Pána: „Až zestárneš, vztáhneš ruce a jiný tě přepáše a povede, kam 

nechceš“ (J 21,18).  

Anděl přinesl světlo a svobodu do vězeňské cely. Petr je poslušný pokynům anděla a pak se 

rozhodl jít na místo, kde se za něj církev modlí a jde do domu Marie, matky Jana Marka. Bůh 

odpověděl na modlitby a stojí přede dveřmi, ale modlící nemají dost víry, že jejich modlitby 

byly tak rychle vyslyšeny.  Někdy i při vřelých modlitbách nechybí duch pochybností a 

nedostatek důvěry, že Bůh naše modlitby vyslyší.  Často je to s námi jak s otcem posedlého 

syna, který volá, „Věřím, pomoz mé nedověře!“ (Mk 9,24). I my se dnes máme modlit za 

pronásledované křesťany, kteří jsou ve vězení i za další lidi, kteří trpí různým způsobem. 

3/ Bůh jedná s našimi nepřáteli (Sk 12,18-25) 

„Tvář Páně je proti těm, kteří činí zlo“ (1 Pt 3,12). Když Herodes v královském rouchu usedl 

na trůn a svým proslovem mocně zapůsobil na posluchače. Ti jeho slovo považují za slovo 

Boží. Král neodmítá tuto modloslužbu, kdy je uctíván jako Bůh a umírá potupnou a bolestnou 

smrtí –„ zemřel rozežrán červy“(v. 23c). Židovský historik Josephus Flavius podrobněji popsal 

okolnosti, za nichž Herodes zemřel. Potvrzuje, že Herodes byl tehdy v Cesareji. Při slavnostním 

shromáždění byl oděn v šatu zhotoveném ze stříbra a nádherné tkaniny. Lidé jej zdravili jako 

Boha a on tyto bezbožné lichotky neodmítl. Náhle jej přepadla prudká bolest břicha, byl 

odnesen do svého paláce a za pět dní zemřel. Herodes zemřel. „Ale slovo Páně se šířit 

nepřestalo!“ (v. 24). I dnes lidé trpí pod despotickými vládci, ale evangelium se šíří po celém 

světě. Proti sobě stojí Herodova ničivá moc a Boží spásná moc. V celých dějinách církve 

spatřujeme i nadále obojí. Šíření církve a odpor proti ní, růst a ztráty, postup i ústup, ale smíme 

žít v jistotě, že moc smrti ani pekla Kristovu církev nikdy nepřemohou, protože je postavena na 

skále, jíž je Kristus a jeho Slovo. Pamatujme též na tajemství zmocnění, jež církev získává 

tehdy, když se vroucně a vytrvale modlí. 

Barnabáš a Saul vysláni z Antiochie na Kypr (Sk 12,25-13,13) 

I/ Duch svatý vysílá Barnabáše a Saula do misijní služby 

Barnabáš a Saul splnili své poslání, když odevzdali starším sboru v Jeruzalémě obnos finanční 

sbírky, kterou věřícím v Judsku věnovala církev v Antiochii, a vrátili se spolu s Janem Markem 

do Antiochie.  V církvi v Antiochii působili proroci a učitelé. Proroci jsou ti, kteří v konkrétních 

situacích vyřizují specifické Boží pokyny. Učitelé v církvi jsou ti, kteří vyučují o tom, co jako 

křesťané věříme a jak máme žít. Sbor v Antiochii má v prorocích a učitelích obě důležité 

podoby Božího slova. Lukáš jmenuje pět mužů, kteří sloužili v církvi v Antiochii jako proroci 

a učitelé. Saul (Pavel) je jmenován jako poslední, ale brzo se stává prvním. 

Církev v Antiochii je první místní církví, která naplňuje příkaz vzkříšeného Krista, „Jděte ke 

všem národům a získávejte mi učedníky“ (Mt 28,19a). Doposud bylo centrum církve 

v Jeruzalémě a Petr byl klíčovým apoštolem.  Pak se stává Antiochie novým centrem (Sk 11,19-

21) a  apoštol  Pavel novým vůdcem. Jak k tomu došlo?  „Když konali bohoslužbu Pánu a postili 

se, řekl Duch svatý: "Oddělte mi Barnabáše a Saula k dílu, k němuž jsem je povolal“ (v. 2).  

Duch svatý zřejmě promluvil skrze některého z proroků. Jedná se o iniciativu Ducha svatého, 

který dal příkaz církvi k vyslání dvou vedoucích sboru do misijní služby národům a církev 

potvrzuje toto vyslání tím, že na ně vzkládá ruce, a tak je i ona pověřuje k této službě. I dnes je 

posláním každé místní církve a zvláště jejích vedoucích, aby pod vedením Ducha svatého 

pověřovala k různé službě členy sboru podle jejich obdarování. 
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II/ Barnabáš a Saul na Kypru   

Pod vedením Ducha svatého se Barnabáš a Saul plavili na Kypr, odtud pocházel levita Barnabáš 

(4,36). Vzali sebou jako pomocníka Jana Marka, synovce Barnabáše (Ko 4,10). V přístavním 

městě Salamis zvěstují Boží slovo v židovských synagogách. Apoštol Pavel i později 

zachovává postup, že začíná sloužit Božím slovem předně ve velkých městech a nejprve Židům 

v jejich synagogách a pak pohanům (13,46).  Po službě v Salamis prošli celým Kyprem až do 

dalšího přístavního města Páfu. Zde se setkali s židovským kouzelníkem a falešným prorokem 

jménem Barjezus (Syn Ježíšův). Jméno Ježíš bylo tehdy běžné jméno. Tento muž používal též 

jméno Elymas, což znamená kouzelník. Ten žil u dvora místodržitele a vzdělaného muže Sergia 

Pavla, který si nechal zavolat Barnabáše a Saula, protože měl zájem slyšet Boží slovo. Elymas 

se snažil prokonzulovi zabránit ve víře. Slova se však ujal Saul, který je od tohoto okamžiku ve 

Skutcích nazýván Pavel. Tato změna z hebrejského slova Šaul (Saul) na řecké slovo Paulos 

(Pavel tj. Malý) zřejmě odráží fakt, že Pavlova hlavní oblast služby se týká pohanů a odehrává 

se na pohanském území. Pavel je naplněn Duchem svatým a v prorockém slovu odhaluje pravdu 

o tom, že Elymas je plný lsti a ničemnosti, syn ďáblův a nepřítel vší spravedlnosti a že jej 

postihne Boží trest: “Oslepneš a neuzříš sluneční světlo, dokud se nad tebou Bůh neslituje“ (v. 

11). Tato událost vedla místodržitele k tomu, že uvěřil a byl naplněn úžasem nad učením Páně. 

3/ Také církev dnes má misijně sloužit podle obdarování Ducha svatého 

I dnes je potřeba, aby církev plnila své misijní poslání. Duch svatý chce i každého z nás vystrojit 

k tomu, abychom vydávali svědectví o Ježíši a získávat mu další učedníky. Také dnes 

potřebujeme v církvi, aby každý sloužil podle obdarování, které nám Duch svatý svěřil. 

„Každému je dán zvláštní projev Ducha ke společnému prospěchu.  Jednomu je skrze Ducha 

dáno slovo moudrosti, druhému slovo poznání podle téhož Ducha,  někomu zase víra v témž 

Duchu, někomu dar uzdravování v jednom a témž Duchu,  někomu působení mocných činů, 

dalšímu zase proroctví, jinému rozlišování duchů, někomu dar mluvit ve vytržení, jinému dar 

vykládat, co to znamená. To všechno působí jeden a týž Duch, který uděluje každému zvláštní 

dar, jak sám chce“ (1 K 12,4-11). 

Pavel a Barnabáš v Pisidské Antiochii (Sk 13,13-52) 

I/ Odchod Jana Marka v Perge 

Proč Jan Marek opustil své přátele a vrátil se do Jeruzaléma? Možná, že onemocněl, nebo nebyl 

šťastný z toho, že Pavel převzal vedení od Markova bratrance Barnabáše. Možná se bál 

nebezpečí, které je čekalo v novým a obtížných oblastech. Učinil však něco tak závažného, že 

Pavel jej nechtěl mít opět ve svém týmu na druhé misijní cestě (Sk 15,36nn.). Pavel si vybral 

za spolupracovníka Silase a později i Timotea (Sk 15,40; 16,2). Později však došlo ke smíření 

a Marka opět přijal jako užitečného pomocníka (2 Tm 4,11; Ko 4,10). 

 

II/ Pavlovo kázání v synagoze v Pisidské Antiochii 

Jedná se o první kázání apoštola Pavla.  Důvod, proč nám Lukáš podává podrobněji jeho obsah 

je ten, že nám ukazuje, co Pavel zdůrazňoval ve svých kázáních v židovských synagogách. 

Když Pavel oslovoval přítomné Židy a bohabojné pohany, připomíná dějiny Izraele vrcholící 

ve službě Jana Křtitele a příchodu Mesiáše.  Bůh koná své dílo v Izraeli a připravuje cestu pro 

příchod Mesiáše. Připomíná svým posluchačům, že národ nebyl vždy věrný Pánu a smlouvě, 
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ale často byl ve vzpouře. Každý zbožný Žid věděl, že Mesiáš bude pocházet z potomků 

Davidovy rodiny a že jej předem ohlásí prorok. Tím byl Jan Křtitel.  

 

Vysvětluje, proč jejich vůdcové v Jeruzalémě odmítli a ukřižovali židovského Mesiáše. Slyšeli, 

ale nepochopili poselství proroků, kteří prorokovali o jeho utrpení a smrti. Klíčovou událostí 

však bylo, že Mesiáš byl vzkříšen z mrtvých. Pavel jim zvěstuje evangelium, že Kristus zemřel, 

byl pohřben a vstal z mrtvých. Při své službě v synagoze používá citace míst ze starozákonního 

Písma (Ž 2,7; 16,10; Iz 55,3; 2 Sa 7,12). 

 

Pavel oznamuje svým posluchačům evangelium a ukazuje, jaké přináší důsledky. Skrze víru 

v Ježíše Krista mohou přijmout požehnání, které nemohli získat ani skrze Mojžíšův zákon: 

odpuštění všech svých hříchů a ospravedlnění před Božím trůnem.  Ospravedlnění je Božím 

dílem, které prohlašuje věřícího hříšníka spravedlivým pro dílo Ježíše Krista.  Židé věřili, že 

Bůh ospravedlňuje spravedlivého a trestá hříšníka. Pavel své poselství končí varováním na 

základě prorockého slova: „Vy, kteří mnou pohrdáte, otevřte oči, zděste se a dejte se na útěk, 

protože já učiním ve vašich dnech něco, čemu nikdy neuvěříte, když vám to bude někdo 

vypravovat“ (v. 41; viz Iz 28,14; Ab 1,5). 

 

III/ Výsledek Pavlova kázání 

Výsledkem Pavlova kázání bylo, že mnozí Židé a bohabojní pohané uvěřili a šli za Pavlem a 

Barnabášem, kteří s nimi mluvili a povzbuzovali je, aby zůstávali v Boží milosti. „Když Pavel 

a Barnabáš vycházeli ze synagógy, všichni je prosili, aby k nim o tom všem znovu promluvili 

příští sobotu“ (v. 42). Když se příští sobotu sešlo téměř celé město ke slyšení Božího slova, 

vlivní Židé byli naplněni závistí a začali Pavlovým slovům odporovat a rouhat se. Pavel spolu 

s Barnabášem jim směle sděluje: „Vám mělo být hlásáno Boží slovo nejprve. Protože je odmítáte 

a nepovažujete se za hodné věčného života, hle, obracíme se k pohanům“ (v. 46). 

Pohané se z Božího slova radovali. „A ti pak, kteří byli vyvoleni k věčnému životu, uvěřili. A 

slovo Páně se šířilo po celé krajině“ (v. 48b-49). Vlivní židovští vůdci a vysoce postavené ženy 

způsobili pronásledování proti Pavlovi a Barnabášovi a vyhnali je ze svého kraje. Tento 

základní vzorec misijní služby apoštola se opakuje i v dalších městech, v nichž Pavel působí na 

svých misijních cestách.   

Pavel a Barnabáš v Ikoniu, Lystře a Derbe (Sk 14) 

I/ Pavel a Barnabáš v Ikoniu (14,1-7 ) 

Ikonium, město spíše řecké než římské se nacházelo v římské provincii Galacii. Stejný postup, 

který se projevil v asi 150 km vzdálené Pisidské Antiochii se opakoval i zde. Pavel a Barnabáš 

jdou opět nejprve do židovské synagogy, mocně zvěstují poselství o Pánu Ježíši a mnozí Židé 

i Řekové uvěřili. „Židé, kteří neuvěřili, pobouřili pohany a vyvolali jejich nenávist proti 

bratřím“ (v. 2). Pavel a Barnabáš se však tím nenechali zastrašit a zůstali delší dobu ve městě 

a směle svědčili o Kristu. Konali též znamení a zázraky, které potvrzovaly, že jsou služebníky 

pravého Boha. Víra není založena na zázracích, ale může být jimi podepřena.  Mezi 

obyvatelstvem města došlo k rozdělení, někteří stáli při Židech a jiní při apoštolech. Někteří 

pohané a Židé společně se svými vůdci chtěli apoštoly ukamenovat. Když se apoštolé o tom 

dozvěděli, uprchli do Lystry. 
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II/ Pavel a Barnabáš v Lystře (14,8-21) 

Když Pavel kázal evangelium v Lystře, nebylo to v synagoze, protože zde ji Židé zřejmě 

neměli, ale na ulici nebo tržišti. Opozice proti apoštolům se objevila až poté, co přišli Židé 

z Antiochie a Ikonia,  

V Lystře žil muž chromý od narození, který nikdy v životě nechodil. Když poslouchal Pavlovo 

kázání, Pavel rozpoznal, že věří, že bude uzdraven. Proto jej silným hlasem vyzval, aby se 

postavil na nohy a on začal chodit.  Kázání a uzdravení tak silně zapůsobilo na zástup, že Pavel 

a Barnabáš jsou prohlášeni za bohy. Barnabáš za nejvyššího boha Dia a Pavel za Herma, který 

vyřizuje božské poselství, kteří k nim sestoupili v lidské podobě. Kněz Diova chrámu přivedl 

ověnčené býky, aby byly apoštolům obětovány. Apoštolé protestují, že jsou pouhými lidmi, 

kteří jim zvěstují poselství o Bohu. Pak v několika větách vyjadřuje, co je obsahem jejich 

poselství. 

Když Pavel kázal Židům v Pisidské Antiochii, pak se soustřeďuje na starozákonní Písmo, jeho 

příběhy a zaslíbení proroků o Mesiáši, který bude z pokolení Davidova. Bůh tento slib svému 

vyvolenému lidu splnil v Ježíši, který byl ukřižován a vzkříšen z mrtvých. Skrze něho je 

zvěstována dobrá zpráva o odpuštění všech hříchů těm, kteří v něj uvěřili.  

Když však Pavel kázal pohanům v Lystře, kde pohané uctívali množství bohů, vyzývá je, aby 

se obrátili od marnosti modlářského uctívání k jedinému živému a pravému Bohu, Stvořiteli 

všech věcí. Tento Bůh dosvědčuje svou dobrotu i pohanům tím, že „v minulosti nechával 

pohanské národy žít, jak chtěly, avšak nepřestal dosvědčovat sám sebe tím, že jim prokazoval 

dobro: dával vám s nebe déšť i úrodu v pravý čas, sytil vás pokrmem a naplňoval radostí" (v. 

16-17). Apoštol Pavel je nám vzácným příkladem toho, že jádro evangelia, které zvěstuje, 

zůstává stejné, ale bere v úvahu situaci, v níž se jeho posluchači nacházejí, navazuje na styčné 

body, jimiž je osloví a ukazuje, že jedině Ježíš Kristus je schopen naplnit všechny lidské potřeby 

a touhy. 

I v Lystře se však Pavlovo poselství setkává s tím, že někteří obyvatelé je přijímají a stávají se  

Ježíšovými učedník a jiní je odmítají. Židé, kteří přišli z Antiochie a Ikonia přemluvili zástupy, 

které Pavla začaly kamenovat. Když lidé mysleli, že je mrtev, vyvlekli jej z města. Ti, kteří se 

v tomto městě stali Ježíšovými učedníky, jej obstoupili a Pavel vstal a vrátil se do města.  

III/ Pavel a Barnabáš v Derbe a návrat do Antiochie (14,20b-28)  

Druhého dne spolu s Barnabášem odešli do Derbe, kde také kázali evangelium a získali mnoho 

učedníků.  Pak se navrací na místa, odkud byli předtím vyhnáni a posilují učedníky a povzbuzují 

je, aby setrvali ve víře navzdory tomu, že než vejdou do Božího království, musí projít mnohým 

soužením. V každém navštíveném sboru ustanovují starší a zavazují učedníky, aby se  

v modlitbám a půstu svěřili Ježíše. Pak se navrátili lodí do syrské Antiochie. Tam shromáždili 

církev a vypravovali jim, co vše skrze ně Bůh učinil a jak i pohanům otevřel dveře víry. 

 IV/ Poučení z první misijní cesty apoštola Pavla a Barnabáše 

Na základě popisu událostí na první misijní cestě vidíme principy, jimiž se apoštolé řídili, které 

je možné uplatnit i dnes. Pracovali předně v klíčových městech a vyzývali věřící, aby poselství 

evangelia dále šířili v přilehlém okolí.  Jiný přístup používali v synagogách pro službu Židům 

a jiný při službě pohanům.  Obojí způsob měl vést k víře v Pána Ježíše Krista. Významné bylo 
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to, že na svých misijních cestách zakládali místní církve. Nezanedbávali jejich vnitřní 

organizaci a svěřovali vedení do rukou místních starších. Poté co se lidé stávají učedníky, je 

třeba je pokřtít a dále vyučovat v poznávání Božího slova. V něm je zdroj síly a stability církve, 

když přijdou zkoušky a soužení. Církev je Božím lidem nového věku, která přijímá Ježíše Krista 

za svého Spasitele a Pána a poddává se Duchu svatému, který jí zmocňuje k misijní službě 

nevěřícím a věřící upevňuje ve víře, lásce a naději. 

Jeruzalémské jednání o křesťanech z pohanů (Sk 15,1-35) 

I/ Spor (v. 1-5) 

Tento příběh nám opět ukazuje Lukášovu ochotu podrobně popisovat úspěchy církve, ale také 

zápasy a konflikty.  Právě úspěch misie mezi pohany vedl ke krizi, o níž se zde hovoří. Někteří 

zákoničtí židovští učitelé přišli do Antiochie a vyučovali pohany, že se musí nechat obřezat a 

zachovávat Mojžíšův zákon, aby byli spaseni. Pocházeli z jeruzalémského sboru, ale nebyli jím 

pověřeni, aby toto vyřizovali (v. 24). Tito učitelé chtěli oloupit židovské i pohanské věřící o 

jejich svobodu v Kristu (srov. Ga 2,1-10). Snažili se směšovat Zákon a milost a nalévat mladé 

víno do starých měchů (L 5,36-39). Stavěli zeď mezi Židy a pohany, kterou Ježíš svou smrtí 

zbořil (Ef 2,14-16).  Na pohany vkládali těžké židovské břemeno Zákona (Sk 15,10; Ga 5,1). 

Žádali, že se pohané musí nejprve stát Židy, než se stanou křesťany. Nestačí, aby věřili v Ježíše. 

Je třeba také poslouchat Mojžíše. Byly tak podkopávány samotné základy křesťanské víry.  

II/ Obrana (v. 6-18)   

Církev v Antiochii učinila rozhodnutí, aby Pavel a Barnabáš a někteří další šli do Jeruzaléma a 

předložili apoštolům a starším tuto spornou otázku. V dnešní době jsou všechny záležitosti víry 

posuzovány na základě poselství celého Písma, Starého a Nového zákona, v němž Starý zákon 

je vykládán ve světle Nového zákona. 

  

Petr připomíná církvi v Jeruzalémě čtyři důležité služby, které Bůh učinil pro pohany a 

v nichž Petr hrál důležitou roli.  

1/ Bůh rozhodl, že Petr má kázat evangelium pohanům (v. 7). Ježíš dal klíče království Petrovi 

(Mt 16,19) a on je použil k otevření dveří víry Židům (Sk 2), Samařanům (Sk 8,14-17) a 

pohanům (Sk 10).  Petr učinil pohanu Korneliovi a jeho domu zřejmým, že jsou spaseni vírou 

v Ježíše a ne poslušností Mojžíšova zákona. 

2/  Bůh dal Ducha svatého pohanům a očistil je vírou, aby nesli svědectví, že jsou opravdově 

znovuzrozeni (Sk 15,8). Duch svatý nebyl dán zachováváním Zákona, ale vírou v Boží slovo 

(Sk 10, 43-46).  

3/ Bůh neučinil žádného rozdílu mezi Židy a pohany, protože očišťuje pouze vírou (Sk 15,9). 

Ježíš sám vyučoval, že židovské předpisy týkající se jídla nevedou k vnitřní svatosti (Mk 7,1-

23). Petrovi to Pán naléhavě připomněl skrze vidění na střeše v Joppe (Sk 10,1nn.). Od Kristova 

díla na Golgotě Bůh nečiní rozdíl mezi Židy a pohany, co se týká hříchu (Ř 3,9.22) nebo spasení 

(Ř 10,9-13).  Hříšníci mohou očistit svá srdce pouze vírou v Krista a ne zachováváním Zákona. 

4/ Boží čtvrtá služba – to je Petrovo nejsilnější tvrzení – je odstranění břemena Zákona (Sk 

15,10). Zákon byl Židům dán, aby je chránil od zlého pohanského světa a připravoval je na 

příchod Mesiáše na tento svět (Ga 4,1-7). Zákon byl břemenem, který nemohli unést ani Židé. 

Zákon nemůže očistit lidské srdce, darovat Ducha svatého nebo věčný život. Bůh to učinil skrze 

dílo svého Syna. 
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Barnabáš a Pavel podávají zprávu o tom, jaké znamení a divy činil Bůh skrze ně mezi 

pohany.  Tyto znamení a divy byly důkazem, že Bůh při nich pracuje a jsou Božími vyvolenými 

posly. Toto velmi stručné shrnutí zprávy Barnabáše a Pavla je uvedeno z toho důvodu, že autor 

Skutků Lukáš čtenáře již předtím seznámil s podrobnostmi první misijní cesty (13-14). Důraz 

je na tom, co Bůh učinil v odpovědi na víru lidí. „Dal vám Bůh svého Ducha proto, že jste činili 

skutky zákona, nebo proto, že jste uvěřili zvěsti, kterou jste slyšeli?“ (Gal 3,2).    

Jakubův návrh řešení sporu.  Jakub byl rodný bratr Ježíšův, který uvěřil v Ježíše, když se mu 

vzkříšený Ježíš zjevil (1 K 15,7). Byl povolán za jeho apoštola (Ga 1,19) a stal se uznávaným 

vůdcem jeruzalémské církve. Nejprve vyjadřuje plný souhlas s Petrem, že Bůh projevil 

pohanům svou milost a věřící pohané jsou nyní součástí pravého Izraele, aby náleželi k jeho 

lidu.  Je to ve shodě se slovy proroků, že po znovuvybudování Davidova stánku budou všechny 

národy hledat Pána. Jakub tak dochází k závěru nedělat potíže pohanům, kteří se obracejí 

k Bohu. Jsou spaseni milostí a nemá se na ně vkládat žádné další omezení. Pouze je třeba, aby 

se pohané ve společenství s Židy „vyhýbali všemu, co přišlo do styku s pohanskou bohoslužbou, 

aby nežili ve smilstvu, aby nejedli maso zvířat, která nebyla zbavena krve, a aby nepožívali 

krev“ (v. 20). Tak to vyučují odedávna ti, kteří čtou Mojžíšův zákon každou sobotu 

v synagogách.  

III/ Rozhodnutí (v. 19-35) 

Vedoucí a celá církev (v. 22) vedeni Duchem svatým (v. 28) učinili dvojí rozhodnutí: věroučné 

rozhodnutí o spasení a praktické rozhodnutí o tom, jak žít křesťanský život. Věroučné 

rozhodnutí je, že Židé a pohané jsou před Bohem všichni hříšní a mohou být spaseni pouze 

vírou v Ježíše Krista a jsou vedeni ke službě, ke skutkům víry. Tak to zdůrazňuje Jakub ve svém 

listu (Jk 2,14-26) a také Pavel ve svých listech. Biblickou pravdu je třeba uplatnit v našem 

každodenním životě. Praktické rozhodnutí je, že je třeba se vyhnout modlářství a smilstva a 

ochotu přijmout dva ústupky – nejíst maso živočichů, kteří zemřeli udušením a krve. Ústupky 

jsou projevem milujícího kompromisu vůči Židům, aby s nimi mohli stolovat. Pavel tuto 

záležitost vykládá v 1 K 10, 23: „`Všecko je dovoleno´ - ano, ale ne všecko prospívá. `Všecko 

je dovoleno´ - ano, ale ne všecko přispívá ke společnému růstu¨“. Nejde však o věroučný 

kompromis.  

Rozhodnutí o křesťanech z pohanů učiněné v Jeruzalémě v souladu s rozhodnutím Ducha 

svatého je zasláno do církve v Antiochii a s ním jsou posláni nejen Pavel a Barnabáš, ale také 

přední muži mezi bratřími Juda a Silas, kteří toto rozhodnutí potvrdí ústně.  Poselství s dopisem 

bylo v Antiochii přijato s radostí a znamenalo uklidnění. Také Juda a Silas je svým prorockým 

slovem uklidnili a pak se navrátili zpět do Jeruzaléma.  Pavel a Barnabáš ještě zůstávají 

v Antiochii a dále zde vyučují a zvěstují slovo Páně. 

Problémy a rozdíly mezi lidmi mohou být příležitostí pro růst nebo se mohou stát pokušením, 

které vede k rozdělení. Potřebujeme si navzájem naslouchat, milovat se a spolupracovat. 

Většina sporů v církvi se netýkají věroučných rozdílů, ale různého pohledu na praktické 

záležitosti. Křesťané se musí naučit umění milujícího kompromisu. Je třeba znát naše priority 

a bojovat za to, co je v církvi skutečně důležité. Jednota není uniformita, protože jednota je 

založena na lásce a ne na zákonu. V církvi potřebujeme jednotu v rozmanitosti (Ef 4,1-17). 
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Pavel a Silas na druhé misijní cestě (Sk 15,36-16,10) 

1/ Nový spolupracovník Silas (v. 15, 36-41) 

Pavel a Barnabáš se shodli na důležitosti toho, vydat se opět na misijní cestu, ale neshodli se 

v otázce složení společného týmu.   Barnabáš si přeje vzít do týmu Jana Marka, jenž byl jeho 

bratrancem (Ko 4,10). Barnabáš byl mužem, který velmi stál o to, aby druhé povzbuzoval. Proto 

byl apoštoly nazván „syn útěchy“ a původně se jmenoval Josef (Sk 4,36). Chtěl dát Janu 

Markovi další příležitost k službě Pánu. Pavel to nepokládal za správné, protože na první misijní 

cestě se od nich oddělil (Sk 13,13), což Pavel viděl jako projev selhání. Došlo k ostrému sporu 

a výsledkem bylo, že se Pavel a Barnabáš rozešli. Barnabáš se vydal s Markem na Kypr a Pavel 

si zvolil pro druhou misijní cestu za svého nového partnera Silase. I vzácní a zbožní lidé se ve 

všem v církvi neshodnou a někdy se jejich cesty rozchází. Později Pavel žádá Timotea, aby jej 

navštívil ve vězení v Římě, a přeje si, „Marka vezmi s sebou, bude mi užitečný jako pomocník“ 

(2 Tm 4,11). Svědčí to o tom, že Pavel později Marka opět touží mít ve své blízkosti. 

Silas, Pavlův nový spolupracovník, byl v jeruzalémské církvi považován za předního mezi 

bratřími a byl prorokem (Sk 15,23; 32). Je spoluautorem Pavlových listů do Tesaloniky (1 Te 

1,1; 2 Te 1,1) a tím, kdo psal první list Petrův (1 Pt 5,12). Podobně jako Pavel byl též římským 

občanem (Sk 16,37). Roztržka mezi Pavlem a Barnabášem vedla k tomu, že na místo jednoho 

misijního týmu jsou nyní ve službě dva misijní týmy. I věci, které jsou pro nás nepříjemné a 

bolestné, může Bůh proměnit k dobrému. 

2/ Nový pomocník Timoteus (16,1-5) 

Pavel a Silas nejprve znovu navštívili Derbe a Lystru. Všude oznamovali závazná ustanovení 

usnesení apoštolů a starších v Jeruzalémě a upevňovali víru věřících a jejich počet rostl. 

V Lystře získali Timotea jako svého dalšího pomocníka.  Pavel mu posloužil k víře při první 

misijní cestě a považuje ho za „svého v Pánu milovaného a věrného syna“ (1 K 4,17). Timoteus 

byl v Lystře na prorocký pokyn vzkládáním rukou starších sboru oddělen jako Boží služebník 

(1 Tm 4,14) a stal se v dalším období jedním z nejbližších spolupracovníků apoštola Pavla.(Fp 

2,19-20). Protože byl synem věřící Židovky a jeho otec byl Řek, otevírá mu to v misijní službě 

dveře nejen k Židům, ale i k pohanům. Přestože obřízka není nutná ke spasení, nechal jej Pavel 

obřezat, aby jeho neobřezanost Židy nepohoršovala. Pavel byl pružný v nepodstatných věcech, 

ale pevný ve věcech podstatných. Timoteus se později stal i pastýřem a učitelem církve v Efezu 

(1Tm 1,1-5). 

I pro nás je důležité, abychom v Boží službě nechtěli vše konat jen my sami, ale zapojovali se 

do různých pracovních týmů. Je třeba aktivně hledat nové spolupracovníky a pomocníky. Čím 

více lidí se ve sboru zapojí do služby Pánu, tím více práce pro Boží království bude vykonáno. 

Křesťané nejvíce duchovně rostou a získávají nové zkušenosti, když spolupracují s ostatními a 

vzájemně se povzbuzují a podpírají. 

3/ Bůh někdy zavírá a jindy otevírá cestu (Sk 16,6-10) 

Při misijní službě Bůh svým služebníkům na některá místa v určité době zavřel cestu a na jiná 

je otevřel. Ve své suverénní milosti Bůh vedl Pavla ne na východ nebo sever, ale na západ do 

Evropy. V přístavním městě Troas Pavel ve vidění spatřil Makedonce, který jej naléhavě prosil: 

„Přeplav se do Makedonie a pomoz nám!"  (v. 9). Pavel, Silas a Timoteus z toho rozpoznali, že 
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je Bůh volá, aby kázali evangelium právě v Makedonii (dnešní Řecko). V Troadě se k nim 

zřejmě připojil autor Skutků Lukáš, protože poprvé ve vyprávění zde používá první osobu 

množného čísla. „Po tomto Pavlově vidění jsme se bez váhání chystali na cestu do Makedonie, 

protože jsme usoudili, že nás volá Bůh, abychom tam kázali evangelium“ (v. 10).  

Výsledkem bylo, že símě evangelia bylo poprvé zaseto v Evropě. To byl zřetelně zájem Ducha 

svatého.  Evropa se pak stala prvním kontinentem a po mnohá staletí hlavní základnou misijních 

akcí v ostatním světě. Z Evropy se pak evangelium šířilo do Severní a Jižní Ameriky, Asie, 

Afriky a všech ostatních končin světa.  

Ze zkušeností Pavla a jeho druhů vidíme některé důležité principy Božího vedení. V určité době 

Bůh chtěl, aby na některá místa nešli (některé dveře zavřel) a na jiná místa šli (některé dveře se 

otevírají). Spolupracovníci na Božím díle spolu rozvažují, co mají společně dělat a dochází 

k určitému společnému závěru, kam mají společně jít a zařídí se podle toho.  Totéž co platí pro 

tým, platí i pro naše soukromá rozhodování. Není dobré se dobývat do uzavřených dveří, ale 

využívat dveře, jež nám Bůh otevírá. Máme toužit po tom, ne naplňovat své vlastní cíle, ale 

poddávat se vedení Duchu svatému. 

Pavel a Silas ve Filipech (Sk 16,6-40) 

I/ Bůh otevřel cestu šíření evangelia do Evropy (v. 6-12) 

 Při misijní službě Bůh svým služebníkům na některá místa v určité době zavřel cestu a na jiná 

je otevřel. Ve své suverénní milosti Bůh vedl Pavla ne na východ nebo sever, ale na západ do 

Evropy.  V přístavním městě Troas Bůh Pavlovi zjevil, že mají jít kázat evangelium do 

Makedonie (dnešní Řecko). Prvním městem, kde Pavel a Silas slouží, jsou Filipy. Jedná se o 

významné město této části Makedonie a římskou kolonii, jejíž obyvatelé měli stejná privilegia 

jako občané samotného Říma. 

II/ Bůh otevřel srdce Lydie (v. 13-15) 

Ve Filipech zřejmě nebyla židovská synagoga a tak Pavel a Silas šli za bránu města k řece, kde 

předpokládali, že by se tam mohli scházet místní Židé k modlitbám. Vodu potřebovali 

k předepsanému liturgickému omývání. Skutečně tam nalezli skupinu žen a tak jim vydali 

svědectví o Pánu Ježíši.  Zvěstování evangelia v Evropě tak začíná službou malé skupince žen. 

Ani my však nemáme pohrdat dnem malých začátků (Za 4,10). 

Jedna z žen jménem Lydie byla obchodnicí s drahými purpurovými látkami, zřejmě bohatá a 

měla vlastní dům. Lydie byla úspěšnou obchodnicí z Thyatiry, řeckého města v Malé Asii, 

známého pro své purpurové barvivo. Bůh ji přivedl do Řecka, aby zde slyšela Pavlovo poselství.  

„Věřila v jediného Boha“ (ČEP).  „Uctívala Boha“ (ČSP), „bohabojící“ (BK), v řeckém textu 

je výraz, který znamená, že byla pohankou, která věřila v Boha Izraele. „Pán jí otevřel srdce, 

aby přijala, co Pavel zvěstoval“ (v. 14). Její vnitřní zrak se otevřel, aby spatřila a uvěřila 

v Ježíše, jehož Pavel hlásal. Poselství bylo Pavlovo, ale spásná iniciativa byla Boží. Tak je tomu 

i v dnešní době, že Ježíš se dává poznat druhým lidem jako Spasitel a Pán skrze službu nás 

křesťanů. Lydie se tak stala prvním křesťanem v Evropě a byla pokřtěna se všemi z jejího domu. 

Naléhavě pak žádala Pavla a Silase, aby vešli do jejího domu a stali se jejími hosty. Její dům se 

později stal zřejmě prvním misijním centrem a sborem v Evropě, kde se věřící v Krista setkávali 

(v. 40).  
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III/ Bůh otevřel dveře vězení (v. 16-40) 

 Když lidé působením Ducha svatého uvěří v Ježíše Krista, Satan se snaží dalšímu šíření 

evangelia zabránit. V tomto případě použil mladou otrokyni, která působením zlého ducha 

předpovídala budoucnost, což vynášelo jejím pánům velký zisk. Opakovaně chodila za Pavlem 

a Silasem a s hlasitým voláním oznamovala: „Toto jsou služebníci nejvyššího Boha. Zvěstují 

vám cestu ke spáse" (v. 17). Pavel nechtěl, aby evangelium bylo „propagováno“ zlým duchem, 

který v jednu chvíli oznámí něco, co je sice pravdivé, ale vzápětí oznámí lživé věci a svádí ke 

zlému. Proto z otrokyně zlého ducha v Ježíšově jméno vymýtá. Její majitelé tak přichází o zisk 

a zmocňují se Pavla a Silase a předvedli je před soudce s obviněním, že pobuřují město a 

rozšiřují zvyky, jimiž se Římané nemohou řídit. Soudci nezkoumají podle práva celou 

záležitost, ale nechají Pavla a Silase zbičovat a zavřít do vězení. 

Místo aby se Pavel a Silas bránili svým odkazem na práva římských občanů, jsou ochotni trpět 

pro Krista, modlí se a zpěvem oslavují Boha. Modlitby a chvály jsou mocnou zbraní a 

svědectvím křesťanů. Vězni je slyšeli, ale slyšel je též Bůh, který otřásl velkým zemětřesením 

celé vězení. Všechny dveře se otevřely a všem vězňům spadla pouta. Žalářník chtěl sám nad 

sebou vykonat trest smrti za to, že mu vězni utekli, ale Pavel hlasitě vykřikl, že vězňové jsou 

stále ve vězení. Na otázku, co má činit, aby byl zachráněn, slyší jasnou a srozumitelnou 

odpověď. „Věř v Pána Ježíše, a budeš spasen ty i všichni, kdo jsou v tvém domě" (v. 31). To, 

že spolu s ním uvěří i ti, kteří jsou v jeho domě, nebylo ničím automatickým, co se při víře 

jednoho člena rodiny vždy děje, ale jednalo se o prorocké slovo, které se naplnilo. Žalářník 

Pavlovi a Silasovi očistil rány a pak se nechal se všemi svými lidmi v domě pokřtít.  

Ráno druhého dne ozbrojená stráž od soudců Pavlovi a Silasovi oznamuje, že jsou propuštěni. 

Pavel soudcům oznamuje, že je, římské občany, veřejně a bez soudu zbili a zavřeli do vězení. 

Ať přijdou a sami je propustí. Ti se velmi ulekli, protože se dopustili protizákonného jednání. 

Přišli s omluvou a vyvedli je z vězení a prosili, aby opustili město. Předtím ještě Pavel a Silas 

šli k Lydii a v jejím domě se setkali se společenstvím věřících včetně bratří a před svým 

odchodem je povzbudili ve víře a odešli z města. Ve Filipech vznikl křesťanský sbor, kterému 

Pavel později píši svůj list a s vděčností připomíná jejich “účast na díle evangelia od prvního 

dne až doposud“ (Fp 1,5). Příběh misijní služby ve Filipech zřetelně ukazuje na to, že dílo Boží 

postupuje vpřed skrze těžkosti i výzvy. Když však Bůh otevírá dveře evangeliu, není síly, která 

by mohla zabránit jeho šíření. 

                                                                                                                                                   
IV/ Jednota věřících v Krista  

Moc evangelia má schopnost dát pravou svobodu, sjednotit a dát dohromady i lidi naprosto 

odlišného společenského postavení a zájmů. Lydie byla bohatou Řekyní, s velkým domem, 

která zaměstnávala řadu lidí a svých služebníků. Mladá otrokyně vysvobozená z posedlosti 

zlým duchem patřila ke spodině tehdejší společnosti. Žalářník byl patrně vojákem ve výslužbě, 

římským úředníkem a patřil do společensky uznávané střední vrstvy. Pro církev Kristovu však 

platí Pavlovo apoštolské slovo. „Již není Žid ani Řek, již není otrok ani svobodný, již není muž 

ani žena, neboť vy všichni jste jedno v Kristu Ježíši.  A jestliže jste Kristovi, jste símě 

Abrahamovo, dědicové podle zaslíbení“ (Ga 3,28-29). Všichni křesťané jsou občané a dědicové 

Božího království, kteří žijí v křesťanských společenstvích v jednotě, lásce a pokoji působením 

Ducha svatého. 
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Misijní služba v Tesalonice a v Beroji (Sk 17,1-15) 

1/ Služba v Tesalonice (v. 1-9) 

Pavel se Silasem se ve své misijní službě zaměřují na větší města a činí je centry evangelizace 

celé oblasti. Z Filip cestují po tehdejší hlavní silnici zvanou Via Egnatia přes města Amfipolis 

a Apollonii a po 160 kilometrech přichází do hlavního města Makedonie Tesaloniky. Toto 

město je centrem obchodu a mělo též velký přístav pro lodní dopravu. Jednalo se tedy o 

strategické místo pro zvěstování Božího slova. Pavel vzpomíná na svou službu v Tesalonice 

takto: „Tolik jsme po vás toužili, že jsme vám chtěli odevzdat nejen evangelium Boží, ale i svůj 

život. Tak jste se nám stali drahými!  Jistě si, bratří, vzpomínáte na naše úsilí a námahu, jak 

jsme ve dne v noci pracovali, abychom nikomu z vás nebyli na obtíž, když jsme vám přinesli 

Boží evangelium“ (1 Te 2,8-9). 

 Pavel si vydělával na živobytí jako výrobce stanů (Sk 18,3) a tři soboty sloužil v židovské 

synagoze.  V centru jeho výkladu Písma je to, že zaslíbený Mesiáš podle Písem musel trpět a 

vstát z mrtvých, a že tímto Mesiášem je Ježíš.  Některé z Židů svým výkladem přesvědčil a také 

mnozí Řekové tzv. „bohabojní“ tj. ti, kteří „ctili jediného Boha“ a „nemálo žen z významných 

rodin“ (v. 4) se připojili k Pavlovi a Silasovi. Ostatní Židé však byli naplněni hněvem a závistí 

a podnítili dav z ulice. Ten napadl Jásonův dům, kde Pavel se Silasem během pobytu ve městě 

zřejmě bydleli a chtěli se zmocnit Pavla a Silase. Když je tam nenalezli, vyvlekli Jásona a další 

bratry k představeným města a obvinili je z porušování císařova nařízení, když prohlašují Ježíše 

za krále Izraele. To představené města zneklidnilo a Jáson a ostatní bratři byli propuštěni, když 

zaplatili záruku, že Pavlovi a Silasovi již neposkytnou další pobyt ve městě. Ti ještě v noci 

odešli do 80 km vzdálené Beroje.  

 

2/ Služba v Beroji (v. 10-15) 

Také v Beroji Pavel slouží v židovské synagoze podobně jako v Tesalonice poselstvím 

evangelia, v jehož centru je dobrá zpráva o tom, že Písmem zaslíbený Mesiáš je Ježíš, který 

zemřel na kříži a vstal z mrtvých. Vzácné je to, s jakou odezvou se v tomto městě jeho poselství 

setkalo. „Židé v Beroji byli přístupnější než v Tesalonice: Přijali evangelium s velikou 

dychtivostí a každý den zkoumali v Písmu, zdali je to tak, jak zvěstuje Pavel.  A tak mnozí z nich 

uvěřili a s nimi nemálo Řeků, vznešených žen i mužů“ (v. 11-12). Židé z Tesaloniky však přišli 

do Beroje a snažili se Pavlovu službu překazit. „Berojští křesťané raději hned dovedli Pavla do 

nejbližšího přístavu a někteří ho doprovodili po moři až do Atén. Silas a Timoteus zůstali zatím 

v Beroji. Pavel jim však vzkázal po svých průvodcích, aby se za ním co nejdříve vypravil“ (v 

14-15, SNC). 

 

3/  Poučení pro nás z Pavlovy služby v Tesalonice a Beroji 

Pavlova služba v synagogách ukazuje na to, že v centru jeho poselství je výklad Písma, který 

ukazuje na to, že zaslíbený Mesiáš musel trpět, zemřel a vstal z mrtvých a je jím Ježíš. Podobně 

sám Ježíš po svém vzkříšení hovoří k učedníkům. „Začal od Mojžíše a všech proroků a vykládal 

jim to, co se na něho vztahovalo ve všech částech Písma“ (L 24,27). Ježíše je třeba přijmout 

vírou jako Vysvoboditele a Pána. To je jádrem dobré zprávy (evangelia), která má být i dnes 

v centru křesťanských bohoslužeb a jíž máme oznamovat všem lidem.  

Pavlova poselství v Beroji bylo přijato s velkou dychtivostí a vedlo k tomu, že mnozí 

každodenně četli Písmo a zkoumali v něm, zda Pavlova dobrá zpráva je v souladu s Písmem a 

mnozí uvěřili a přijali Ježíše za svého Vysvoboditele a Pána.  V Tesalonice také řada lidí uvěřila 

v Ježíše, ale dobrá zpráva se zde setkala s odporem a velký dav chtěl Pavla a Silase pohnat před 
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soud. Když se dozvěděli, že Pavel působí v Beroji, vypravili se tam a způsobili ve městě takové 

pobouření, že Pavel musel město opustit. I my musíme počítat s tím, že někteří přijmou 

poselství o Ježíši a jiní je nejen nepřijmou, ale mohou zaujmout vůči nám i nepřátelský postoj.  

 

Pavlova služba v Athénách (Sk 17,16-34) 

I/ Pavlova služba v athénské synagoze a na náměstí (v. 16-21) 

Když Pavel v Athénách čekal na příchod Silase a Timotea, město si nejprve důkladně prohlédl.  Bylo 

již po řadu století pověstné jako centrum kultury a výchovy. Literatura, filozofie, věda a rétorika zde 

kvetly a přitahovaly intelektuály z celého světa. Byly zde mnohé pohanské chrámy, svatyně, sochy a 

oltáře. V Parthenónu na Akropoli stála velká socha bohyně Athény ze zlata a slonoviny a sochy ostatních 

bohů uctívaných v Řecku. Řecké náboženství bylo zbožštěním lidských vlastností a mocí přírody. 

Řekové se vší svou kulturou a moudrostí nepoznali pravého Boha (1 K 1,18-25). Pavel rozpoznává, 

kolik je modlářství v tomto městě a to jej velmi znepokojilo. Vždyť nepřišel předně proto, aby si 

prohlížel pamětihodnosti města, ale aby i zde získával Ježíši nové učedníky.  

Obsahem Pavlova poselství, které vyřizuje nejen v židovské synagoze, ale i na náměstí bylo kázání 

evangelia o Ježíši a vzkříšení. Na náměstí má rozhovory nejen s prostými lidmi, ale i s epikurejskými a 

stoičtími filosofy. Epikurejci byli materialisté a ateisté, jejichž cílem v životě byl požitek, rozkoš. 

Stoikové zdůrazňovali osobní disciplínu a sebekontrolu a nejdůležitějším v životě je řídit se rozumem a 

být soběstačným a nenechat se ovlivňovat svými pocity nebo vnějšími okolnostmi.  Někteří filosofové 

(„milovníci moudrosti“) Pavlovým poselstvím pohrdají a považují jej za „nedovzdělance“, jiní jej 

obviňují, že je chce získat pro uctívání cizích bohů. To bylo považováno za zločin, za který před 450 

lety byl filozof Sokrates odsouzen k smrti.  Pavla dovedli na Areopag a tam má vyložit své nové učení.  

II/ Pavlova služba shromáždění na Areopagu 

Pavlova řeč na Areopagu je odpovědí na obvinění, že je chce získat pro cizí božstva. Pavel 

hovoří o tom, že našel v jejich městě oltář s nápisem: „Neznámému bohu“ (v. 23). Proč je tedy 

obviňován, že je chce získat pro uctívání neznámého boha, když sami uznávají takovou 

možnost.  Pavel ve městě filozofů („milovníků moudrosti“) ukazuje na jejich neznalost Boha, 

kterého Pavel vyznává jako jediného živého Boha. 

1/ Boží velikost je v tom, že je Stvořitelem.  „Bůh, který stvořil svět i všechno v něm, je Pánem 

nebe i země… Nebydlí v chrámech udělaných rukama  ani si nedává lidskýma rukama sloužit, 

jako by něco potřeboval, On stvořil z jednoho člověka všechno lidstvo, aby přebývalo na 

povrchu země“ (v. 24. 25a).  

2/ Boží dobrota je v tom, že je Dárcem všech dobrých věcí. „Vždyť je to on sám, který všemu 

dává život, dech i všechno ostatní… `Neboť v něm žijeme, pohybujeme se, jsme´“ (v. 25b.28). 

Bůh je zdrojem všeho dobrého. „`Každý dobrý dar a každé dokonalé obdarování´ je shůry, 

sestupuje od Otce nebeských světel“ (Jk 1,17). 

3/ Boží vláda zahrnuje vše, je Panovníkem nade vším.  Bůh je nejen Stvořitelem a Dárcem 

všech dobrých věcí, ale také ten, kdo není vzdáleným, ale tím, kdo je Pánem dějin i života 

jednoho každého z nás.  Smysl lidského života je, abychom jej hledali a nalezli jej a stali se 

jeho dětmi a on naším Otcem a Pánem. Bůh chce „aby jej lidé hledali, zda by se ho snad nějakým 

způsobem mohli dopátrat a tak jej nalézt, a přece není od nikoho z nás daleko“ (v. 27). 

4/ Boží milost se projevuje v tom, že je Zachráncem. „Bůh však prominul lidem dobu, kdy to 

ještě nemohli pochopit, a nyní zvěstuje všem, ať jsou kdekoliv, aby této neznalosti litovali a 

obrátili se k němu“ (v. 30). Bůh prominul lidem jejich provinění v době, kdy jej neznali, ale 

nyní je volá k tomu, aby své neznalosti litovali, činili ze svých hříchů pokání a přijali toho, kdo 
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je může zachránit od spravedlivého soudu, kdy bude všechny lidi soudit skrze Zachránce, 

kterého vzkřísil z mrtvých.  

Jak shromáždění na Areopagu slyšeli Pavla, že mluví o vzkříšení z mrtvých, nebyli ochotni jeho 

poselství déle naslouchat. Pro Řeky bylo tělo pouze vězením duše. Věřili v nesmrtelnost duše, 

ale ne v těla z mrtvých vzkříšení. Někteří se začali Pavlovi posmívat a zesměšňovat jej a nebyli 

ochotni vzít jeho poselství vážně. Jiní řekli, že si jej poslechnou až někdy jindy. Několik lidí 

však přijalo jeho poselství za pravdivé a uvěřili v Ježíše Krista. Výslovně je jmenován je Dionysios 

z Areopagu a žena jménem Damaris. 

Když srovnáme zdánlivě malé výsledky Pavlovy služby v Aténách s tím, jak mnoho lidí 

v Tesalonice a Beroji v Ježíše uvěřilo, pak se nám to může jevit jako neúspěch.  Naplnilo se 

slovo, které Pavel oznámil ve svém listu do Korintu: „Pohleďte, bratří, koho si Bůh povolává: 

Není mezi vámi mnoho moudrých podle lidského soudu, ani mnoho mocných, ani mnoho 

urozených;  ale co je světu bláznovstvím, to vyvolil Bůh, aby zahanbil moudré, a co je slabé, 

vyvolil Bůh, aby zahanbil silné“ (1 K 1,26). Jestliže se i my jako Pavel setkáváme s tím, že 

evangelium odmítají mnozí, kteří sami sebe považují za moudré, nevzdávejme to a služme všem 

lidem. Nechť o všech nás platí to, co vyznává apoštol Pavel:  „Jsem dlužníkem Řeků i barbarů, 

vzdělaných i prostých… Nestydím se za evangelium - vždyť je to Boží moc ke spasení každého, 

kdo věří.“ (Ř 1,14.16).  

Každý myslící člověk si klade základní otázky. „Odkud pocházím? Jaký je smysl mého života?  

Kam to vše směřuje? Věda se pokouší odpovědět na první otázku, jak vznikl svět a člověk. 

Filozofie zápasí s druhou otázkou, jaký je smysl našeho života, co máme předně hledat. Pouze 

křesťanská víra má uspokojivé odpovědi na všechny základní lidské otázky. 

Pavel v Korintě (Sk 18,1-17) 

I/ Prostředí, v kterém Pavel koná misijní službu 

Po Athénách Pavel misijně působí v Korintě, jež bylo hlavním městem římské provincie Achaje 

a významným obchodním centrem. Obyvatelstvo bylo složeno z příslušníků různých národů - 

Římanů, Řeků, Židů. Jako v každém velkoměstě zde existovalo velké bohatství i chudoba. Přibližně 

dvě třetiny obyvatel byli otroci. Ve městě byly pořádány slavné istmické sportovní hry, konané 

každé dva roky. Byly zde chrámy různých bohů např. Apolla, Asklépia. Historik Strabón píše, že v 

chrámě bohyně lásky Afrodity působilo tisíc chrámových prostitutek. Město bylo příslovečné svou 

nemorálností. Jeden ze současníků popisuje Korint jako "ráj námořníků, nebe opilců a peklo pro 

ctnostnou ženu". „Žít po korintsku“ znamenalo cizoložit. Toto město známé v celé Římské říši pro 

svou nemravnost a bezbožnost nebylo snadným místem pro založení křesťanského sboru, jak o 

to Pavel usiloval. Pán mu však dal odvahu vytrvat zde ve službě 18 měsíců. 

II/ Pavel si je vědom své lidské slabosti, je však posilován Božím Duchem a pracuje 
spolu s týmem spolupracovníků. 

O své službě píše ve svém 1. listu Korintským. „Ani já, bratří, když jsem přišel k vám, nepřišel 

jsem vám hlásat Boží tajemství nadnesenými slovy nebo moudrostí.  Rozhodl jsem se totiž, že 

mezi vámi nebudu znát nic než Ježíše Krista, a to Krista ukřižovaného.  Přišel jsem k vám sláb, 

s velkou bázní a chvěním;  má řeč a mé kázání se neopíraly o vemlouvavá slova lidské 

moudrosti, ale prokazovaly se Duchem a mocí,  aby se tak vaše víra nezakládala na moudrosti 

lidské, ale na moci Boží (1 K 2,1-5). 
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Pavel svou misijní práci nekonal ve své vlastní síle, ale v moci a moudrosti Ducha svatého a 

s podporou svého pracovního týmu. Z Boží prozřetelnosti se v Korintě setkal s manželským 

párem Akvilem a Priscilou, v jejichž domě byl ubytován a také zde společně s nimi získával 

životní prostředky tím, že se společně věnovali řemeslu šití stanů. Židovští rabíni nepřijímali 

peníze od svých žáků, ale živili se vykonáváním svého řemesla.  Známý je rabínský výrok, 

„Kdo neučí svého syna pracovat, učí jej krást!“  Pavel se ve své službě finančně zaopatřoval 

tím, že konal svou práci šitím stanů. Do jeho týmu v Korintě patřili též Silas a Timoteus, kteří 

mu z Makedonie přinesli finanční pomoc (2 K 11,9) a to Pavlovi umožnilo, aby se v Korintě 

plně věnoval kázání evangelia.  

Protože Pavel považoval za svou povinnost hlásat Boží slovo nejprve Židům (Sk 13,46), každou 

sobotu promlouval v sobotu v synagoze a snažil se Židy a bohabojné pohany přesvědčit, že 

Ježíš je zaslíbený Mesiáš. Někteří Židé uvěřili v Ježíše jako Pána, dokonce i představený 

synagogy Krispus a všichni v jeho domě. Mnozí Židé se však proti němu postavil a pomlouvali 

jej. Pavel setřásl ze svého roucha prach na znamení toho, že zůstane čistý a nebude to jeho vina, 

když na sebe přivolávají Boží trest a on se bude věnovat ve své službě pohanům. Odešel ze 

synagogy a místem jeho další služby se stal sousední dům Tita Justa, bohabojného pohana, 

který se stal křesťanem. Bylo to moudré rozhodnutí, protože to umožňovalo zůstávat i nadále 

v kontaktu s Židy a bohabojnými Řeky. Pak ještě mnozí další z obyvatel Korintu uvěřili v Pána 

Ježíše a nechali se pokřtít. Vznikl zde křesťanský sbor, který tak pod Pavlovým vedením se 

podílel na další misijní službě v tomto městě. Většina členů byla z chudých vrstev (1 K 1,26n.) a 

z pohanů (l K 12,2). 

III/  Opozice a Boží slovo povzbuzení a ujištění o ochraně  

Kdekoliv Bůh žehná, tam můžeme též očekávat narůstající opozici právě tak jako rozšiřující se 

příležitosti. Když obsazujeme území protivníka a osvobozujeme jeho otroky, dá nám poznat 

svůj hněv.  Opozice bývá často důkazem toho, že Bůh je při práci, a to by nás mělo i 

v těžkostech posilovat. Pesimista vidí pouze problémy; optimista vidí pouze příležitosti; ale 

realista vidí příležitosti i v problémech; chodit ve víře a být realistou znamená vidět příležitosti 

i uprostřed opozice. Víra znamená poslouchat Boží vůli navzdory našim pocitům, okolnostem 

a důsledkům. 

Po uvěření představeného synagogy a mnohých dalších nastává nebezpečná situace. Pavel však 

v této situaci dostává od svého Pána vzácné povzbuzení.  „Neboj se! Mluv a nemlč,  protože já 

jsem s tebou a nikdo ti neublíží. Mnozí v tomto městě patří k mému lidu“ (v. 9-10). Bůh podle 

Písma v těžkých situacích ujišťoval mnohé své vyznavače svou přítomností a pomocí. „Když 

byl Gallio místodržitelem v Achaji, vystoupili Židé společně proti Pavlovi, přivedli ho na soud  a 

takto ho obžalovali: ´Tento člověk přemlouvá lidi, aby uctívali Boha v rozporu se zákonem´" 

(v. 12-13).  Místodržitel Gallio však nenechá Pavla, aby se hájil proti tomuto obvinění, a odmítá 

jako představitel římské moci Pavla soudit, protože spor považuje za záležitost týkající se 

výkladu židovského zákona. Tento soudní výrok o křesťanské víře je precedentní a křesťanská 

víra je tak označena za religio licita tj. náboženství, které je v Římské říši povolené společně 

s židovstvím. 

IV/ Následujme Pavlův příklad 

Pavlovo misijní působení v Korintě je vzácným příkladem i pro naší službu v dnešní době. 

Když i my pracujeme v prostředí, kde lidé podobně jako v Korintě žijí svým vlastním životním 
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stylem a odmítají evangelium, je třeba vědět o své vlastní bezmocnosti. Smíme však pracovat 

v týmu spolupracovníků v rámci křesťanského sboru a spoléhat v moc Ducha svatého a přijímat 

povzbuzení z Božího slova., že on je s námi. Potřebujeme stejnou odvahu, jako měl apoštol 

Pavel a nevzdávat se, když se setkáme s problémy a s protivenstvím. Nechť i o nás všech platí 

to, co vyznával apoštol Pavel. „Rád přijímám slabost, urážky, útrapy, pronásledování a úzkosti 

pro Krista. Vždyť právě když jsem sláb, jsem silný (2 K 12,10). „Nestydím se za evangelium: je 

to moc Boží ke spasení pro každého, kdo věří“ (Ř 1,16).  

Návrat z druhé a počátek třetí misijní cesty (Sk 18,18-19,7) 

I/ Návrat z druhé misijní cesty (v. 18-22) 

Po 18 měsících misijní služby v Korintě se Pavel rozloučil se společenstvím církve, kterou zde 

založil a vracel se do Jeruzaléma a pak do církve v syrské Antiochii, který jej na misijní cestu 

vyslala. V korintském přístavu v Kenchrejích si nechal ostříhat vlasy, což zřejmě odkazuje 

k tomu, že se zavázal nazírským slibem nepít víno či jiný opojný nápoj (Nu 6,1-21). Mohl to 

být Pavlův výraz vděčnosti Bohu za to, jak mu Bůh žehnal v misijní službě. Spolu s ním se 

plavili i jeho spolupracovníci, manželé Priscilla a Akvila a první zastávkou se stal Efez, kde 

oba manželé zůstali. Pavel zde navštívil synagogu a hovořil zde se Židy. Přestože byl požádán, 

aby zde delší dobu zůstal, dal jim slib, že “bude-li Bůh chtít“ (v. 21) se k nim ještě vrátí.  Plavil 

se do Cesareje, poté navštívil církev v Jeruzalémě a svou první misijní cestu ukončil návratem 

do  církve v Syrské Antiochii, která jej na cestu vyslala. 

II/ Počátek třetí misijní cesty (v. 23-28) 

Pavlova třetí misijní cesta se konala v letech 53-57 po Kristu. Pavel nejprve navštěvuje a 

pastoračně slouží a posiluje jím založené křesťanské sbory v Galacii a Frygii (Derbe, Lystra, 

Ikonie a Antiochie Pisidská).  Centrem této cesty byl dvou až tříletý pobyt v Efezu. Před 

návratem do Jeruzaléma navštívil věřící ve sborech v Makedonii a Řecku (Filipy, Tesalonika, 

Beroja, Korint). 

Před jeho příchodem do Efezu je podána zpráva o tom, jak zde působil Žid jménem Appolos, 

který pocházel z Alexandrie v Egyptě,  se 600 000 obyvatel druhého největšího města Římské 

říše.  Byl to vysoce vzdělaný muž, výborný řečník a znalec Starého zákona. S velkým zápalem 

v synagoze učil o Ježíšovi, ale znal jenom křest Janův k pokání, ale ne křest v Ježíšovo jméno 

a naplnění Duchem svatým. Priscilla a Akvila mu a ještě důkladněji vysvětlili Boží cestu, jíž 

jdou ti, kteří věří v Ježíše. Místní bratří v efezské církvi jej povzbudili v jeho úmyslu sloužit 

v Korintu a napsali tamějším učedníkům pro něj doporučující dopis. Když tam přišel, z Boží 

milosti mnohým věřícím byl prospěšný. Ve veřejných rozhovorech zcela vyvracel argumenty 

Židů a dokazoval z Písma, že Ježíš je Mesiáš.  

III/ Pavlovo setkání s učedníky Jana Křtitele v Efezu (Sk 19,1-7) 

Na počátku druhé návštěvy v Efezu se zde Pavel setkal asi s dvanácti učedníky Janovými. 

Zeptal se jich, zda přijali Ducha svatého, což je podstatný důkaz toho, že se znovuzrodili. Ti 

mu sdělili, že o seslání Ducha svatého vůbec neslyšeli a byli pokřtěni pouze křtem Janovým. 

Možná se jednalo o bývalé posluchače Apolla předtím, než plně pochopil poselství o Kristu. 

Přijetí evangelia o Ježíši působí to, že lidé uvěří v Ježíše jako Mesiáše a Pána, přijmou Ducha 

svatého a jsou pokřtěni ve jméno Ježíše. Pavel vysvětlil, že Janův křest je křtem pokání, které 
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vyhlíží příchod zaslíbeného Mesiáše, zatímco křest ve jméno Ježíše je křtem, kdy vírou v Ježíše, 

syna Božího umíráme spolu s ním starému způsobu života a mocí jeho vzkříšení povstáváme 

k novému životu (Ř 6, 3-10). Proč bylo nutné pro Pavla, aby vložil na tyto muže ruce, než mohli 

přijmout Ducha svatého?  Jednalo se o speciální skupinu lidí, kteří byli pokřtěni nejprve pouze 

křtem Janovým. Po křtu ve jméno Pána Ježíše a potvrzením Pavlovy apoštolské autority 

vzkládáním rukou tito věřící přijali Ducha svatého. To se slyšitelně projevilo tím, že podobně 

jako věřící o letnicích (Sk 2,1-13) a pohané při svém znovuzrození v domě Korneliově (Sk 

10,44-46, mluvili i věřící v Efezu v jazycích a prorokovali. Zde se naposledy ve Skutcích 

výslovně hovoří o tom, že znovuzrození z Ducha svatého se projevilo též mluvením jazyky. 

Dar jazyků není důkazem křtu Duchem svatým nebo plnosti Ducha. Jak říká na jiném místě 

Pavel, tak jako všichni znovuzrození nemají dar uzdravovat, tak všichni znovuzrození nemají 

ani dar jazyků, nebo dar výkladu jazyků (1 K 12,13). 

Pavel v Efezu (Sk 19,8- 40) 

I/ Pavlova služba v synagoze a poté v přednáškové síni (v. 8-12) 

Efez se svými 300 000 obyvatel byl velkým obchodním a náboženským centrem řeckořímského 

světa. Byl zde pověstný chrám bohyně Artemis, jeden ze sedmi divů světa. V městě sídlili mnozí 

astrologové a kouzelníci. Pavel zde po tři měsíce pravidelně v sobotu slouží v synagoze Židům. 

Rozmlouval s nimi a přesvědčoval je o příchodu království Božího. Když se někteří nedali 

přesvědčit, ale cestu Páně veřejně haněli, Pavel se od nich oddělil a denně po dva roky vyučoval 

v přednáškové síni filozofa jménem Tyrannos. Nejen obyvatelé Efezu, ale celé provincie Asie, 

Židé i Řekové mohlo slyšet slovo o Pánu Ježíši. Pavel byl mocný nejen ve svém poselství, ale 

Bůh skrze něho konal i mocné činy uzdravování a vymítání zlých duchů. Lidé byli uzdravováni 

též na dálku skrze šátky a zástěry, jichž se Pavel dotkl. Bylo to podobné tomu, jak pouhý dotyk 

Ježíšova roucha vedl k uzdravení (L8,43-48) nebo Petrův stín (Sk 5,12-16). 

II/ Židovští zaklínači se pokusili použít ke svému zaklínání jména Pána Ježíše (v. 13-
22) 

  Sedm synů Skévy, z velekněžské rodiny, který používal titul židovského velekněze, se 

pokusilo k vymítání zlých duchů magicky využít k jejich zaklínání jméno Pána Ježíše, kterého 

káže Pavel.  Zlý duch se ohradil, že Ježíše zná a o Pavlovi ví, a posedlý „člověk se na ně vrhl, 

strhal z nich šaty, ztloukl je a jen tak tak, že vyvázli živí“ (v. 16. SNC). Tím se prokázalo, že 

pouhé vyslovení jména Pána Ježíše nepůsobí mechanicky. Nestačí citovat jeho jméno, ale aby 

Ježíš mocně skrze nás působil, k tomu je třeba, abychom jej znali a on se přiznával k nám. 

Nedivíme se, že takové události, které se děly v Efezu, vedly k tomu, že na všechny padla bázeň 

a jméno Pána Ježíše bylo ve velké úctě. Ti, kteří uvěřili v Ježíše, vyznávali, že i oni dříve 

používali zaklínání a zabývali se kouzelnickými praktikami. Přinesli své knihy a spálili je. 

Jejich cena byla odhadnuta na 20 000 stříbrných drachem. Slovo Páně se mocně šířilo a 

rozmáhalo. 

Duch svatý vedl Pavla k rozhodnutí, že opět navštíví církve, které založil v Makedonii (města 

Filipy, Tesalonika, Beroja), v Achaji (Atény, Korint) a potom zakončí svou druhou misijní 

cestu v Jeruzalémě, kam přiveze pro chudé bratry jeruzalémské církve finanční sbírku církví 

z Makedonie a Achaje (Sk 24,17;  Ř 15,25-33; 1 K 16,3-7).  Timotea a Erasta poslal předem do 

Makedonie, ale sám ještě nějaký čas pobýval v Efezu. Ve v. 21 máme první zmínku o tom, že 

Pavel plánuje též návštěvu Říma. Brzo bratřím v Římě napíše a sdělí toto své přání (Ř 1,13-15; 

15,22-29).  
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III/ Pobouření v Efezu (v. 23-40) 

Spálení velkého počtu knih, které se zabývaly magií, způsobil rozruch mezi lidmi. Ti, kteří byli 

závislými na prodeji náboženských knih a předmětů byli zneklidněni tím, že učení křesťanů 

získává tak velký vliv a oni přijdou o zdroj svých příjmů. Stříbrotepec Demetrius, který vytvářel 

stříbrné modely Artemidina chrámu a poskytoval řemeslníkům velký zisk, je svolal a sdělil jim, 

že mohou přijít o svůj blahobyt. Pavel tvrdí, že bohové vyrobení rukama nejsou bohové a pro 

své přesvědčení získal mnohé nejen z Efezu, ale i z celé provincie. Tím poškozuje nejen jejich 

obchody ale i vážnost Artemidina chrámu. Demetrius použil pro podnícení nepokojů strategii 

lidské ziskuchtivosti a zamaskoval se vlastenectvím a náboženskou věrností. Jeho řeč způsobila 

velké pobouření, které se rozšířilo na celé město. Dav křičel, „Veliká je efezská Artemis“ (v. 28) 

a hromadně se hnal do velkého městského divadla, kam se mohlo vejít 25 000 lidí a vlekl sebou 

Gaia a Aristarcha, Pavlovy průvodce na cestách.   Pavel chtěl jít promluvit ke shromáždění lidu, 

ale jeho učedníci mu v tom zabránili. Také někteří vysocí úředníci města, kteří mu byli 

přátelsky nakloněni, mu zaslali vzkaz, aby tam nechodil. Žid Alexandr chtěl pronést obhajobu 

židovství, protože s Pavlovým učením nemají nic společného, ale když lidé poznali, že se jedná 

o Žida, zabránili jeho vystoupením tím, že asi dvě hodiny vytrvale křičeli, „Velká je efezská 

Artemis“. Teprve tajemník městské rady je uklidnil tím, že nyní pochyb o tom, že město Efez 

je strážcem chrámu velké Artemis a je třeba nedělat nic ukvapeného. Pokud chtějí někoho 

obžalovat, pak je možné to svěřit veřejným soudům. Městský tajemník tak uklidnil svým 

vystoupením zástup a zabránil tak tomu, aby město bylo obžalováno ze vzpoury. Pak 

shromáždění rozpustil. 

Důležité pro Pavla a vznikající církev ve městě bylo, že vysoký římský státní úředník veřejně 

na tomto shromáždění uznal, že Pavel a jeho družina se nedopustili žádného zločinu, ani netupili 

bohyni Artemis. Vidíme tak, že v knize Skutků její autor Lukáš ukazuje, že pronásledování 

křesťanů je podněcováno nevěřícími Židy, ale ne Římany. Pavel též použil římské občanství 

k tomu, aby ochránil sám sebe, své přátele a místní křesťanské sbory. 

IV/  Pavlova strategie při evangelizaci měst je příkladem i pro nás  

Pavlovou misijní strategií bylo sloužit zvěstováním evangelia v důležitých městech římské říše 

a vytvářet zde křesťanské sbory, jejichž členové by pak dál šířili evangelium v dané oblasti.  

Začínal sloužit v židovské synagoze, kde se scházeli lidé „věřící v jediného Boha“ a vykládá 

zde Písmo. Jádrem jeho výkladů je poselství o příchodu Božího království v Ježíši Kristu. 

Vyzývá lidi, aby Ježíše přijali vírou jako svého Zachránce a Pána a stali se jeho učedníky. Když 

Židé odmítli tuto dobrou zprávu, oslovuje lidi na náměstí nebo vyučuje v soukromých 

budovách. Pavlovo poselství proniklo do všech vrstev společnosti a překonalo veškeré 

společenské bariéry. Vyučuje, vede diskuze, snaží se přesvědčovat o pravdě toho, co zvěstuje 

z Božího pověření. Počítá samozřejmě předně s působením Ducha svatého. Duch svatý je však 

Duchem pravdy a přivádí k víře v Ježíše ne navzdory přesvědčivým argumentům, ale s jejich 

používáním. 

V dnešní době žije polovina světového obyvatelstva ve městech a stále více se do nich lidé 

stěhují. I dnes je dobrou misijní strategií zakládat nové sbory předně ve městech a ty se pak 

stávají centrem další misie v dané oblasti. Protějškem synagogy v dnešní době, kde se 

shromažďují předně lidé věřící v Boha, jsou kostely nebo modlitebny. Zde je místo pro výklad 
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Božího slova, modlitby, chvály, osobní svědectví a vzájemné sdílení se. Nevěřící lidi je však 

třeba získávat předně tím, že nečekáme, až přijdou do církevních prostorů, ale využíváme 

různých příležitostí, kdy se s nimi setkáváme, hovoříme s nimi a vydáváme svědectví o tom, co 

vzácného získáváme skrze víru v Ježíše Krista.   

Pavel v Troadě křísí mrtvého a v Milétu se loučí s efezskými staršími (Sk 20) 

I/ Návštěva sborů v Makedonii a Řecku, které založil na své druhé misijní cestě (v. 
1-6).  

Po pobouření v Efezu Pavel cestuje přes Makedonii a Řecko. Cestou v jím založených sborech 

již na druhé misijní cestě (Filipy, Tesalonika, Beroa) vytrvale povzbuzuje věřící slovem Božím.  

V řeckém Korintě strávil 3 měsíce.  V této době, r. 57-58 po Kr., píše ještě před svým příchodem 

do Korintu 2. List Korintským a v Korintu píše list Římanům. Potom se vrací přes Makedonii 

a Filipy, odkud se chystal plout přímo do Syrie, ale kvůli úkladům Židů proti němu se rozhodl 

vrátit se přes Makedonii. Na cestě jej doprovází 7 bratří, kteří šli napřed a čekali na něj a autora 

Skutků Lukáše („čekali na nás“ v. 5) v Troadě, kde zůstali týden.  

II/ Pavel v Troadě křísí mrtvého (v. 7-12) 

Poprvé ve Skutcích čteme o tom, že se křesťané scházeli ke shromáždění a k lámání chleba 

(zřejmě jde o Večeři Páně) „první den v týdnu“ (v. 7) tj. v neděli (viz 2,42).  Tento den byl pak 

nazýván „Den Páně“ (Zj 1,10), neboť v tento den Pán Ježíš Kristus vstal z mrtvých, Protože 

Pavel chtěl druhý den odcestovat, protáhl řeč v horní místnosti až do půlnoci. „Nějaký mladík 

jménem Eutychos seděl na okně, a protože Pavel mluvil dlouho, přemáhal ho spánek. Usnul a 

spadl z třetího poschodí, a když ho zvedli, byl mrtvý “ (v. 9).  Pavel se nad ním sklonil, objal jej 

a mladík byl vzkříšen z mrtvých, což všechny velice povzbudilo. Pavel tak projevil Boží 

zmocnění nejen ve zvěstovaném Božím slovu, ale také mocným činem, když podobně jako 

Ježíš mládence z Naim a Lazara křísí Pavel mrtvého mladíka Eutycha k životu. 

III/ Pavlovo loučení s efezskými staršími v Milétu (v. 13-38) 

Pavel spěchal, aby mohl být o svátcích letnic v Jeruzalémě, a tak se rozhodl nenavštívit 

tentokráte Efez, ale pozval starší z Efezu do Milétu, kam se svým společníky připlul. Ve své 

řeči ke starším shrnuje své tříleté působení v Efezu. Sloužil zde Pánu s pokorou, v slzách a 

zkouškách. Ve svém poselství ve shromážděních i rodinách je vyzýval k tomu, aby se obrátili 

k Bohu a uvěřili v Pána Ježíše Krista. Evangelium o Boží milosti vyřizoval tak, že oznamoval 

celou Boží vůli, a proto jeho vinou nikdo nezahyne. Duch svatý mu oznamoval, že v Jeruzalémě 

jej čekají pouta a utrpení. Už jej neuvidí znovu nikdo z těch, jimž vyřizoval poselství Božího 

království. Jeho touhou nyní je, aby mohl věrně dokončit své životní poslání hlasatele evangelia 

o Boží milosti. 

Starším připomíná, že jejich posláním je být strážci a pastýři Boží církve, a chránit je před 

falešnými učiteli, kteří přijdou mezi ně jako draví vlci. Také uvnitř jejich společenství 

povstanou ti, kteří budou chtít strhnout ostatní na svou stranu a působit ve sboru rozdělení. 

Svěřuje věřící Bohu a slovu jeho milosti, která má moc je duchovně budovat a dát jim dědičný 

podíl mezi jeho věrnými. Pavel ukazuje na svůj příklad, že mají jako on pracovat, pomáhat 

slabým a být těmi, kteří druhé obdarovávají. 
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Pavel varuje před leností a zištností. Pravá služba druhým znamená dávání ne dostávání. Je 

blaženější dávat druhým než brát od druhých.  Nejde o to shromažďovat bohatství, ale sdílet se 

s ním. Příkladem je nám sám Ježíš. „Znáte přece štědrost našeho Pána Ježíše Krista: byl 

bohatý, ale pro vás se stal chudým, abyste vy jeho chudobou zbohatli“ (2 K 8,9).  Pavel svoji 

řeč zakončil tím, že si klekl a pomodlil se a všichni se dali do hlasitého pláče, protože věděli, 

že se již na této zemi nikdy neuvidí.  

Věrná služba apoštola Pavla je vzácným příkladem pro nás i dnes. Své životní poslání shrnuje 

takto: „Ale já nepřikládám svému životu žádnou jinou cenu, než abych dokončil svůj běh a splnil 

úkol, který jsem dostal od Pána Ježíše: hlásat evangelium o Boží milosti“ (v. 24). I naším 

životním posláním je, abychom ve věrnosti Pánu dokončili běh našeho života a splnili 

specifický úkol, který Pán Ježíš svěřil jednomu každému z nás.  

Varování na cestě do Jeruzaléma a setkání s jeruzalémskou církví (21,1- 26) 

I/ Varování na cestě do Jeruzaléma (v. 1- 15) 

Na cestě do Jeruzaléma se Pavel se svými druhy včetně autora Skutků Lukáše plavil z Milétu 

do Týru.   Zde loď musela vyložit náklad a Pavel mohl sedm dní strávit se zdejšími Ježíšovými 

učedníky. Ti mu skrze Ducha svatého sdělili, aby nevstupoval do Jeruzaléma. Když Duch svatý 

varuje, že budeme mít těžkosti, neznamená to nutně, že máme změnit své záměry. Pán Ježíš 

věděl, co jej o velikonocích čeká v Jeruzalémě a přesto tam také šel. Pavel pokračuje se svými 

druhy v plavbě do Cesareje. Zde navštívili Filipa, původně jednoho z diakonů jeruzalémské 

církve, který zde působil jako kazatel evangelia. Měl čtyři neprovdané dcery, prorokyně a 

ubytovali se u něho. 

 Po několika dnech přichází prorok Agabos, který v pověření Ducha svatého Pavlovi oznámí, 

že v Jeruzalémě jej Židé svážou a vydají pohanům. Pavla jeho družina a i tamější bratří prosí, 

aby do Jeruzaléma nechodil. Pavel se však nedal přemluvit ani zde. Poselství od Ducha svatého, 

co jej v Jeruzalémě čeká, je možné chápat jako varování o tom, co přijde, ale ne jako zákaz 

nesmíš tam jít. Agabos Pavlovi nezakazuje jít do Jeruzaléma, ale pouze mu sdělil, co ho tam 

čeká. Pavel však statečně odpovídá: „Proč pláčete a působíte mi tím větší bolest? Vždyť já jsem 

připraven nejen nechat se svázat, nýbrž i zemřít v Jeruzalémě pro jméno Pána Ježíše!" (v. 13).  

Proto na Pavla přestali naléhat a svěřili vše vůli Páně. Pavel pokračuje z Cesareje pěšky asi 100 

km do Jeruzaléma, aby tam byl na den letnic.   

II/ Setkání s jeruzalémskou církví (v. 17-26) 

Ačkoliv Pavel byl později zatčen pro to, že způsobil v chrámu pobouření lidu, ve skutečnosti 

učinil vše pro to, aby nepohoršil Židy nebo křesťany ze Židů. Po radostném přijetí 

jeruzalémskou církví Pavel se svými společníky navštívili vedoucí zdejší církve Jakuba a 

ostatní starší sboru.  Pavlova zpráva o tom, co Bůh jeho působením vykonal mezi pohany, byla 

přijata tak, že za to Boha chválili. Starší Pavlovi sdělili, že mnoho tisíc Židů uvěřilo v Krista a 

nadále horlivě zachovávají Mojžíšův zákon. „Zde se však šíří zprávy, že ty přesvědčuješ židy v 

pohanském světě, aby od zákona odstoupili, syny už nedávali obřezat a vůbec zavrhli starobylé 

židovské zvyky“ (v. 21, SNC).  Tyto zprávy nebyly pravdivé. Pavel vyučoval, že pohané se 

nemusí stát křesťany, což však neznamená, že Židé nesmí zůstat Židy a zachovávat Mojžíšův 

zákon. Mesiánští Židé dnes také zachovávají Mojžíšův zákon a jsou křesťany.  
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Jakub a jeruzalémští starší Pavlovi doporučují přijetí tohoto návrhu. „Mezi námi jsou teď čtyři 

muži, kteří se zavázali plnit nazírský slib. Jejich lhůta vypršela, ale jsou chudí a nemají 

prostředky na závěrečný obřad v chrámu. Jistě by na židy dobře zapůsobilo, kdybys za ty muže 

zaplatil a při té příležitosti podstoupil očišťování navrátilců z pohanské ciziny. Všichni by viděli, 

že máš zákon v úctě a pomlouvačům by to vzalo vítr z plachet“ (v. 23, SNC). Jeruzalémští starší 

písemně oznámili věřícím z pohanů, že nemusí dodržovat všechna ustanovení Mojžíšova 

zákona.  „Žádáme od nich jen základní ohled na zákon, aby totiž nejedli maso obětované 

předem modlám, krev a maso s krví a především aby odložili pohanskou pohlavní nevázanost 
(v. 25, SNC). Pavel se zařídil podle této rady. 

 

V Pavlově cestě do Jeruzaléma vidíme, jak učedník následuje svého Mistra. Tak jako Ježíš je 

ochoten jít do Jeruzaléma a neodradila jej Boží předpověď o utrpení. Ochota trpět a položit svůj 

život pro jméno Pána Ježíše je vyvrcholením Pavlovy služby. Pavlova odvaha a vytrvalost ve 

službě zvěstování evangelia a připravenost snášet nepochopení a utrpení a být ochoten i zemřít 

pro Ježíše je vzácným příkladem i pro nás. 

Pavlovo zatčení a obhajoba (Sk 21,27-22,22) 

I/ Pavlovo zatčení v chrámě (21,27-40) 

Apoštol Pavel byl vzkříšeným Ježíšem Kristem osobně povolán, aby se stal apoštolem pro 

pohanské národy. Od třinácté kapitoly Skutků se autor Lukáš soustřeďuje na popis třech 

misijních cest apoštola Pavla, který s vedením a zmocněním Duchem svatým směle zvěstuje 

evangelium a zakládá křesťanské sbory v řadě římských provinciích v Malé Asii a v Řecku.  

Zatčením Pavla v Jeruzalémě se úděl apoštola Pavla radikálně změnil. V pěti kapitolách Lukáš 

podrobně popisuje pět soudních procesů, které Pavel musel absolvovat a obhajovat se proti 

falešným obviněním. Lukáš byl v této době s Pavlem, a tak byl očitým svědkem těchto událostí. 

Pavlovo zatčení v jeruzalémském chrámě souviselo se sedmidenním očistným obřadem, který 

se již chýlil ke konci. V chrámě byli tehdy přítomni někteří Židé z provincie Asie, zřejmě přímo 

z Efezu, kteří přišli do Jeruzaléma ke svátkům. Když spatřili Pavla, začali křičet, že „všude 

všechny učí proti vyvolenému lidu, proti Zákonu a proti chrámu“ v. 28). K tomu ještě připojili 

obvinění, že přivedl pohany do prostor, kam mají vstup zakázán. Ve městě předtím viděli Pavla 

společně s Trofimem z Efezu a chybně se domnívali se, že tohoto Řeka vzal sebou do vnitřního 

nádvoří chrámu, do něhož byl pohanům vstup zakázán. Na dělící kamenné zdi vysoké 140 cm 

byl nápis, že vstup je cizinci pod trestem smrti zakázán.  

Obvinění z tak hrubého znesvěcení chrámu vyvolalo mezi obyvateli města velký rozruch a lidé 

se sbíhali ze všech stran. Zmocnili se Pavla a vlekli jej ven z vnitřního chrámového nádvoří a 

uzavřely brány. Chtěli jej zabít, ale velitel římské posádky (tisícník“, velel 1000 vojákům), která 

sídlila v pevnosti Antonia hned vedle chrámu, se o tom dozvěděl a spolu se svými vojáky tomu 

zabránil. Tento velitel jménem Klaudios Lysias (viz 23,26), Pavla zatkl a nechal spoutat dvěma 

řetězy a odváděl do pevnosti. Pavel jej požádal, aby mohl promluvit ke shromážděném zástupu. 

Když k tomu dostal souhlas, Pavel mohl přednést před velkým zástupem Židů svou obhajobu. 

II/ Pavlova obhajoba před zástupem (Sk 22,1-22) 

Pavel hovořil rodným jazykem aramejsky a zástup se utišil a naslouchal mu. Pavel vysvětlil tři 

důležité aspekty svého života a služby. 
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1/ Nejprve popisuje svůj dřívější způsob života.   

Představuje se jako Žid narozený v Tarsu, ale vychovávaný v Jeruzalémě ve škole významným 

židovským učitelem Zákona Gamalielem. Horlil pro Boha tak, jak to nyní vidí u zástupu.  

Stoupence Ježíše Krista („té Cesty“) pronásledoval, zatýkal je a dával do vězení. Velekněz a 

starší mu dali doporučující listy, aby také v Damašku zatýkal křesťany a v poutech je přiváděl 

do Jeruzaléma. 

2/ Základní proměna jeho života byla způsobena tím, že se mu zjevil Ježíš, 

jehož stoupence pronásledoval.  

Ve svém svědectví Pavel potvrdil, že Ježíš Nazaretský je živý. Pavlovi se před Damaškem zjevil 

ve své slávě, byl oslepen jasným světlem z nebe a slyšel jeho hlas.  Toto setkání naprosto 

změnilo jeho život i způsob jeho myšlení a jednání.  Pán mu sdělil, že má jít do Damašku a tam 

mu bude pověděno, co od něho Bůh od nynějška chce.  V Damašku za tím přišel „muž, zbožný 

podle Božího zákona, jménem Ananiáš, který měl dobrou pověst u všech místních židů“ (v. 12). 

Ten mu z Božího pověření sdělil, že má být Ježíšovým svědkem. „Bůh našich otců si tě vyvolil, 

abys poznal jeho vůli, spatřil jeho Spravedlivého a slyšel hlas z jeho úst.  Budeš jeho svědkem 

před všemi lidmi a budeš mluvit o tom, co jsi viděl a slyšel. Nuže neváhej! Vstaň, vzývej jeho 

jméno a dej se pokřtít, abys byl obmyt ze svých hříchů“ (v. 14-16).  

3/ Ježíš mu v jeruzalémském chrámě sdělil, že se má stát apoštolem pohanů 

(v. 17-29).   

Po svém obrácení před Damaškem se Pavel vrátil do Jeruzaléma a zde při modlitbě v chrámě 

spatřil ve vytržení Pána Ježíše, který mu sdělil, že má odejít z Jeruzalémě, protože tam 

nepřijmou jeho svědectví o Ježíši.  Pán ho však pověřil velkým posláním: „Jdi, neboť já tě chci 

poslat daleko k pohanům!“ (v. 21). Pavlovi je svěřeno poslání být apoštolem pohanů. „Byl jsem 

ustanoven hlasatelem a apoštolem tohoto svědectví - mluvím pravdu a nelžu - učitelem pohanů 

ve víře a v pravdě“ (1Tm 2,7). Pavel si je plně vědom tohoto svého životního poslání a proto 

svůj další život věnuje předně misijnímu působení mezi pohany. Když však Židé 

v jeruzalémském chrámě slyšeli od Pavla o tom, že byl poslán k pohanům, již ve své obhajobě 

nemohl pokračovat. Tehdejší zbožní Židé nechtěli mít s pohany nic společného. Křičeli na 

římského velitele posádky: „Sprovoď ho ze světa! Nesmí zůstat na živu!"  (v. 22). Pavel však 

byl ochoten raději se stát vězněm a být odsouzen k smrti, než by se vzdal svého poslání vydávat 

svědectví o Ježíši Kristu. V tom je vzácným příkladem křesťanům ve všech dobách i nám. 

Pavel je vyslýchán před židovskou veleradou (Sk 22,23, -23,11) 

I/ Pavel římský občan (22, 23-29) 

Velitel římské vojenské posádky nebyl rád, že dal souhlas Pavlovi, aby mluvil před zástupem. 

Pavlova řeč byla zakončena slovem, že byl Pánem povolán k tomu, aby vydával svědectví o 

Ježíši pohanům. To Židy rozhněvalo a žádali Pavlovu smrt. Velitel dal rozkaz vojákům zavést 

Pavla do pevnosti a při výslechu použít bičování, aby zjistil, proč u Židů vzbuzuje tolik 

nenávisti. Pavel se setníka zeptal, zda smějí bičovat bez rozhodnutí soudu římského občana. 

Setník šel k veliteli posádky a podal mu o tom zprávu. 
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Když se velitel posádky dozvěděl, že Pavel je římský občan, musel čelit dvěma vážným 

problémům. Musel být schopen sdělit vězňovi, jaké je proti němu vzneseno obvinění a také 

oznámit toto obvinění svým nadřízeným. Proto požádal o setkání židovské velerady, která měla 

70 členů, a předsedal jí velekněz. Ta měla pravomoc vykládat židovský zákon a ukládat tresty 

těm, kteří jej porušili. Velitel posádky a jeho stráž byli připraveni, aby v případě potřeby 

ochránila svého vězně, za něhož převzali odpovědnost.  

II/ Pavel před veleradou (23,1-11) 

Úvod Pavlovy obhajoby před synedriem shrnuje Lukáš do jediné věty: „Bratří, až do dneška 

žiju se zcela dobrým svědomím před Bohem" (v. 1). Úřadující velekněz Ananiáš  dává příkaz, 

aby jej za toto tvrzení udeřili přes ústa. Považoval to zřejmě za opovážlivost a rouhání, že se 

jako křesťan stále považuje za dobrého Žida. Velekněz Ananiáš byl známý svou brutalitou a 

tím, že stál více o přízeň Římanů než o to, co je ve prospěch Izraele. Pavlovo slovo je nejen 

ostré, ale také prorocké. „Tebe bude bít Bůh, ty obílená stěno“ (v. 3). Výraz „obílená stěna“ nám 

připomíná Ježíšovo odsouzení pokrytectví farizeů a zákoníků. „Podobáte se obíleným hrobům, 

které zvenčí vypadají pěkně, ale uvnitř jsou plné lidských kostí a všelijaké nečistoty“ (Mt 23,27). 

Ananiáše skutečně později postihl Boží soud a skončil potupnou smrtí, když při vzpouře Židů 

proti Římu v roce 66 byl tento velekněz svými vlastními krajany zabit. Když se však Pavel 

dozvěděl, že takto přísně oslovil přímo velekněze, omlouvá se za to, protože ví, že tupit vládce 

svého lidu je Mojžíšovým zákonem zakázáno (Ex 22,27).   

Druhý Pavlův výrok, do které Lukáš shrnul Pavlovu obhajobu, zní. „Bratří, já jsem farizeus, 

syn farizeův. Jsem souzen pro naději ve zmrtvýchvstání" (v. 6). Pavel věděl, že hlavní záležitost 

v jeho procesu je jeho víra ve vzkříšení Ježíše Krista. Králi Agrippovi později oznamuje: 

„Mesiáš má trpět, jako prvý vstane z mrtvých a bude zvěstovat světlo lidu izraelskému i 

pohanům" (Sk 26,23, viz též Sk 24,21). Svědectví o Ježíšově vzkříšení má ve Skutcích ústřední 

místo (Sk 1,22; 2,24.32; 3,15) a tak má své místo i v Pavlově obhajobě před veleradou. 

Saduceové a farizeové však byli v zásadním sporu v otázce vzkříšení z mrtvých. Pavel jako 

farizeus věřil ve zmrtvýchvstání a získal o tom důkaz, když se mu ukřižovaný Ježíš zjevil jako 

živý a mocný Pán na cestě do Damašku. Na základě Pavlovy výpovědi došlo k ostré hádce mezi 

zákoníky a farizeji. Někteří zákoníci z farizejské strany dokonce připouštěli, že k Pavlovi u 

Damašku mohl mluvit duch nebo anděl a že na něm nenachází nic zlého.  Vznikla z toho taková 

hádka, že chtěli Pavla zabít. Velitel rychle povolal vojáky, aby Pavla zachránili a zavedli jej do 

pevnosti. 

Další den po Pavlově soudním procesu před veleradou jej Pán Ježíš povzbuzuje vzácným 

slovem. "Neztrácej odvahu! Jako jsi svědčil o mně v Jeruzalémě, tak musíš svědčit i v Římě" (v. 

11). Pavel je vybízen, aby ani ve vězení neztrácel naději. Cesta do Jeruzaléma, kde byl Pavel 

zatčen, nebyla omylem. Jeho úkolem bude vydat svědectví o Ježíši i v centru Říše římské a před 

nejmocnějším mužem tehdejšího politického světa, před římským císařem. Apoštol Pavel je 

nám vzácným příkladem, že za své hlavní životní poslání přijal být svědkem Ježíše Krista a 

jeho vzkříšení. Tomu zasvětil cele svůj život a byl ochoten být věrným Ježíšovým svědkem i 

za cenu toho, že bude za to odsouzen na smrt. 
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Pavel je zachráněn před spiknutím nepřátel přemístěním do Cesareje        (Sk 

23,12-35) 

I/ Pavlův život je ohrožen od počátku jeho služby 

Pavlův život byl v ohrožení od samého počátku jeho služby, když začal svědčit o Kristu po 

svém obrácení v Damašku (Sk 9,22-25). Pán mu oznámil, že bude trpět, ale slíbil mu, že jej od 

všech nepřátel osvobodí (Sk 9,15-16). Během své první návštěvy Jeruzaléma po svém obrácení 

se jej helenističtí Židé pokusili zabít (Sk 9,29). Na Pavlově první misijní cestě jej Židé vyhnali 

z Antiochie v Pisidii (Sk 13,50-51), v Ikonii jej chtěli kamenovat (Sk 14,5). Ke kamenování 

došlo v Lystře, a když si mysleli, že je mrtev, vyvlekli jej za město (Sk 14,19-20). Na druhé 

misijní cestě byl uvržen do vězení ve Filipech (Sk 16,23-30) a také v Korintě se jej pokusili 

zatknout (Sk 18,12-17). Na třetí misijní cestě v Efezu pobouřili proti Pavlovi celé město (Sk 

19,29) a v Řecku jej u moře plánovali zabít (Sk 20, 3). Židé z provincie Asie se jej pokusili 

zabít i v Jeruzalémě (Sk 21,31). Augustin prohlásil: „Svěř minulost Božímu milosrdenství, 

přítomnost jeho lásce a budoucnost jeho prozřetelnosti.“  

II/ Spiknutí proti Pavlovi a jeho přemístění do Cesareje 

Nyní jsme četli o tom, jak se proti němu spiklo více než čtyřicet lidí, kteří se zavázali přísahou, 

že nebudou jíst ani pít, dokud jej nezabijí. Syn Pavlovy sestry se o úkladech dozvěděl a sdělil 

to veliteli římské posádky v Jeruzalémě. Ten se rozhodl nechat jej s vojenským doprovodem 

dopravit do Cesareje a svěřit jej do autority římského místodržitele Félixe.  Poslal s ním 470 

římských vojáků, téměř polovinu chrámové posádky. Jeho průvodní dopis zřetelně ukazuje, že 

pro římské úředníky křesťané nebyli považováni za nepřátele Říma. Po celou noc cestují vojáci 

s Pavlem do Antipatridy a pak s 200 vojáky pokračují do Cesareje, kde Pavla předali 

prokurátorovi Felixovi. Pavel Pak byl hlídán v Herodově paláci, kde Felix sídlil.  

Zvláštní na příbězích ve Skutcích je to, že proti apoštolu Pavlovi stojí jako úhlavní nepřátelé 

jeho vlastní soukmenovci Židé, kteří znají Mojžíšův zákon a považují se za Boží vyvolený lid 

a v Jeruzalémě jsou to dokonce i členové nejvyššího soudního dvora pod vedením velekněze. 

Na druhé straně pohanští Římané, kteří usilují o zachování svých zákonů, spravedlnosti a 

pořádku čtyřikrát zachránili Pavla před lynčováním (Sk 21,32-33; 22,23-24; 23,10; 23,23), kdy 

měl být zavražděn a vzali jej do ochranné vazby. Třikrát Pavla prohlásili za nevinného. Také 

v dějinách církve jsou smutná období, kdy věrní křesťané byli pronásledováni představiteli 

církve a v některých případech i popravováni. V našem národě je nejznámějším příkladem 

upálení Mistra Jana Husa. 

III/ Pavel je statečným svědkem Ježíše a je příkladem i pro nás 

Pavel byl statečným svědkem Ježíše, který byl ochotný stát se vězněm a je ochoten pro Ježíše i 

zemřít (Sk 21,13). Vidíme však také úžasnou Boží prozřetelnost, s níž pečuje o svého 

služebníka. Ani ty nejpečlivěji promyšlené a úskočné plány člověka nemohou vyjít, když se 

proti nim postaví Bůh. Naplňuje se zaslíbení žalmisty: „Hospodinův anděl se položí táborem 

kolem těch, kteří se bojí Boha, a bude je bránit“ (Ž 34,8).  Boží lid se může svěřit do vůle Boží. 

Pán je s námi a není třeba se čehokoliv bát.  
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Někteří křesťané své celoživotní poslání naplnili a dovršili tím, že pro víru v Ježíše zemřeli 

mučednickou smrtí. Takto skončil svůj život také apoštol Pavel a mnoho dalších křesťanů v 

dějinách církve. Zdá se nám to neuvěřitelné, ale nikdy v dějinách nezemřelo tolik křesťanů 

mučednickou smrtí, jako tomu bylo ve 20. století a pokračuje to i v dnešní době. Je to jen 

zvláštní Boží milost, že žijeme v zemi, kde tak vysoká oběť není od nás žádána. I my však 

máme být ochotni vydat svůj život do služby Bohu, i když to pro nás nebude snadné a přijdou 

různé těžkosti a problémy. Za všech okolností se můžeme těšit z toho, že náš život nekončí 

smrtí, ale věčným životem v slávě Božího království.  

Pavel vyslýchán před místodržitelem Félixem (Sk 24) 

I/ Falešná obvinění právníka Tertulla (v. 1-9) 

Pavel je vyslýchán před Félixem, nejvyšším představitelem římské moci v Judsku, který sídlil 

v Cesareji. Jako žalobci tam přišli velekněz Ananiáš  a někteří z židovských starších. 

K obžalobě Pavla si vzali sebou právníka Tertulla. Ten jako školený a zkušený profesionální 

právník začíná tím, že se snaží získat soudcovu náklonnost lichocením, když vysoce oceňuje 

mírumilovnost a moudrost vznešeného Félixe. Pak přichází s trojím obviněním proti Pavlovi: 

osobním (obžalovaný je morovou nákazou), politickým (vyvolává po celém světě nepokoje 

mezi Židy), věroučným (pokusil se znesvětit chrám).  Pro Římany bylo vážné především 

politické obvinění k vyvolávání nepokojů. Římané střežili to, aby nikdo nenarušoval „Pax 

Romana“ (Římský mír). Pro Židy bylo nejvážnějším proviněním znesvěcení chrámu, protože 

v takovém případě měli právo vykonat trest smrti. 

II/ Pavlova obhajoba (v. 10-21) 

Pavel Félixovi nelichotí (1 Tes 2,5), pouze uznává, že místodržitel vykonává úřad soudce již 

řadu let a pak odpovídá na obvinění Tertulla. V Jeruzalémě pobýval 12 dní a ani v chrámě či 

jinde ve městě jej nikdo nepřistihl při tom, že by vyvolával nepokoje.  Do Jeruzaléma přišel 

uctívat Boha a přinést finanční pomoc chudým. V chrámě se podrobil očistnému obřadu, přinesl 

oběť a nijak jej neznesvětil. Byli tam však Židé z provincie Asie, a ti by měli být přítomni a 

přednést to, co proti němu mají. Přítomní svědci mohou dosvědčit pouze to, že při výslechu 

před veleradou vzbudil pobouření kvůli svému prohlášení: „Pro víru ve zmrtvýchvstání jsem 

dnes od vás souzen“ (v. 21).  To ukazuje, že obvinění přítomných žalobců se týká věroučných 

rozdílů. 

Pavel se přiznal k tomu, že patří k těm, které přítomní žalobci považují za sektu.   Jeho víra je 

však založena v zákoně Mojžíšově a prorockých knihách. Pavel vyznal svou víru ve vzkříšení 

spravedlivých i nespravedlivých, a proto se snaží zachovat si čisté svědomí před Bohem i lidmi. 

V oné době křesťanská víra byla stále považována za součást židovského náboženství, které 

bylo Římany považováno za povolené k praktikování.  

III/ Félix odročuje přelíčení (v. 22-27)  

Félix se rozhodl přerušit soud proti Pavlovi a rozhodnout až poté, co vyslechne velitele 

jeruzalémské posádky Klaudia Lysiase. Setníkovi nařídil, aby Pavel byl střežen jen v mírné 

vazbě a aby nikomu z jeho přátel nebylo bráněno jej ve vězení navštěvovat. Félix, prokurátor 

Judska byl dobře seznámen s učením křesťanů. Jeho žena byla Židovka a zřejmě jej také 

informovala o křesťanech a sám se mohl nechat o celé záležitostí dobře informovat.  
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Pavel při dvouletém vězení byl v kontaktu se svými přátel a vydával svědectví také Felixovi a 

jeho manželce Drusille o víře v Krista Ježíše. Pavel vysvětloval tři důvody, proč je třeba činit 

pokání a uvěřit v Ježíše Krista. Mluvil o hříchu minulosti a jak dosáhnout Boží spravedlnosti, 

o současných pokušeních, jež je třeba přemáhat zdrženlivostí a o budoucím soudu. Félixe se 

zmocnila úzkost, ale základní rozhodnutí svého života odkládal na později. „Až budu mít čas, 

dám si tě zase zavolat (v. 25). Nejvhodnější čas pro spasení ztraceného člověka je právě nyní. 

„Hle, nyní je čas příhodný, nyní je den spásy!“ (2 K 6,2).  Félix věděl, že je hříšník, pociťoval 

z toho úzkost, ale odmítl opustit hřích a uvěřit v Ježíše jako Pána a Zachránce.  Šlo mu spíše o 

to, aby získal od Pavla úplatek, a proto si jej také nechával častěji zavolat a hovořil s ním. 

Protože se chtěl zavděčit Židům, ponechal Pavla ještě dva roky ve vězení až do doby, kdy se 

jeho nástupcem stal Porcius Festus. 

Félix, prokurátor Judska osobně i jako soudce selhal. Obával se Božího soudu, ale nebyl 

ochoten pravdu Božího slova uposlechnout.  Nestačí znát fakta o Ježíši a emocionálně na ní 

odpovědět. Je třeba činit pokání a uvěřit Spasiteli. Základním posláním křesťanů i dnes je věřit 

v Ježíše Krista a vydávat o něm druhým lidem pravdivé svědectví nejen slovy, ale celým svým 

životem. 

Pavel před Festem a Agrippou (Sk 25) 

I/ Pavel před Festem (v. 1—12) 

Nový místodržitel Festus byl schopnější než jeho předchůdce Félix a svých povinností se chopil 

se záměrem činit to, co je správné.  Brzo však objevil, že židovští vůdcové nemají žádné 

usvědčující důkazy ve dvouletém soudním sporu s Pavlem a přesto chtějí, aby byl potrestán 

smrtí. Jako představitel Říma nevěděl, jak s Pavlem jako s římským občanem naložit.  Nechtěl 

riskovat jeho propuštění, protože mu to mohlo hned na počátku jeho působení v Judsku 

zkomplikovat jeho vztah k židovským hodnostářům.  

Již tři dny po svém ustanovení místodržitelem se Festus vypravil ze svého sídelního města 

Cesareje do Jeruzaléma, kde vedoucí představitelé Židů žalovali na Pavla a žádali, aby soud 

nad ním se konal v Jeruzalémě. Místodržitel je pozval do Cesareje a tím získal ještě určitý čas 

na řešení tohoto případu.  Jednání v Cesareji nepřineslo nic nového, židovská delegace pouze 

opakovala stejná obvinění na Pavla a nebyla schopna je doložit fakty. Pavel se hájil tím, že se 

ničím proti židovskému zákonu, chrámu ani proti císaři neprovinil.  Festus nebyl ochoten 

prohlásit Pavla za nevinného, aby tím neohrozil již na počátku svého působení v Jeruzalémě 

svou vlastní politickou kariéru. Proto se zeptal Pavla, zda je ochoten jít do Jeruzaléma a tam 

být před ním souzen. Pavel však nesouhlasil s tím, aby byl vydán do rukou Židů a odvolal se 

k císaři, jak k tomu měl jako římský občan právo.  

Co vedlo Pavla k tomuto moudrému rozhodnutí? Jednak věděl, že má vydávat svědectví také 

v Římě (23,11). Nejrychlejší cestou jak se do Říma dostat je odvolat se k císaři.   Věděl také, 

že Židé se nevzdají své naděje, že jej zabijí a tak se rozhodl zůstat pod ochranou Říma. 

Odvoláním k císaři Pavel přinutil Římany, aby jej střežili a dopravili do Říma.  Zřejmě si též 

uvědomoval, že v Jeruzalémě soudní jednání nebude spravedlivé.  Židovské vůdce rozlítilo, že 

jeho odvolání k císaři znamená, že již nebude v jejich rukou, jak s ním naloží. Pavel prohlásil, 

že pokud spáchal něco, za co zaslouží smrt, nezdráhá se zemřít. Festus se poradil se svými rádci 
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a rozhodl, „K císaři ses odvolal, k císaři půjdeš" (v. 12). Místodržitel byl zřejmě velice spokojen 

s tím, že v tomto soudním případu se vyhne konečné odpovědnosti.  

2/ Pavel před králem Agrippou (v. 13-22) 

Problém nového místodržitele nebyl vyřešen. Podařilo se mu, že se vyhnul střetnutí 

s židovskými vůdci již na počátku svého působení, ale zatím nestanovil právní obvinění proti 

svému vězni. Jak mohl tak významného vězně poslat k císaři a nenapsat o proviněních, jichž se 

dopustil.  Právě v té době měl Festus státní návštěvu Heroda Agrippy II a Herodovy sestry 

Bereniké. Mladý král, poslední z vlády herodiánů byl pravnukem Heroda Velikého, který zabil 

betlémská nemluvňátka a synem Heroda, který zabil apoštola Jakuba (Sk 12). To, že jeho sestra 

žila s ním, způsobovalo velké podezření na straně Židů, protože jejich zákon zakazoval incest 

tj. sexuální styk s blízkým příbuzným (Lev 18,1-18; 20,11-21).  Řím svěřil Agrippovi soudní 

pravomoc nad chrámem v Jeruzalémě a proto je logické, že Festus mu podal zprávu o Pavlově 

případu. Festus si byl vědom toho, že obvinění proti Pavlovi se týkalo čistě náboženské otázek, 

které Římané nebyli ochotni projednávat. Král Herodes byl odborníkem na židovské záležitosti 

a mohl vědět víc o tom, proč Pavel způsobil takové pobouření v chrámu. Snad by mu Agrippa 

mohl pomoci nalézt reálné obvinění proti Pavlovi a Festus mu mohl říci více o židovských 

záležitostech ve svatém městě. 

 

Král Agrippa vyjádřil přání, že by se s vězněm Pavlem rád setkal a dozvěděl se od něho víc o 

celé záležitosti, pro kterou je obviněn.  Festus k tomu dal souhlas a na druhý den král Agrippa 

a Bereniké vstoupili s velkou okázalostí spolu s  vysokými důstojníky a vedoucími muži města 

do jednací síně, kam byl přiveden i vězeň Pavel. Festova úvodní řeč potvrzuje emocionální 

povahu židovských vůdců při jejich obviňování Pavla („stěžovali a křičeli, že nesmí zůstat na 

živu“ v. 24) a to, že místodržící zatím nezjistil nic, za co by vězeň zasluhoval podle římského 

práva trest smrti. Proto ho předvedl, aby jej král Agrippa a ostatní vyslechli a aby se od krále 

dověděl, jaké obvinění proti vězni má císaři napsat. 

Apoštolu Pavlovi je tak v soudním procesu proti němu dána příležitost, aby vydával svědectví 

o Ježíši Kristu, jeho smrti a vzkříšení nejen velkému zástupu lidí v Jeruzalémě, ale také před 

veleradou, nejvyšším židovským právním orgánem, před římskými místodržiteli Felixem a 

Festem, ale také před králem Agrippou, vysokými důstojníky a předními muži Jeruzaléma. 

Pavel je statečným Ježíšovým svědkem, který je pro víru v něho ochoten i položit svůj život. 

Největším poslání Ježíšových učedníků jej být v moci Ducha svatého Ježíšovým svědkem 

slovem i životem. Buďme i my věrni tomuto poslání navzdory vším těžkostem, kterými musíme 

někdy jako apoštol Pavel procházet. 

Pavlova obhajoba před nejvyššími představiteli Židů i pohanů (Sk 26) 

Do audienční místnosti paláce římského místodržitele v Cesareji vstoupili s velkou okázalostí 

král Agrippa jeho sestra Bereniké, vysocí důstojníci římské posádky a přední muži města. Zdá 

se neuvěřitelné, že všechna tato pompéznost a ceremonie se udála vůli jednomu židovskému 

muži, který kázal evangelium Ježíše Krista.  Všechny tyto významné osobnosti Židů i Římanů 

si přišli poslechnout obhajobu apoštola Pavla. Ježíš mu přislíbil, že bude svědčit před pohany a 

králi (Sk 9,15) a tento slib se nyní naplnil. Pavel poděkoval králi Agrippovi, že se před ním 

může hájit, protože věděl, že je odborníkem v židovských náboženských otázkách. Věděl též, 
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že král věří starozákonním prorokům (v. 26).  Naznačil též, že jeho proslov bude delší a že 

ocení královu trpělivost jej vyslechnout. Pavel sděluje svůj osobní příběh a jeho obhajoba 

obsahuje pět klíčových sdělení. 

I/ Žil jako farizeus (v. 4-11) 

 Pavlův dřívější život v Jeruzalémě byl dobře známý mnohým. Žil podle nejpřísnějšího směru 

židovského náboženství jako farizeus. Pavel však nebyl pouze farizeem, ale také horlivým 

pronásledovatelem církve. Od velekněží obdržel pravomoc zatýkat křesťany, nechal je trestat a 

dávat je do vězení. Souhlasil s jejich odsuzováním na smrt. Jako smyslů zbavený je začal 

pronásledovat i v jiných městech. Nyní je souzen kvůli svému přesvědčení pro naději ve 

vzkříšení, jež Bůh zaslíbil otcům. 

II/ Viděl světlo (v. 12-13)   

Pavel se považoval za osvíceného, vzdělaného muže, učitele Božího zákona. Ve skutečnosti žil 

ve velké duchovní temnotě. Neuvědomoval si, že Zákon jej měl vést ke Kristu (Ga 3,24). Byl 

samospravedlivým farizeem, který potřeboval poznat, že jeho dobré skutky jej nemohou 

zachránit před Božím soudem. Světlo, které Pavel spatřil před Damaškem, byla nadpřirozená 

Boží sláva zjevená z nebe. Tři dny byl slepý (Sk 9,6), ale jeho duchovní oči byly otevřeny a 

zjevil se mu vzkříšený Ježíš ve své slávě. 

III/ Uslyšel hlas (v. 14-18)  

Pavlovi společníci viděli světlo a slyšeli zvuk, ale nerozuměli slovům. Ježíš Kristus promluvil 

k Pavlovi v aramejštině: “ Já jsem Ježíš, kterého ty pronásleduješ“(v. 15). Pavel tak poznal, že 

Ježíš je živý a když pronásleduje věřící v Ježíše, pronásleduje též Mesiáše Izraele. Jak je vzácné, 

že Ježíš se dává poznat i těm, kteří žili jako jeho nepřátelé a vzpínali se proti jeho vedení.  Pavel 

též slyšel, že se mu Ježíš zjevil, aby jej učinil svým služebníkem a svědkem. Je poslán k Židům, 

ale také k pohanům, „abys otevřel jejich oči a oni se obrátili od tmy ke světlu, od moci satanovy 

k Bohu, a vírou ve mne dosáhli odpuštění hříchů a podílu mezi posvěcenými“ (v. 18). Jako Bůh 

posílal své proroky, aby hlásali jeho slovo, tak i Ježíš posílá své apoštoly, aby kázali a učili 

v jeho jménu. A získali odpuštění hříchů a podílu mezi posvěcenými. Hříšníci jsou před Bohem 

jako slepí vězňové v temném vězení a pouze Ježíš může otevřít jejich oči a dát jim světlo a 

svobodu (2 K 4,3-6). Ježíš Pavlovi též přislíbil, že jej při této službě bude chránit. 

IV/ Nemohl se postavit proti tomuto zjevení (v. 19-23)   

Pavel se stal poslušným Ježíšova příkazu a vyzýval lidi v Damašku, v Jeruzalémě, v celé judské 

zemi a pak i pohany k tomu, aby se obrátili k Bohu a činili skutky hodné pokání. To byl též 

důvod toho, že se jej v jeruzalémském chrámě zmocnili a chtěli jej zabít. Podstatou dobré 

zprávy, kterou zvěstuje je to, co předpověděli proroci i Mojžíš, „Mesiáš má trpět, jako prvý 

vstane z mrtvých a bude zvěstovat světlo lidu izraelskému i pohanům“ (v. 23). Pavel proto 

vytrvale svědčil o tom, že Mesiáš Ježíš zemřel a vstal z mrtvých, jak předpověděla Písma, a 

hlásal příchod Božího království. 

V/ Reakce Festa a Agrippy (v. 24-32) 

Když Pavel dokončil svou obhajobu, všichni přítomní se dozvěděli, jak mohou být zachráněni 

pro věčnost a zůstali bez výmluvy. Festus hlasitě zvolal: „Jsi blázen, Pavle, mnoho vědomostí 
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tě připravuje o rozum!" (v. 24). Uznává Pavlovu učenost, která však jej podle jeho mínění vede 

k bláznovství. Pavel byl častěji nazván bláznem (2 K 5,13). Následoval svého Mistra Ježíše, o 

němž lidé také říkali, že ztratil zdravý rozum (Mk 3,21, SNC).  

Pavel pak oslovil Agrippu, o kterém byl přesvědčen, že věří starozákonním prorokům. Král 

odpověděl: „Málem bys mě přesvědčil, abych se stal křesťanem" (v. 28). Možná se v té chvíli 

objevil v jeho tváří  úsměv, nebo úšklebek. Pavel odpovídá, že by si přál, aby všichni, kdo jej 

slyší, se stali tím, kým je on sám, kromě okovů, kterými je spoután. Král ukončil toto veřejné 

slyšení Pavla tím, že povstal a spolu s ostatními odešli. Mezi sebou hovořili o tom, že Pavel si 

nezasluhuje nic, co by zasluhovalo smrt ani vězení. Agrippa sděluje Festovi svůj osobní názor, 

že Pavel mohl být osvobozen, kdyby se neodvolal k císaři. 

Pavlovo odvolání k císaři však nebylo nerozumné, protože byl tím vyňat z pravomoci 

židovských vůdců, kteří usilovali jej usmrtit. Ti, kteří byli přítomní Pavlovu svědectví si 

neuvědomovali, že jdou vstříc Božímu odsouzení, když jim byla ukázáno světlo Boží pravdy a 

cesta ke svobodě a oni vědomě zavřeli svůj vnitřní zrak a zatvrdili své srdce před Bohem. Vždyť 

platí Ježíšovo slovo: „Kdo věří v Syna, má život věčný. Kdo Syna odmítá, neuzří život, ale hněv 

Boží na něm zůstává" (J 3,36). Rozhodující i v našem životě je to, jaký je náš postoj k Božímu 

Synu Ježíši Kristu. 

Pavel se plaví do Říma (Sk 27) 

I/ Plavba lodí (v. 1-12) 

Pavel si dlouho přál, aby mohl kázat evangelium v Římě (Ř 1,14-16), neplánoval však, že tam 

pojede jako vězeň. Důvěřoval Božímu slibu, že bude svědčit v Římě (Sk 23,11). Autor knihy 

Lukáš opět používá při vyprávění výrazu my (podobně jako v 16,10; 21,8), čímž naznačuje, že 

byl též účastníkem této Pavlovy plavby do Říma. Je to též zřejmé z mnoha podrobností, které 

zaznamenává jako očitý svědek.  Plavba se konala na podzim („minul čas postu“ tj. Den smíření 

na počátku října), což bylo již období nebezpečné pro plavbu.  

Spolu s Pavlem cestuje jako průvodce i Aristarchos, kterého Pavel označuje jako svého 

spoluvězně (Ko 4,10). Možná, že se stal dobrovolně také vězněm, aby mohl Pavlovi pomáhat. 

Setník Julius s nimi nastoupil do lodi, která plula podél pobřeží nejprve do Sidónu v Sýrii. 

Římský důstojník zacházel s Pavlem laskavě a dovolil mu zde navštívit své přátele, kteří byli 

k němu pohostinní.  Na další zastávce v Myře setník našel loď plující z Alexandrie až do Itálie 

a na ní pokračovali v plavbě.  Jednalo se o velkou loď, jíž se z Egypta dopravovala pšenice do 

Říma. Mohli plout jen pomalu a s obtížemi, protože jim bránil vítr. Pavel již předtím třikrát s 

lodí ztroskotal a často byl v různých nebezpečích (2 K 11,25-26) a proto když dopluli do dalšího 

přístavu na Krétě, varoval je, aby nepluli dál. “Mužové, vidím, že plavba bude nejen spojena s 

nebezpečím a velkou škodou pro náklad a loď, nýbrž ohrozí i naše životy" (v. 19). Setník však 

více věřil kapitánu a majiteli lodi než Pavlovi a tak většina rozhodla o tom, že poplují do dalšího 

přístavu na Krétě a zde přezimují.  

II/ Bouře a ztroskotání lodi (v. 13-44) 

Zpočátku se další plavba jevila jako správné rozhodnutí. Vál slabý vítr, ale zanedlouho se 

přihnal bouřlivý vítr a loď již nebylo možné ovládat. Aby nenajeli na mělčinu, lodníci začali 

vyhazovat z lodi i lodní výstroj. Prudká bouře však nepřestávala, a tak již ztráceli naději, že se 



54 

 

zachrání.  Pavel lodníkům připomněl, že jej měli poslechnout a neopouštět Krétu, aby vzali 

vážně a uvěřili jeho další předpovědi, kterou obdržel od Boha skrze anděla. Vyzývá je, aby 

neztráceli naději, protože nikdo nepřijde o život, pouze loď bude zničena. Po dvoutýdenní 

plavbě z posledního přístavu získali v noci lodníci dojem, že jsou blízko nějaké země, což bylo 

potvrzeno olovnicí. Spustili záchranný člun a chtěli na něm z lodi odjet na břeh.  Pavel sdělil 

důstojníkovi a dalším vojákům, že pokud lodníci nezůstanou na lodi, ostatní cestující lodí 

nemají naději na záchranu. Vojáci tak přesekli lana záchranného člunu a nechali ho uplavat. 

Pavel pak všechny vybídl k tomu, aby nezůstávali o hladu a posilnili se jídlem. Je to potřeba 

k jejich záchraně. Ujistil je, že nikomu z nich se nic nestane.  Všech na lodi bylo celkem 276 

osob.  

Pavel pak vzal chléb, vzdal dík Bohu a začal jíst. Ostatní byli povzbuzeni a jedli též. Když se 

rozednělo, viděli v dálce záliv s pobřežím a směřovali k břehu. Najeli však na mělčinu, loď 

uvízla a záď lodi se začala rozbíjet pod náporem vln.  Vojáci chtěli vězně zabít, aby po jejich 

doplavání na břeh jim neutekli. Důstojník však to nedovolil, aby zachránil Pavla, k němuž 

zřejmě získal velký respekt. Jak Pavel předpověděl, všichni lidé z lodi se v pořádku dostali na 

břeh. 

III/ Pavel je ve svých postojích příkladem i pro nás 

Pavel sloužil svým spolucestujícím na lodi čtverým způsobem. 

1/ Sdílel s nimi Boží slovo a povzbuzoval je (v. 22-26). Anděl Páně mu sdělil, že loď a náklad 

bude ztracen, ale všichni cestující se zachrání.  Pavel obdržel od Pána speciální slovo 

povzbuzení v pravý čas. Ne vždy máme vidění, ale vždy můžeme druhé povzbuzovat Božím 

slovem z Bible. 

2/ Varoval je (v. 27- 32).  Pavel je varoval, že posádka lodi chce odplout na záchranném člunu 

a pokud se jim to podaří, ostatní v lodi nemají naději na záchranu. Vojáci jim to proto 

neumožnili, když přesekli lano od člunu a nechali ho uplavat. Na naší plavbě životem 

potřebujeme nejen povzbuzování, ale také varování a napomínání. Boží slovo nás nejen 

povzbuzuje, ale i napomíná a obojím si jako věřící máme navzájem sloužit i my.  

3/ Stal se jim dobrým příkladem (v. 33-38).  Pavel si uvědomil, že lidé na lodi již 14 dní 

hladověli a je potřebují se najíst, aby mohli být zachráněni. Nezapomínejme na péči o základní 

potřeby našeho těla. Pavel je jim dobrým příkladem, když vzal chléb, veřejně vzdal v modlitbě 

díky Bohu a lámal jej a začal jíst. Jeho příklad povzbudil další, aby se k němu připojili. Někdy 

věřící v Boha může změnit celou atmosféru v nesnadné situaci, když důvěřuje Bohu a jeho víra 

se viditelně projeví. 

4/ Bůh kvůli Pavlovi zachránil všechny osoby, které byli na lodi včetně vězňů (v. 24. 39-

44). V prudké bouři Bůh Pavlovi oznámil. „Neboj se, Pavle, máš ještě stát před císařem! Jako 

dar ti Bůh přidá životy všech, kteří se s tebou plaví“ (v. 24, SNC). Když loď nedaleko od břehu 

uvázla, bylo třeba, aby každý z cestujících tam doplaval, neplavci za pomocí prken z trosek 

lodi. Vojáci chtěli vězně zabít, protože v případě, že by jim utekli, byli by na soudu sami 

odsouzeni na smrt.  Setník však chtěl zachránit Pavla, a proto nedovolil, aby vězňové na lodi 

byli zabiti. 

Bouře často přichází, když neposloucháme Boží vůli. Varováním je nám prorok Jonáš, který se 

vzepřel Božímu příkazu. V našem případě to byla vina setníka, který neuposlechl výzvy 
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apoštola Pavla a přispěl k tomu, že došlo k rozhodnutí, že poplují lodí dále, i když je před tím 

Pavel varoval. Někdy trpíme i pro nevěru a zlé jednání druhých lidí. Bouře často odhalují nás 

charakter. Někteří z lodníků se sobecky snažili zachránit, ostatní doufali v to nejlepší. Pavel 

však důvěřoval Bohu a byl poslušný jeho vůli. Ani nejtěžší bouře života nemohou zastřít Boží 

tvář nebo zabránit Božím záměrům.  Pavel přijal od Boha slovo ujištění, které potřeboval a Bůh 

zajistil, aby se Pavel dostal bezpečně do Říma. Bouře života nám mohou dát příležitosti, 

abychom posloužili ostatním a vydali svědectví o Ježíši Kristu. Pavel byl nejvzácnějším mužem 

na lodi. Věděl, jak se modlit, jak důvěřovat Bohu a byl ve spojení s Všemohoucím. 

Pavel na Maltě a v Římě (28,1-31) 

I/ Pavel na Maltě (v. 1-10) 

Domorodci na ostrově Maltě se zachovali neobyčejně laskavě k těm, kteří se zachránili po 

ztroskotání lodě. Zapálili hranici dříví, protože začalo pršet a bylo chladno. Při sbírání chrastí 

na oheň se Pavlovi zakousla do ruky zmije a on jí setřásl do ohně. Domorodci si vzájemně 

říkali, že musí být vrahem a dostihla jej trestající spravedlnost a zemře. Když viděli, že se mu 

nestalo nic zlého, změnili svůj postoj k němu a začali říkat, že je bůh. Vidíme, jak lidé jsou 

schopni rychle změnit své hodnocení člověka. V Lystře Pavla nejprve uctívali jako boha 

v lidské podobě a potom kamenovali (Sk 14,11-19). Zde na Maltě jej nejprve považovali za 

vraha a potom za boha. 

Později byli trosečníci laskavě přijati správcem ostrova Publiem.  Jeho otce, který trpěl 

horečkou a úplavicí, Pavel modlitbou a vzkládáním rukou uzdravil. Když se zpráva o tom 

roznesla, přicházeli k Pavlovi i další nemocní z ostrova a ten je uzdravoval. Byl za to štědře on 

i jeho druhové obdarováni a při odjezdu zaopatřeni na další cestu. To bylo důležité, protože po 

ztroskotání lodi Pavel a ostatní přišli o všechny své věci. 

II/ Pavel v Římě (v. 11-31) 

Po tříměsíčním zimním období vypluli na alexandrijské lodi a bez obtíží se plavili do Syrakus, 

Regia a plavbu dokončili na italském území v Puteolech. Tam se setkali s křesťany a týden u 

nich zůstali. Pak pokračovali po významné Appiově silnici, která vedla do Říma. Křesťané 

v Římě se o tom dozvěděli a vyšli jim naproti asi 50 km až ke Třem hospodám, někteří dokonce 

dalších 16 km až do města Appiovo tržiště. Pro Pavla bylo silným zážitkem, když se poprvé 

setkal s křesťany v Římě, jimž předtím napsal svůj významný list. Pavel byl jistě velmi 

povzbuzen, že mu byli ochotni takovou dálku jít vstříc a vzdal díky Bohu.  

V Římě mohl Pavel bydlet v soukromém domě s vojákem, který jej hlídal. Po příchodu do Říma 

bylo jeho hlavním záměrem vydávat svědectví o Ježíši také tamním Židům. Po třech dnech si 

Pavel k sobě pozval přední Židy. Sdělil jim, že se nijak neprovinil proti židovskému národu ani 

otcovským zvykům, ale byl zajat a vydán Římanům. Ti jej chtěli osvobodit jako nevinného, ale 

Židé se proti tomu postavili a tak se odvolal k císaři. Snažil se jim ukázat, že jeho odvolání 

k císaři nemá být vykládáno jako žaloba na Židy.  Nehodlá žalovat na svůj lid. Je v okovech 

kvůli naději Izraele.  

Židé v určený den přišli ve velkém množství za Pavlem. Ten jim vydával svědectví o Božím 

království a přesvědčoval je o Ježíši důkazy z Mojžíšova zákona i z proroků. Někteří se nechali 

přesvědčit, jiní nevěřili.  Pavel své zklamání vyjádřil odkazem k Iz 6,9-10. „Jdi k tomuto lidu a 
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řekni mu: Budete stále poslouchat, a nepochopíte, ustavičně budete hledět, a neuvidíte.  Neboť 

srdce tohoto lidu otupělo, ušima nedoslýchají a oči zavřeli, takže očima neuvidí a ušima 

neuslyší, srdcem nepochopí a neobrátí se - a já je neuzdravím“ (v. 26-27). Jedná se o důležité 

starozákonní místo, které je několikrát citováno též v Novém zákoně. Jedna věc je slyšet ušima 

a druhá pochopit, hledět očima a spatřit Boží záměry s námi. Člověk není schopen opravdu 

slyšet a vidět Boha a být jím uzdraven pro otupělost svého srdce. K slovům starozákonního 

proroka přidal Pavel svůj závěr: „Ať je vám tedy známo, že tato Boží záchrana byla poslána 

pohanům. Oni uslyší“ (v. 28). Nevěra některých Židů neznamenala konec Pavlovy služby 

zvěstování evangelia, ale vedla k tomu, že Boží spása je zvěstována pohanům a ti ji přijímají. 

Jedno z hlavních témat knihy Skutků je, jak evangelium postupuje od Židů k pohanům a od 

Jeruzaléma až do Říma.  

Pavel pak po dva roky v najatém bytě přijímal všechny, kteří k němu přicházeli. „Zvěstoval 

Boží království a učil všemu o Pánu Ježíši Kristu bez bázně a bez překážek“ (v. 28). Během této 

doby s ním byl Timoteus (Fp 1,1; 2,19; Ko 1,1), Jan Marek, Lukáš, Aristarchus, Epafras a další 

spolupracovníci (Ko 4,10-14). Setkal se zde též s otrokem Onésimem a posloužil mu k víře 

v Krista (Fm 10-21). Během svého dvouletého pobytu v Římě Pavel napsal list Filipenským, 

Efezským, Kolosenským a Filemonovi.   

Lukáš ukončil svou knihu předtím, než byl proces proti Pavlovi ukončen. Pavel očekával, že 

bude propuštěn (Fp 1,23-27; 2,24; Fm 22) a většina badatelů se domnívá, že tomu tak bylo a 

pak pravděpodobně cestoval až do Španělska (Ř 15,24.28). Během této doby napsal listy 

Timoteovi a Titovi.  Pak byl znovu zatčen, uvězněn a jednalo se s ním jako se zločincem (2 Tm 

2,9). Při obhajobě s ním nikdo z věřících nebyl a všichni jej opustili (2 Tm 2,16-17). Velký 

apoštol pohanů umírá všemi opuštěný. Podle tradice je popraven stětím hlavy v Římě roku 76 

po Kr. Pavel je nám vzácným příkladem toho, kdo vytrvale a statečně navzdory všem 

překážkám zvěstuje poselství Božího království a učí o Pánu Ježíši Kristu bez bázně a nikdo 

mu v tom nemohl zabránit. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


